


• REHUTRTER ILUSTRRTR •

Nonagenarul din Săpînța. 
(Emanuel Tânjală)

Vremea mustului, a școlarilor și a repetițiilor. (Constantin Cioboată)

S-au întîlnit într-o zi însorită de toamnă, pe străzile Brașovului, și s-au bucurat de întîlnire, și unul și celălalt — Cella 
vrancea și Paul Anghel. (Mihai lobi)

.}) totu-i trecător. (Emanuel Tânjală)

S-a intimplat în ziua de 19 septembrie pe aproape de Arcul de Triumf. Știți ce a stabilit ancheta miliției? Că frt 
moașa Dacie 1 300 s-a urîțit în halul ăsta din pricină că omul care o conducea s-a uitat luuung, luuung după 
fată frumoasă. Și? Și gata! (Vasile Moldovan)

<
locă și timpul ploilor. (Em. 
Tânjală)
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ximna se culeg roadele și se pun pirostriile. Nuntă la Țuțulești-Argeș. (Gh. Dumitru).

- No, dacă să vira pistă noi ghetaxu și furgonetu, ghe unghe mușterii? (Ion Predoșanu)

Copilul gospodar iși face vara sanie. Și se joacă de-a expediția 
în Antarctica. (Ion Predoșanu)



săptămîna politică ■■■■■Un moment la care conștiințele 
simt nevoia să se refere, pentru 
a se primeni, pentru a se regăsi, 
pentru a rămîne treze

Sînt, în istoria colectivităților, momente 
la care conștiințele simt nevoia să se 
refere, pentru a se primeni, pentru a se 
regăsi, pentru a rămîne treze.

Peste lungile perioade liniștite, peste 
duratele fără evenimente memorabile, pes
te zilele normale ale existenței, acele mo- 
mente-cheie dau un îndelung și fertil ecou, 
iar frecventarea acelor momente devine 
un act de legitimare morală. Colectivită
țile mari, națiunile de exemplu, știu să 
concentreze în fizionomia unor asemenea 
momente atenția și emoția tuturor. Așa 
se nasc sărbătorile, așa se arată sufletul 
generos al colectivității. Pentru că, la 
urma urmei, ele nici n-ar avea valoare dife
rențiată, dacă de ele nu s-ar lega speranța 
că sufletul colectiv, conștiința colectivă 
vor ieși întinerite și înviorate după sărbă
toare. Iar problema aceasta, a conștiinței, 
împrejurarea că ea are nevoie de impulsuri 
mărețe nici nu intră în discuție. Avem ne
voie de momente mari pentru a face din 
succesiunea momentelor obișnuite, mici, 
existențe onorabile, dacă nu chiar existen
țe mari.

Simt că nu sînt un romantic naiv cînd 
susțin că sufletul omenesc se hrănește cu 
evenimente ale sufletului.
Simt că spun adevărul cînd afirm că tăria 
morală a lui Nicolae Bălcescu venea și din 
frecventarea de către el a marelui moment 
Mihai Viteazul, precum e purul adevăr că 
tot curajul tînărului comunist Nicolae 
Ceaușescu, care rezista în închisorile 
țării, căreia avea să-i devină după trei 
decenii și ceva conducător, se trăgea 
direct din frecventarea intimă a marilor 
momente ale istoriei naționale de către 
acel om tînăr și de către membrii colecti
vității sătești din care el venea.
Desigur, nouă, azi, curajul cu care eroii au 
suportat chinurile și fărădelegile ni se 
pare explicabil, pentru că între timp noi 
i-am asimilat ca eroi. Dar înainte de a 
deveni, în conștiințele noastre, eroi, ei 
sînt oameni, și-i doare, și ochii li se tul
bură, și urechile lor pot vîjîi de oboseală și 
durere, și mîinile lor spînzură grele din 
umeri, și firavele lor făpturi au de rezistat 
concret la apăsarea unor vremi și a unor 
tirani.

Căutînd explicația curajului, pentru tot
deauna exemplar, al lui Nicolae Bălcescu, 
să nu uităm că, totuși, curajul mare al lui 
Bălcescu era că făcea tot ce făcea fiind 
om viu, cu sînge și nervi, cu temeri și 
duioșii! lată, astăzi ne uităm cu mîndrie 
și respect, cu iubire și stimă, la conducă
torul țării noastre, dar suferințele la care 
el a fost supus, cînd era foarte tînăr, au 
fost cu adevărat suferințe și nu e absurd 
să ne gîndim că, în timp ce acel om tînăr 
era chinuit într-una sau alta din închi
sorile Țării Românești, afară își vedeau de 
viața lor comodă atîția, care, desigur, nu 
erau vinovați de comoditatea lor, dar pe 
care e neapărat necesar să-i invocăm 
din cînd în cînd, pentru ca tabloul tinereții 
revoluționare însăși să fie și mai adevărat 
la lumina contrastului pe care îl presupune 
compararea cu ceilalți.

Sigur că da, în ființele unor oameni reali 
stă, ascuns, ori mai evident, sîmburele 
durabil al speciei. Probabil că lor li se 
pare normal ceea ce fac. Nu-i exclus ca 
Bălcescu să nici nu fi putut duce o altă 
viață. Dar mai e ceva, în afară de acel sîm- 
bure de eternitate cu care se nasc unii 
oameni. Mai e peretele de arme al istoriei, 
calendarul cu momente-cheie de care se 
atîrnă conștiința în toate momentele de 
cumpănă ori de șovăire. Nu, nu, nu e 
vorbă, e, cred, un adevăr întreg: Bălcescu 
a fost ce-a fost și rămîne ce rămîne și 
pentru că nemaipomenita sa conștiință a 
frecventat mereu momentul Mihai Viteazul!

îmi pun aceste probleme pentru că știu 
ce importantă este existența momente- 
lor-cheie. Și chiar dacă în anumite pe
rioade momentele-cheie apar mai des ca 
de obicei, n-ar fi deloc normal ca relativa 
lor desime să împiedice conștiințele a le 
evalua atîta cît sînt.

Evident că un munte înconjurat de munți 
nu pare atît de înalt cît pare un munte în
conjurat de văi, dar nimeni nu e atît de 
absurd încît să dărime munții din jurul 
muntelui pentru a crea impresia înălțimii. 
Să dăm deci atenția cuvenită acestor 
momente-cheie, chiar dacă ele sînt mai 
multe într-o perioadă de opt ani decît în 
alte perioade de 80 de ani!

Nimic nu ne poate împiedica să căutăm 
esența calitativ-nouă a celui de-al IX-lea 
Congres al partidului și nimic nu ne îm
piedică să observăm că acel congres a 
însemnat un nou început în viața României.

Cum am putea să nu considerăm al 
X-lea Congres al partidului la adevărata 
sa înălțime?

Dar conștiința, care primește aerul 
proaspăt al acestor două evenimente, nu 
va reacționa cu falsă sfiiciune, ci, din 
contra, va înțelege că unul din marile 
momente, unul din momentele-cheie ale 
istoriei contemporane este acea Plenară a 
partidului din noiembrie 1971, la care, 
practic, națiunea română și-a pus, prin 
mulți din fiii ei buni, întrebări cu privire la 
propria sa conștiință. Iar conștiința nu 
este unui din domeniile de activitate — 
cum s-ar putea spune cu o lozincă — 
nu, conștiința este cîmpul de acțiune di
rectă a revoluționarului! Schimbînd atîtea 
dintre cele materiale, revoluția socialistă 
nu uită esențialul,și anume că are de 
schimbat, peste toate, conștiințe! lată de 
ce acea plenară a conștiinței reprezintă 
un moment cu autoritate durabilă. In 
noiembrie 1971 s-a petrecut un fapt covîr- 
șitor: Plenara Comitetului Central al parti
dului-

Paradoxal pentru unii, la acea plenară a 
conștiinței s-a vorbit mai mult despre ac
țiune. De fapt, era logic să se întîmple așa. 
Societatea socialistă românească se con
frunta și se confruntă cu probleme deloc 
ușoare: un handicap economic, greu de 
închipuit, atîrnă de picioarele fiecăruia 
dintre cei aflați pe acest drum, pe acest 
drum despre care secretarul general al 
partidului spunea cu luciditate științifică și 
precizie că e într-adevăr un drum lung. La 
plenară.tovarăsul Ceausescu a vorbit, de 
asemenea, despre ceea ce trebuie să 
însemne acțiunea conștiinței: «Noi, comu
niștii, studiem legile sociale obiective nu 
pentru a adopta o poziție fatalistă față de 
acestea, ci, dimpotrivă, pentru ca, înțele- 
gînd sensul lor, să putem acționa în inte
resul progresului social, în interesul oame
nilor, al victoriei socialismului și comu
nismului. Fără a nega cîtuși de puțin rolul 
esențial al forțelor de producție în dezvol
tarea societății, noi pornim de la teza, de 
asemenea marxistă, că ia rîndul ei conștiința 
poate exercita o puternică înrîurire asupra 
mersului înainte al societății, că ideile înain
tate, cucerind masele, devin o uriașă forță 
materială a progresului1». Dar, pentru ca 
acțiunea conștiinței să se poată petrece 
într-adevăr, conștiința trebuie să fie con
știință; iar atribute esențiale ale conștiin
ței adevărate sînt tocmai: rezistența la 
conjuncturi, încrederea în nou și în viitor, 
conformitatea continuă cu idealul către 
care acea conștiință aspiră. Ne e dat, din 
păcate, să asistăm uneori la spectacolele 
triste ale lipsei de conștiință, ale absenței 
caracterului.

Unii dintre cei cărora le place să vor
bească teoretic despre omul nou n-ar 
face în ruptul capului un efort ca măcar să 

înțeleagă o idee nouă, darmite să încerce 
a deveni ei înșiși oameni noi. Și, pentru că 
acea plenară, acel moment care, cred, se 
constituie încet-încet în punct de referință 
al generației noastre umane, a dat un 
sens nou căutărilor noastre, e bine să ne 
amintim semnificația ei generală,și anume 
chemarea la acțiune concretă, fără teoreti
zări uscate și pripite și, mai ales, fără tot 
felul de zorzoane abstracte, care n-au 
nici o legătură cu adevărul vieții.

Rechem în memoria mea de scriitor și 
gazetar sensul acelei plenare, pentru că și 
azi, din cînd în cînd, în prea multe sec
toare de activitate tonusul vital scade, 
formalismul se mai manifestă, lozincile 
abstracte, bombastice și generale se așază 
în fața faptelor și le umbresc ori le com
promit, pentru că și azi — și uneori azi cu 
mai multă violență ascunsă — pe chipurile 
și în conștiințele unor oameni cu oare
care pondere putem desluși un dispreț 
ciocoiesc față de ideile noi și cinismul 
burghez al lipsei de criterii.

Spiritul nestins al acelei plenare se 
cuvine să guverneze, cu mai multă frec
vență concretă, viața noastră concretă! 
în România nu e timp de vorbărie! în 
România e nevoie de fapte! Toți trebuie să 
muncim, toți trebuie să facem fapte con
crete, pe care să le putem arăta semenilor 
noștri și, eventual, și urmașilor noștri! 
Secretarul general al partidului spunea în 
acel noiembrie: «Din păcate, unii mai 
consideră că a-ți însuși și aplica marxism- 
ieninismui înseamnă a repeta pur și simplu 
anumite teze și idei generate, enunțate la 
timpul lor de clasicii marxism-leninismului, 
anumite formulări de principiu privitoare la 
revoluția și construcția socialistă sau dife
rite documente de partid».

Sigur că nu ne-am închipuit că, o dată 
spuse, aceste lucruri să fie și rezolvate în 
totalitate și imediat. Dar nici să așteptăm 
ca ele să se rezolve de la sine nu e firesc! 
Trebuie să acționăm! Fiecare la locul său 
de muncă! Pentru că mai există un mod al 
comodității și al lenei, și anume foarte 
marea înțelepciune a unora cu privire la 
domenii în care n-au nici un amestec, 
închipuiți-vă un muncitor care,în loc să 
producă piese la strung,, s-ar ocupa în 
fiecare zi, la modul oraî, de problema 
scăderii numărului de vrăbii din parcul 
municipal. Nimic de zis, importante și 
vrăbiile și nu lipsite de interes discursurile 
despre vrăbii, dar parcă lucrul cel mai 
important e ca omul respectiv să-și facă 
el piesele lui, acolo, la strung. Fiindcă 
degeaba ar fi el de acord, în chip abstract, 
cu ideea că omul e frumos la suflet, bun 
la inimă și clocotitor la minte, dacă el 
personal n-ar produce!

...O acțiune a conștiinței nu o acțiune 
oarbă, iată numele pe care l-a căpătat în 
memoria mea acea plenară. Acțiunea, 
fapta să influențeze conștiința și, în ace
lași timp, conștiința să influențeze fapta, 
acțiunea! însă toate acestea trebuie să 
se petreacă în viață, acolo unde umărul 
muncitorului,și umărul țăranului,și umă
rul intelectualului român țin balanța bine
lui țării. în viață, acolo unde luminile și 
umbrele au ființă, au realitate, în viață, 
acolo unde e locul nostru, al tuturor!

Ne amintim și considerăm drept o 
prezență Plenara C.C. al P.C.R. din no
iembrie 1971, pentru că avem nevoie de 
asemenea momente ale primenirii spiri
tuale, pentru a depolua spiritul, pentru a 
lăsa generației care ne urmează nu numai 
o țară a bunurilor materiale, ci și o țară a 
adevărului, a libertății, a dreptății, o țară- 
conștiință.

Adrian PÂUNESCU

da, 
vom face 
totul

Poate mai mult ca în alte dăți, am tră 
aceste ultime zile sub imperiul unor foart 
puternice sentimente și al unor nestrămi 
tate hotărîri. Poate mai mult ca în alte dăi 
trăirea noastră ne-a îndemnat, pe fiecar 
cetățenia! unei țări unite ca o familie, să pi 
nem mîna pe un condei și să-i vorbim, pe- 
pagină albă, conducătorului acestui popor, 
acestei mari familii. Să-i vorbim tovarășul 
Ceaușescu și să-i răspundem, fiecare dintr 
noi, în acest franc, deschis, comunist dialc 
conducător-națiune, pe care secretarul g< 
neral al partidului nostru îl întreține perm: 
nent, înăițîndu-i mereu încărcătura de fapt 
și sentimente, de aspirații și hotărîri. Să 
vorbim și să-i răspundem. Să-i spunem că 
mii de kilometri depărtare de patrie 
simțeam aproape, — era cu noi și noi erai 
cu el —, să-i spunem că vibram din toat 
ființa la cuvîntările sale înflăcărate, care n 
exprimau gîndurile și simțămintele, expr 
mînd totodată gînduri ale tuturor oamenilc 
onești de pe planetă.

Este foarte mult, ne dăm bine seama, ca u 
popor să aibă sentimentul că are un dialo 
permanent cu conducătorul său. Dar n< 
avem mai mult decît un sentiment, noi aver 
un dialog real, viu, permanent. De-acol< 
din America Latină, tovarășul Ceaușesci 
ne scria, cu emoționantă grijă, despre trebi 
rile noastre curente, la zi, despre recoltar 
și însămînțări în bune condiții, despre nevoi 
de a ne concentra eforturile în direcți 
îndeplinirii sarcinilor de plan pe acest an.î 
industrie, în investiții, în toate. La sosirr 
după ce abia pusese piciorul pe pămînti 
țării, tovarășul Ceaușescu ne prezenta opt 
rativ — într-un caracteristic, viu,act d 
stimă pentru un popor care îl stimeaz 
profund — un scurt bilanț al activității p 
care a desfășurat-o timp de 24 de zile 
«...om semnat un important număr de acordu 
și convenții, o serie de declarații comune, u 
tratat de prietenie, care pun bazele unei colt 
borâri largi, multilaterale, așează relațiil 
dintre România și țările respective pe o baz 
trainică, îndelungată».

Cu simțul istoriei și al realității, cu cinste 
și fermitatea care au impus cu deosebire î, 
ultimii ani România în viața internațional: 
conducătorul statului a ținut să afirme 
«...vom face totul pentru a realiza in cele mc 
bune condiții toate aceste acorduri, deoarec 
ele corespund pe deplin intereselor popoarele 
noastre, cauzei socialismului, cauzei păcii : 
colaborării intre toate popoarele lumii».

Un singur glas cu 20 de milioane de ecour 
Vom face totul,— așa gîndim, așa simțin 
așa vom face —, vă asigurăm, tovarăș 
Ceaușescu!

Acest program, se integrează dialectic î 
programul general al țării, pe care șefi 
statului l-a reamintit în cuvinte calde 
«Doresc să-mi exprim convingerea că to 
oamenii muncii din România socialistă vi 
face totul pentru a infăptui în cele mai bur 
condiții programul de făurire a societăț 
socialiste multilateral dezvoltate, pentru a- 
aduce și mai activ contribuția la întărire 
prieteniei cu țările socialiste, cu popoare 
care luptă pentru dezvoltarea independenti 
cu toate țările, la cauza colaborării și păc 
în întreaga lume».

Convingerea primului om al țării n 
învestește, pe noi toți, cu un foarte impoi 
tant mandat de încredere. Un mandat car 
ne obligă mult și pe care sîntem ferm hotărî 
să-l ducem integral la îndeplinire.

Da, tovarășe secretar general, vom fac 
totul. Ne angajăm.

Vom face totul pentru înfăptuirea hot; 
rîrilor Congresului al X-lea și ale Conferinț 
Naționale, vom face totul pentru cam 
României. în țară și în lume.

Marius POPESC!
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din buzău sîntem, 
în buzău ne întoarcem

Așezat la curbura Carpaților, la un pas de Ploiești și la doi de București, la o 
aruncătură de praștie de Brașov, Bacău și lași, deci în vecinătatea unor localități 
cu instituții de cultură și mari unități industriale, orașul a constituit un punct de 
tranzit chiar pentru propriii lui locuitori. E plină țara de buzoieni, iar dintre aceștia 
nu puțini și-au cucerit prin osîrdie și talent un loc de frunte în avanscena culturii 
și științei naționale.

Semnificative în acest sens ni se par și datele statistice privind micșorarea popu
lației în perioada 1950-1965. în fiecare an, numărul celor plecați să-și caute un loc 
sub soare pe cuprinsul țării întrecea sensibil pe cel al noilor sosiți.

Explicația, una singură: Buzăul a intrat mult mai tîrziu decît alte orașe provin
ciale în circuitul industrializării socialiste. Marile lui unități economice s-au născut 
aproape toate în perioada ultimilor ani: Fabrica de zahăr, Uzina de sîrmă și produse 
din sîrmă, întreprinderea de produse lactate, Uzina mecanică «Metalurgica», Uzina 
de prelucrare a maselor plastice. Nu e mai puțin adevărat însă că dacă fabricile și 
uzinele din incinta orașului au fost ridicate în ultimii ani, că s-a pornit și aici de la 
zero, creîndu-se tradiție și renume unor meserii practic necunoscute, totul s-a 
desfășurat într-o altă etapă de dezvoltare a României socialiste. Tîrgușoarele vetuste, 
mizere, peticite — scoase la lumina zilei prin industrializare si remodelări urba
nistice — fac parte din arhiva reportericească a primelor două decenii ale evului 
nostru socialist. Confrații noștri, amatori de exotisme, n-au mai putut găsi aici nici birja 
cu scapeți somnolenți, nici fotograful ambulant cu trepied și găleată, nici firme de 
genul «închiriem haine pentru gineri și decese». înainte de a fi ceea ce sînt.bu- 
zoienii au cunoscut și ei toate avantajele, metehnele și sechelele civilizației mo
derne, urbanizarea galopantă, năvala informațională, călătoriile peste hotare, epi
demia automobilismului, mediile electrice și sedentarismul, cafd-barurile cu im
berbi pletoși și fetițe dulci. Un oraș în care edilii au trasat artere drepte, mărginite 
de blocuri semețe,și au dotat orașul cu o rețea comercială extrem de activă, un 
model în ceea ce privește aprovizionarea și politețea profesională.

lată de ce noi, cei care am poposit în toamna acestui an într-un Buzău proas
păt. tînăr, modern, cu o populație muncitorească de o vîrstă cu patria socialistă, 
am avut senzația că ne aflăm într-o localitate cu vechi tradiții de civilizație urbană, 
și nicidecum într-un tîrgușor zguduit din temelii și obligat să îndure de la o zi la 
alta prefacerile radicale ale oricărui început de drum.

Un oraș ai cărui băștinași sînt și azi pe picior de plecare. Zeci de mii de buzo
ieni, răzlețiți prin toate ungherele țării, se reîntorc în localitatea lor de baștină. 
Și o fac nu din patriotism local și nici din alte sentimente, ci pur și simplu atrași 
de mirajul unui oraș nou, puternic, de nerecunoscut.

Liviu TIMBUS

geamul, al doilea ochi al nostru

Putem privi fără să ne bată vîntul numai 
prin geam. Foița aceasta de sticlă este 
observată numai cînd ne lipsește. Copiii o 
observă și cînd o sparg cu praștia sau cu 
mingea, o observă însă prea tîrziu și plătesc 
părinții. Și de ce să ne mințim, nu există om 
care să nu fi auzit un geamgiu strigînd acel 
atît de melodios «Geeeaamuri». Geamuri 
sînt peste tot. Casele au geamuri, au și 
mașinile, este imposibil să nu vezi un geam 
în fiecare secundă, cu alte cuvinte trăim 
mereu între două geamuri, altfel nu se 
poate. Dar cîți dintre noi știm cum se fac 
ele, pe cine îl poate interesa asta? Ar fi o 
mare nedreptate să spunem că nu ne-ar 
interesa, doar și geamurile sînt făcute de 
oameni care muncesc în trei schimburi. La 
fabrica de geamuri din Buzău se lucrează în 
flux continuu. Tovarășul director Bageac 
Alexandru, deși are numai 37 de ani și doi 
băieți pe care apucă să-i vadă numai dor
mind, Adrian și Mircea, lucrează uneori și 
duminica. Mai mult, deși a fost în studenție 
centru înaintaș de «be» pe la Sportul, iar du
minică Gloria Buzău susținea acasă meciul cu 
Ceahlăul Piatra Neamț, era în fabrică. Obser
văm și noi un lucru știut de toată lumea: un 
director bun are două familii între care își 
drămuie timpul. Tovarășul Bageac e însă 
de altă părere: Cînd un director n-are timp, 
nu e un director bun. Părerea asta o pun însă 
pe seama modestiei sale și astfel pot să aflu 
că prima capacitate a fabricii a fost pusă în 
funcțiune în trimestrul I 1970. O fabrică 

nouă, cu uși de sticlă la poartă și plopi 
tineri în lungul gardului. Cei care lucrează 
aici au fost pînă mai ieri viitori muncitori, 
ca și fabrica. Noi vrem să-i obișnuim pe oameni 
cu programul de lucru, oamenii nu sînt obiș- 
nuiți nici măcar cu sirena de masă. Vedeți 
dumneavoastră, Buzăul n-a avut pînă acum 
cîțiva ani industrie, nici măcar ideea asta 
n-a avut-o, era un oraș de negustori, cerealiști, 
zarzavagii, de toate, dar nu industrial. E o 
chestiune de durată să crești muncitori în
tr-o fabrică tînără, altceva decît în cele 
unde există tradiție și disciplină. Să-i înveți 
cu mașina, să nu mai plece fără să anunțe 
chiar dacă l-a durut măseaua. Lîngă fabrică 
era o circiumă, La soldatul grăbit, la care 
omul, la 12, se ducea la un șpriț, numai unul. 
A fost demolată, în industrie nu se poate 
așa ceva. Să lași mașina în poartă ca pe un cal 
oarecare iar nu se poate. Pe urmă mai e și 
exemplul personal al conducerii, al ingine
rilor. Unii ingineri mai tineri, cînd întîrzie, 
sînt întrebați de muncitori cît e ceasul, deși 
aceștia îi răsfață tot timpul cu «Să trăiți, 
tovarășe inginer». Disciplina,spune tovarășul 
Bageac, începe de sus în jos. Dar și aceasta 
este o chestiune de durată, muncitorul 
buzoian fiind în perioada de formare. Nu 
înseamnă că în timpul înzăpezirii n-a lucrat. 
Din dragoste pentru fabrică, cei prinși de 
nămeți la lucru au muncit 60 de ore în șir. 
Dealtfel, în afară de o (incă) lipsă de expe
riență, muncitorul buzoian se asemănă mult 
cu cel ploieștean și cu cel bucureștean, el este 

destul de bun meseriaș, ager, cu multă voință, 
mai puțin însă meticulos. Buzăul deci nu și-a 
făcut numai o platformă industrială, el a 
trebuit să-și formeze și muncitori printr-o 
școlarizare permanentă. în afară de califi
carea propriu-zisă la locul de muncă (32 
lăcătuși, 36 operatori, 15 tîmplari, 15 elec- 
trocariști, 20 macaragii) se mai fac cursuri 
de specializare (Nu-i suficient că omul a 
terminat o școală profesională, el trebuie 
adaptat la specificul fabricii) și cursuri de 
perfecționare la care predau toți inginerii, 
inclusiv directorii. A admira o fabrică nouă 
pe dinafară e ca și cum ai privi un stejar 
așteptînd să pice din el mere. Fabrica de 
geamuri din Buzău produce geamuri trase, 
laminate, șlefuite, emailate, securizate și 
duplex. Acestea din urmă pentru parbrize, 
tot echipamentul la geamuri pentru Dacia 
1300 fiind făcut aici. în afară de geamuri 
produce și oglinzi pentru toată mobila de 
export (în rîndul țărilor importatoare se 
numără U.R.S.S., Anglia, Austria, S.U.A., 
Libia, Australia, Cuba, Ceylon, Maroc, Ca
nada etc.). Tot aici, ca produse noi, sînt 
termopanul (elimină tîmplăria, fiind bun 
izolant fonic și termic), cît și piesele presate 
de sticlă (izovit, pentru pereții interiori, 
cărămizi din sticlă de mare efect). O secție 
a fabricii mult solicitată și care urmează, 
firește, să fie extinsă este aceea de mobilier

odihna la țară
— Vreți să vorbiți cu primarul din Smeeni? 

Păi iote-l, nea Bănică, ăl de duce nuș’ce sub 
braț!

Primarul, Ion Bănică, are, așa cum se 
cuvine, mînecile de la cămașă suflecate. 
Duce sub braț, ajutat de Nicu Ionescu, 
directorul căminului cultural și locțiitorul 
secretarului de partid al comunei, niște 
geamuri enorme pentru noua aripă a primă
riei, de-acum gata ridicată. Zi de vară, parcă 
n-ar fi septembrie, deasupra cîmpului de 
floarea-soarelui aerul tremură, ulițele-s pus
tii, doar la bufet, alături de primărie, cîțiva 
bătrîni cu pălării negre-n cap beau un 
cinzec să mai treacă timpul. 

urban. Dintre satisfacțiile fabricii reținem 
pe cele legate de realizarea echipamentelor 
de sticlă pentru noul Teatru Național, pen
tru magazinele «Stirex» din București și 
«Tomis» din Constanța, pentru Monteoru 
și hotelul «Pietroasele» din Buzău. Ade
vărate flori de sticlă răsădite de buzoieni 
în toată țara. Cît despre posesorii de «Da
cii», e bine să afle și ei prin geamul cui 
privesc.

Ar mai fi de spus că un amestec de nisip, 
calcar, sodă, alabastru și feldspat, după ce 
ajunge în cuptor la o temperatură de 1 840“, 
capătă culoarea și moliciunea mierii. Tras 
sau nu, ceea ce știm noi că-nseamnă geamul 
arată mai degrabă ca o șosea nesfîrșită de 
sticlă. Iar de aici încep manevrele cele mai 
fine de migălire a geamului sau a oglinzii 
cu o singură dorință, aceea de a produce 
ceva cafe să nu deformeze realitatea încon
jurătoare sau, în cazul oglinzilor, propria-țî 
realitate. Recunoaștem că e o sarcină grea 
de cară toți cei de la fabrica de geamuri din 
Buzău caută să se achite astfel încît să nu 
ajungem noi, beneficiarii muncii lor, uitîn- 
du-ne pe fereastră sau în oglindă, să punem 
imperfecțiunile deformatoare numai pe sea
ma lor, ci și pe seama ochilor noștri.

Iulian NEACȘU

Ion Bănică e scund, destul de zdravăn, ars 
de soare, iute. Se scuză, momentan n-are 
timp, trebuie să-i grăbească pe tîmplari și pe 
zidari, nu’ș’ce fac dom’ne de întîrzie atîta, 
da'dacă vă grăbiți și nu vă deranjează, 
țineți-vă după mine, mă mai întrebați, vă 
mai răspund.

Constat că primăria, o dată renovată, va 
arăta bine de tot. Spațioasă, zugrăvită-n 
vernil. De ce vernil? Așa, vernil, o culoare 
proaspătă și mîndră, sare-n ochi, să știe 
omul că acolo-s dregătorii comunei!

Peste drum, căminul cultural, și mai de
parte, magazinul universal și dispensarul. 
Apoi,clădirea școlii generale și profesionale
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Acest bărbat seamănă puțin cu Hemingway, dar asta nu-l împiedică să lucreze la C.A.P.

intențiile și ambițiile spirituale ale localni
cilor, chiar dacă se riscă o anume tentație 
spre monumentalitate, în cazul cînd s-ar 
descoperi că această trăsătură ar avea, ca să 
zicem așa, nu numai părți bune.

într-un fel foarte direct apare în statisti
cile orașului dragostea buzoienilor pentru 
copii. Natalitatea a crescut la 19,7 la sută, 
și pentru acoperirea acestui procent în 
oraș există 15 unități preșcolare, 15 școli 
generale, 11 licee, dintre care două de 
cultură generală și nouă de specialitate, 
1 002 cadre didactice la 15 000 elevi și 
73 000 locuitori. Dealtfel, tradițiile învă- 
țămîntului în Buzău sînt dovedite din 
1832 cînd se deschide aici una dintre primele 
școli de stat cu limba de predare română. 
La Mănăstirea Ciolanu a ființat o școală de 
pictură: caligrafiile și miniaturile cunoscutu
lui Luca din Cipru fac parte din fondul de 
aur al multor biblioteci străine, tot el 

fiind și inițiatorul unei școli de zugra' 
Nicolae lorga afirmă că tipografia înființa 
în Buzău de C. Brîncoveanu a avut o conți 
buție importantă în transformarea limt 
române într-o limbă de cultură.

Despre intelectualii buzoieni se zice, poa 
și din pricina numărului mare de profeso 
aflați la catedrele școlilor din mai toa 
orașele țării, că își iubesc orașul de la distant 
deși, remarcă profesorul Dumitru lonesc 
au avut și motive. în prezent în municip 
există două case de cultură, un muzeu c 
istorie, un teatru popular, cenaclul liter: 
«Al. Sahia» și Salonul literar de pe lînj 
biblioteca municipală, societăți de cultul 
pe specialități etc. Și, aparent fără legătui 
directă cu viața spirituală a orașului Io 
buzoienii afirmă că în orașul lor există ur 
dintre cele mai bune piețe din țară.

Nicolae CRISTACH

dreptatea e un act omenesc, 
să fim deci oameni!

de mecanici auto. Și baia comunală («da' ca
nalizare încă n-avem, da’o să avem!»). 
Fiindcă Smeenii e comună mare, peste 
9 000 de locuitori și în perspectivă va căpăta 
statut de oraș. Pînă atunci, actualul primar 
umblă cît e ziua de mare cu mînecile sufle
cate să vadă ce și cum, dacă ăia de fac tro
tuarul în lungul șoselei ce taie comuna 
dintr-un capăt în altul se țin de treabă 
ori ba, dacă în satul Bălaia — unul din cele 
șapte sate ale comunei Smeeni — s-a rezol
vat o dată problema grădiniței, clădirea 
este a unui cetățean, am închiriat o încă
pere, pînă va fi gata noul local, nu mai e 
mult. E cald, zi înaltă, senină, prin curți 
găinile se tăvălesc cu voluptate în praf, e un 
miros iute și ațîțător în aer și bag de seamă 
că tutunul e de doi metri și pe prispe.înșirate 
pe sîrmă, păpușile se usucă și se rumenesc 
la soare. întreb și eu așa, unde sînt oamenii, 
prin case, la odihnă, e vreo sărbătoare, 
cumva?! Primarul mă privește atent, o 
ia de glumă, păi unde să fie, p-o vreme ca 
asta, acasă, desigur, în concediu, că cele 
peste 6 000 de hectare de grîu, porumb ori 
floarea-soarelui, s-au cules și se culeg în 
continuare singure. Și, deodată, serios: 
domn’le, noi am luat de două ori Ordinul 
Muncii clasa I, fiind fruntași pe județul 
Buzău și am fi luat și-n anul acesta, de n-ar fi 
terenurile alea care băltesc, de cînd cu 
inundațiile și ploile din toamna trecută. 
Da'ne răzbunăm la sfeclă și floarea-soarelui. 
unde abia răzbim cu recoltatul.

...Cîmp cît vezi cu ochii, și fîntîni din loc 
în loc, puncte de sprijin, semne de excla
mare, cu apă bună, rece,să stingă ori numai 
să ostoiască văpaia amiezii. în urma combinei 
de recoltat, vreo treizeci de oameni, bărbați 
și femei. încarcă în coșuri de răchită «capi
tolele» de floarea-soarelui, le smulg din 
cocioabe, le cară la mașina care,învăluită 
într-un nor de praf, alege semințele grele și

fabricile se fac pentru oameni, 
și oamenii vor să fie 
pe măsura acestui țel

Cînd sînt mici, buzoienii ascultă baladele 
din jurul Penteleului ori legendele cu Negru 
Vodă de pe valea Slănicului, la școală află 
că ținutul lor și orașul care i-a servit drept 
centru au tradiții culturale milenare și că, 
desigur, viitorul va fi și aici frumos și prosper. 
Nu numai din acest motiv, media longevi
tății în județ a crescut la 68 ani. Despre 
Buzău, bucureștenii, de pildă, cred că este 
un oraș drăguț, cu aer curat și cu un parc 
numit «Crîng». Desigur, orașul nu are 
platforme industriale de mărimea altor cen
tre de județ și nevoia de recunoaștere la 
buzoieni a apărut poate concomitent cu 

uleioase, le-aud cum cad prin jgheaburi și 
umplu sacii.

Femeile, bărbații adună, încarcă, trans
portă. în același ritm. Pauze scurte, apoi din 
nou, fiindcă mașina asta, combina de recoltat 
C-3, are capacitate serioasă. Pe cel care 
conduce recoltatul în acest punct îl cheamă 
Gheorghe D. Dumitru. îmi spune că oamenii 
se trezesc în fiecare zi la trei dimineața, 
după care sînt aduși cu remorcile aici, pe 
cîmp. Munca începe în jurul orei patru 
dimineața. Cînd se sfîrșește? Cînd să se 
sfîrșească, pe la cinci, șase după amiază. Cu o 
pauză de prînz, firește.

Ies oamenii pe cîmp, sau trebuie să-i chemi 
special? Nu e cazul, în primul rînd fiindcă 
vremea asta frumoasă nu se știe cît durează, 
ș-apoi la noi la ceape se cîștigă bine, ajungem 
și la patruzeci lei zi-muncă, dacă recolta e 
bună și recoltatul merge șnur. După care 
n-am știut ce să mai întreb sau dacă mai 
avea rost să întreb ceva, fiindcă C-3 — combi
na — înainta mereu, învăluită în nori de 
pleavă și coșurile trebuiau întruna umplute, 
iar pînă în capul cîmpului, acolo unde tre
ceau rar tractoare trăgînd remorci, într-o 
învolburare de praf dens, consistent, care 
nu se așeza decît după multă vreme, erau 
poate doi, trei kilometri.

Apoi oamenii au prînzit. Au scos acolo, 
pe miriște, pîine, roșii, puțină brînză, ouă. 
Copiii au dat fuga cu damigenele după apă. 
Nicăieri nu găsești o palmă de umbră, 
satul, salcîmii sînt departe, de-abia îi vezi. 
Aici cîmpul e dat cu totul florii-soarelui. 
Damidoiu Elena, Damian Gh. Maria, Radu 
N. Nicolae, Șoimaru Nicolae, Anton Popa, 
cel de pe combină.și ceilalți, desfac merinde, 
beau încet, cu chibzuință, apa adusă de copii. 
A fost vreo masă, ca aceasta, mai binemeri
tată?

Mihai HETCO

ideea de industrie și industrializare. «E un 
oraș care vine», lămuresc localnicii. Primul 
secretar al județului, tovarășul Vasile Sîrbu, 
despre care unul din dascălii de prestigiu 
ai Buzăului, profesor Dumitru Ionescu, afir
ma că e un om de inimă, de curaj și de iniția
tivă, arăta, printre altele, că în ținutul unde 
se mai păstrează încă urmele codrului Vlă- 
siei se redescoperă stejarul și tradițiile 
legate de acest simbol. Firește, fabricile 
se fac pentru oameni,și oamenii vor să fie 
pe măsura acestui țel. Tabăra de sculptură 
de la Măgura, organizată în fiecare an din 
inițiativa conducerii locale de partid, relevă

Pentru Podosu R. Gheorghe, agent tele
fonist la cantonul Cașoca (județul Buzău), 
multe lucruri sînt clare și clare nu din 
ordinul cuiva, ci datorită sufletului său. îi 
este clar că avînd patru copii înseamnă a 
trăi mai puțin bine decît cineva care are 
unul singur. îi este clar că primul om de 
omenie din această țară este tovarășul 
Nicolae Ceaușescu și și-a învățat cel mai 
mic dintre copii, Gheorghiță, în vîrstă de 
cinci ani, care sînt funcțiile celui mai stră
lucit comunist al țării.

Podosu R. Gheorghe mi-a spus că nu-și 
pierde încrederea în partid nici chiar dacă 
i-ar cere-o cineva. îi este clar și faptul că 
dreptatea este un act omenesc,și omenesc 
fiind se poate și greși. Realist fiind și nu 
naiv,el crede că la noi, în țara asta, greșelile 
la dreptate pot și trebuie îndreptate. în 
anul 1969 casa lui Podosu a fost calamitată, 
odată cu alte case din județul Buzău. Casa 
sa a fost atît de calamitată încît nu se mai 
poate sta în ea. Spun asta pentru că am 
văzut-o. N-a făcut din asta o dramă, ci două 
cereri: una către Consiliul popular al comu
nei Siriu și alta tovarășului Olteanu, preșe
dintele C.A.P.-ului din acepași localitate. Ce
rea în ambele un «loc de pămînt», contra 
cost, pentru a-și face altă casă și, dacă se 
poate, într-un loc expus mai puțin calamită
ților naturale și personale.

Dar de atunci, din 1969, și pînă în prezent 
— septembrie 1973 — rfu i s-a dat acest loc 
pe niște considerente formale, deloc ome
nești.

Președintele C.A.P.-ului nu i-a dat pentru 
că el, Podosu, nu este membru al C.A.P. Nu, 
e agent telefonist. Primarul nu i-a dat pentru 
că nu are pămînt de rezervă. Atunci Podosu 
a făcut o cerere directorului întreprinderii 
de care aparține, rugîndu-l să-i dea voie- să 
locuiască la canton. Directorul a aprobat 
imediat și cei șase cetățeni numiți toți 
Podosu s-au mutat la canton. Cantonul are 
trei încăperi: una în care sună mereu tele
foanele și dorm soții Podosu, alta avînd 
vreo 10 metri pătrați, în care nu pot dormi 
4 copii (nu încap și au vîrste și sexe diferite), 
și o sală de așteptare. în sala de așteptare 
dorm muncitorii forestieri,și printre ei doi 
copii ai familiei.

Gheorghiță Podosu, avînd cinci ani și o 
inteligență și o lume proprie: mi-a spus că 
e greu să dormi alături de muncitorii fo
restieri. Sforăie, îl trimit după mălai și 
băutură și, cînd vine, ei nu-i mai deschid ușa. 
Atunci mama sa îl duce să doarmă în vecini 
ji el doarme, dar ea nu... Este îngrijorată, 
în afară de faptul că Podosu R. Gheorghe 
muncește nenormat, adică mai mult de 
opt ore, nici el nu doarme, tot îngrijorat 
fiind. în această situație, familia Podosu 
a considerat patru ani la rînd că nu e frumos 
să deranjezi organe de presă pentru lucruri 
atît de mărunte. Aici gîndirea lor n-a mai 
fost clară, dar n-o putem acuza pentru marea 
sa delicatețe.

Și pentru că o anchetă trebuie nu numai 
să stabilească adevărul ci să-l și spună, o voi 
face-o. Din comuna Siriu se trage și cîntă- 
rețul Benone Sinulescu. El are acolo o casă 

foarte frumoasă și doi părinți destul c 
bătrîni. Fiind mai mult prin alte părți dec 
în comuna Siriu, Benone Sinulescu s-a gînd 
la niște oameni care să-i ajute părinții, f 
vadă dacă nu cumva au murit, să le adu< 
apă și să-i ajute la curățenie. A apelat 
familia Podosu care s-a descurcat plină d 
suflet. La rîndul său, Benone Sinulesc 
îmbracă anual familia Podosu, iar pe cel mi 
Gheorghiță, vrea să-l aducă la Bucureșt 
să-l dea la școală de la vîrsta de șase an 
Copilul e de pe acum fericit și vrea să s 
facă artist și șofer. Pe acest copil care ne
recitat în canton poezia «Zdreanță» a h 
Tudor Arghezi, frumos, pînă la capăt : 
avîndu-și mica lui nefericire de cinci an 
nu l-am sfătuit să se facă artist. După cur 
trăiește, are toate șansele să-și capete 
sensibilitate destul de mare.

La un moment dat, Podosu l-a întreb: 
pe Benone Sinulescu ce să facă totuși. ■ 
acesta i-a spus: adresează-te revistei «FI: 
căra».

Primarul comunei, Leau V. loan, est 
extrem de supărat pe « domnu* Benone) 
Să-i facă o figură ca asta? Să-i trimită «FI: 
căra» pe cap?

Discut cu primarul: «Este legal ca preșe 
dintele C.A.P., frații lui să aibă cîte dou 
case?» Nu, nu e, răspunde, dar pe a dou 
și-au făcut-o pentru copiii lor. Problem: 
continuă primarul, stă în atenția noastr:

Știe cum stă familia Podosu acolo I 
canton? Nu, îmi răspunde. Știe (și secret: 
de partid al comunei fiind) că Podosu est 
membru al P.C.R.? Nu știe, e în evident 
întreprinderii unde lucrează.

Știe că nimeni nu-l va acuza de ilegalitat 
dacă va asigura locuință pentru patru copi 
și doi maturi?

— Dacă-i vorba s-o dăm pe omenie - 
spune primarul Leau V. loan — se schimb 
treaba. Știți, în curînd, toată comuna va 
strămutată — se va face un lac de acumular 
Și-l trec la urgența I.

Asta-i tot ceea ce am obținut de la prim 
rul Leau V. loan. Ne-am întors la cantc 
unde familia Podosu încropea în acea 
două mese: 6 ei, 6 noi, echipa revistei, 
venit să-mi spună «cei mari de aici din ci 
mună își ajută neamurile cu banii statului 
Nica V. Constantin, în vîrstă de 75 de ar 
Eu, spune, dacă n-aș fi bolnav și dacă aș avi 
haine mai bune m-aș duce să reclam 
București. Tot el mi-a spus: vrem și noi i 
comună dreptatea partidului. Nimeni să n 
sufere cu alimentația și fiecare om să ait 
dreptul să-și muncească locuința Iqi.

Membru de partid, Marin A. Nicolai 
deputat de 20 de ani în comună,mă asigur 
că nu sînt mințit de nimeni, că dacă v< 
scrie, jumătate din comună va fi fericit: 
cealaltă este compusă din mai marii comuni 
și neamurile lor.

Au fost momente cînd Podosu F 
Gheorghe a plîns și credeam că o va face c 
singurul său ochi (un ochi l-a pierdut într-u 
accident de muncă la Ploiești), dar am văzu 
că glandele care te ajută să plîngi lucreaz 
și în aceste condiții la întreaga lor capacitate

...Plecăm, conduși de Gheorghiță Podosu

l6i
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Trecem pe lingă o moară cu palete, cu care 
de boi așteptîndu-și sacii. Colegul Liviu 
Timbus este impresionat: uite, zice, se mai 
păstrează, parcă, viața arhaică a satului.

Am fost și eu impresionat, dar nu trebuie 
uitat că la bază stau satele noi, cu tot ceea 
ce înseamnă asta.

Eugen SECELEANU

Acest om ore dreptate.

«la noi, ca la reșița;
dar uzina e vie, lucrăm cu viață»

Mi-a plăcut mult această expresie a secreta
rului de partid al Complexului intercoopera- 
tist de creștere și îngrășare a porcilor 
Verguleasa, pentru plasticitatea sa, dar și 
pentru faptul că ea exprimă o mutație în 
gîndirea și fapta oamenilor, o nouă dimen
siune a simțului lor de răspundere, de bun 
augur pentru viitor. Firește, acest mod de a 
privi agricultura nu poate fi întîlnit, din 
motive obiective, decît în anumite sectoare 
ale agriculturii, mai puțin dependente de 
capriciile vremii și de caruselul anotimpuri
lor.

Am vizitat trei asemenea «uzine vii»: 
sus-menționatul complex, precum și fer
mele de vaci nr. 8 și 9 Verguleasa ale I.A.S. 
Buzău și am întîlnit pretutindeni aceeași 
grijă pentru precizie industrială, pentru 
ceea ce am putea numi fluxul tehnologic, 
deși în jurul nostru se auzeau mugete si 
guițaturi, iar picioarele se afundau în baligă 
și în nutrețuri combinate. Este vorba aci 
de un nivel de conștiință sporit, de o nouă 
mîndrie a muncii într-un sector atît de 
pretențios ca zootehnia și, în fine, de roa
dele acordului global, recent introdus. Căci 
un sistem judicios de retribuire — nu e 
un secret pentru nimeni — poate face 
minuni și, în același timp, poartă o conside
rabilă încărcătură etică.

în vechiul sistem se întîmpla uneori că 
primeau cam la fel cei care trudeau de se 
speteau și cei care «se menajau» — ne-au 
spus oamenii. Acum lucrurile s-au schimbat. 
Muncești, primești; nu muncești, nu pri
mești.

— Am văzut un îngrijitor de porci căruia 
îi tremura mîna cînd a semnat primul stat de

Gheorghițd Podosu recită acum din Arghezi, 
și peste cîțiva ani va afla și de ce.

Podosu.

plată după introducerea acordului global. 
Altul a chiuit, și-a dezvelit pieptul și și-a 
azvîrlit căciula atît de departe de parcă ar fi 
aruncat discul pe stadionul de la Munchen — 
ne spunea un tehnician de la complex.

Nici nu știu dacă și-a mai găsit căciula: 
nu se mai gîndea la ea, ci la faptul că doar cu 
o lună înainte, în vechiul sistem, încasase 
1 040 lei și acum luase 1 700!

Mai există un aspect. Acordul global a 
stimulat cimentarea colectivului. Omul se 
simte acum direct interesat în bunul mers al 
tuturor sectoarelor fermei sau complexului 
respectiv.

Vin tractoriștii la șeful de fermă și-l 
întreabă:

— Cum stăm cu laptele? A crescut pro
ducția sau bate pasul pe loc?

Vin mulgătorii și întreabă:
— Cum stăm cu baza furajeră?
Și oamenii țipă mai mult decît directorul 

dacă n-au furaje.
Altădată, dacă o oaie se desprindea din- 

tr-o turmă și intra în cîmpul fermei, erau 
cazuri cînd putea să pască liniștită,. nu o 
deranja nimeni. Acum,dacă o oaie se plimbă 
«pe sens interzis», orice muncitor de la 
fermă care o zărește o fugărește de-i ies 
ochii (expresia nu-mi aparține).

Sau, poate, pica un balot din camion și 
nu-l lua nimeni. Azi un asemenea fapt este de 
neconceput.

Altădată, spre sfîrșitul zilei de muncă, 
îngrijitorul se cam uita cu coada ochiului la 
ceas. Daț acum, și după înserat salariații se 
bulucesc la biroul șefului fermei și cer 
sus și tare:

— Să luăm fînul de lucernă, că vine ploaia!

în comuna Nehoiu (județul Buzău) se spun (și se respectă) următoarele cuvinte: «Dacă-i 
bal, bal să fie»!

Bună stare de spirit! După fericita expre
sie a unui muncitor: «Acum,cei din producție 
se duc la cei de pe scaun, ca să tragă de ei».

Firește, nu numai sistemul de retribuire, 
oricît de perfecționat ar fi, explică totul: 
omul, în societatea socialistă, nu a fost, nu 
este și nu va fi niciodată un automat care 
semnează un stat de salariu. Dar ar fi să 
închidem ochii în fața realității dacă am 
ignora eficiența acestei pîrghii economice 
denumite acord global, care dinamizează 
energii, întărește disciplina în muncă și 
leagă mai vîrtos pe muncitor de unitatea 
agricolă respectivă.

Așadar, acordul global facilitează procesul 
de stabilizare a mîinii de lucru, care — în 
zootehnie poate mai mult ca în orice alt 
sector al agriculturii — joacă un rol de prim 
ordin în asigurarea unor randamente ridicate. 
Un alt argument în favoarea acestei stabili
tăți îl vedem la intrarea fermei de vaci: un 
bloc, la roșu, cu apartamente de două camere, 
hol, baie, bucătărie, care va fi pus la dispo
ziția muncitorilor stabili.

— în trecutul nu prea îndepărtat aveam 
mulți pelerini — ne spune Maximilian 
Buga, șeful fermei 9. Foarte mulți veneau la 
noi în căutare de lucru, dar fără tragere de 
inimă. Parcă își spuneau: «mă duc, să iau 
de lucru, dar dă Doamne să nu găsesc ». 
Alții munceau cinstit, dar rămîneau cu 
gîndul la satul de unde au plecat. Abia, 
așteptau să-și pună bani la CEC și se în
torceau degrabă să-și facăocăsuță la munte. 
Alții, dimpotrivă, priveau ferma ca o simplă 
haltă în drum spre oraș. Mi-aduc aminte de 
Constantin Rotaru din Tăvălești. A stat cît a 
stat la noi și apoi a dispărut. L-am întîlnit 
peste cîtva timp în Buzău; monta niște 
linii electrice. «Sînt electrician calificat — 
mi-a spus el, mîndru. Vreți să vă arăt țidula?» 
E adevărat, nu-i nimic.rău în dorința de a 
deveni muncitor calificat. Dar credeți că 

și totuși moare drăgaica
Aflăm că fotoreportajul nostru Moare Drăgaica publicat în numărul 28 din 7 iulie, 

a nemulțumit citeva din autoritățile buzoiene. Faptul ni se pare de două ori surprinzător, 
întîi pentru că vestea n-o aflăm, cum ar fi fost firesc, dintr-o scrisoare adresată redac
ției,ci de la colegii care au realizat grupajul din aceste pagini. In al doilea rînd, pentru 
fragilitatea motivelor invocate. Căci ce ni se reproșează de fapt? Că nu am surprins 
in materialul cu pricina și aspecte pozitive din viața Buzăului (progresul înregistrat 
pe plan economico-administrativ, noul ritm de viață etc.) și mai ales că nu am subliniat 
mai buna organizare a Drăgăicii 1973 în comparație cu alți ani, faptul că s-au pavat, 
canalizat și iluminat străzile care duc spre locul de desfășurare a Drăgăicii. eforturile 
depuse de forurile locale pentru organizarea a numeroase manifestări culturale în timpul 
tirgului «Drăgaica 1973».

Răspunsul nostru firesc, singurul valabil, este următorul: deși toate acestea sînt reali
tăți evidente și îmbucurătoare, nu am surprins în materialul incriminat aspecte pozi
tive de natură economico-administrativă privitoare la orașul Buzău pentru simplul 
motiv că nu acesta era obiectivul urmărit de materialul nostru. Tot din același 
motiv nu am amintit despre lucrările de pavat, canalizat și iluminat. în ceea 
ce privește Drăgaica propriu-zisă, nu am făcut comparația cu situațiile din anii 
trecuți pentru că felul în care s-a desfășurat ea în acest an a dovedit continua și accen
tuata degradare a sărbătorii populare și a tuturor obiceiurilor care țin de Drăgaica. 
Acesta a fost de fapt și singurul aspect asupra căruia ne-am propus să ne oprim în mate
rialul Moare Drăgaica.

Și din acest punct de vedere, fotografiile publicate în revistă, cele pe care le deținem 
în fototecă, tot ceea ce am văzut în ziua de 17 iunie la «Drăgaica 1973» nu pot duce 
decît la o singură concluzie: cea exprimată și în fotoreportajul nostru din 7 iulie. Moare 
Drăgaica.

Dorin TUDORAN

munca noastră nu e importantă, nu e utilă, 
nu e calificată? La noi contiguitatea capătă o 
importanță deosebită. Omul trebuie să 
cunoască grupa de vaci, să știe Cînd îi vin 
căldurile, altfel îi fată vaca o dată la doi ani. Și 
tot el trebuie să dea vițelului lapte numai de 
la mama lui. Dar dincolo de fiziologie, se mai 
creează și obișnuința. Vaca are reflexe 
condiționate. Ea se obișnuiește cu un îngriji
tor, nu acceptă pe orice nou-venit și se 
răzbună nedînd lapte... Or, îngrijitorii de 
schimb, cum îi numim noi pe muncitorii 
călători, nu mai știu rosturile. Iar zootehnia 
este ca focul viu, foc nestins.

«Corul pelerinilor» are deci virtuți doar 
la operă; în zootehnie el este nefast, lată 
de ce vorbea cu atîta însuflețire Maximilian 
Buga despre procesul de stabilizare a mîinii 
de lucru la fermele 8 și 9. Aceeași tendință 
îmbucurătoare și la complexul intercoopera- 
tist.

lată doar cîteva aspecte surprinse la cele 
trei unități vizitate. Nu la toate am putut 
discuta cu conducerea ți e bine că a fost 
așa. Căci conducerea era plecată. Nu la 
bal, ci la treabă, deși era sîmbătă după- 
amiază: directorul fermei 8 căuta fîn la 
Vintilă Vodă, directorul complexului porcin 
se dusese să parlamenteze cu cei de la 
Fabrica de nutrețuri combinate Urleasca 
(«sînt probleme, tovarășe»), iar tehnologul 
șef alerga după purcei la C.A.P. Bălăceanu.

Mă gîndesc la directorii absenți, mă gîn- 
desc la muncitorii și tehnicienii cu care 
am stat de vorbă, la arșiță și la praf, la tena
citatea și mîndria care se citesc în ochii 
oamenilor («noi sîntem industria județului, 
în agricultură») și înțeleg parcă altfel remar
ca unuia din ei:

— La noi, tovarășe, toiul este mereu.

Lionel N IȚESC U
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expresiile înghesuielii
Intendentul Pieței Progresul (din Șoseaua Giurgiului) se numește Radu Simion. 

lată pentru început răspunsurile la cîteva întrebări puse:
— Ce loc ocupă în viața dumneavoastră personală Piața Progresul!
— în viața mea, un loc foarte mare, echivalent cu o încurajare în muncă. în viața 

oamenilor de aici — mulți cît un oraș — ea ocupă un loc foarte mic. Este mult prea 
mică.

— Ați avut azi cartofi. Ce cantitate s-a vîndut?
— 14 000 de kilograme prin comerțul socialist. Particularii, circa 2 000 de kilo

grame. Față de cerințe puțin, foarte puțin.
— Aici, în piață, auziți expresia: «Dă-mi banii și sacoșa» sau nu?
— Nu, aici aud doar expresiile înghesuielii.

*
Nu ne-am propus să definim piața și nici să-i scoatem în evidență rolul în viața 

fiecăruia dintre noi. Lucrurile sînt clare. Nu de puține ori secretarul general al 
partidului vizitează piețele, și consecințele se văd. Piețele sînt mai bine organizate, 
produse se găsesc, mercurialul se stabilește și respectă. Pentru Șoseaua Giurgiului 
o singură piață înseamnă însă extrem de puțin și cea existentă este mică și demodată. 
Lumea dorește o piață mare, modernă și primăria sectorului V trebuie s-o ajute. 
Acesta este lucrul esențial pentru Șoseaua Giurgiului și pentru alte cartiere noi.

Eugen SECELEANU Particularii au marfă.

reporterii noștri
în cinci
din piețele capitalei

na, îți dau de la mine, 
ce mare lucru, na!

Există atîta culoare în piață, îneît, odată 
aflat în ea, fără să vrei te simți mai sănătos. 
Toamna, mai ales... Sîmbătă, încă de la in
trarea în Piața Titan II (desigur, o piață mai 
mare decît Titan I în aritmetica atît de spe
cială a comerțului), frumoase reclame înso
țite de desene explicative (roșii, ardei, gogo- 
șari, struguri, mere etc.) îți întîmpinau pri
virile cu multă bărbăție: Vitalitate, Energie, 

Peste cîteva minute oamenii vor avea ceea ce căutau: cartofi.

Putere de muncă/ Fructele izvor de vitamine 
ți calorii/ Roșiile,principala sursă de vitamina 
C, Ardeiul bogat în vitaminele C și PP ș.a. 
Alături de tovarășul Mihai Bălan care vreme 
de 31 de ani a fost turnător la «23 August», 
iar acum, deși pensionat de boală, se îngri
jește de curățenia sectorului, Piața Titan II 
(Miniș, cum i se spune aici) iese din necu
noscut. Șeful pieței, Constantin Nicolae, 

ține de fapt locul unui tovarăș, aceasta însă 
nu-l împiedică să ne declare că nu i se pare 
nici lui normal să ai doar trei piețe mici 
într-un asemenea cartier, deși multe femei 
fac piața în oraș, pe lîngă servicii, «local, 
aici fiind casnicele noastre care stau în jurul 
piețelor». Ne mai spune că piața e bine apro
vizionată, deși azi, sîmbătă 22.09.1973, au 
cam lipsit vinetele, conopida, fasolea uscată, 
țelina, usturoiul, morcovii... în ceea ce pri
vește faptul că particularii vînd kilogramul 
de morcovi în loc de 1,75 cu 4 lei nu are alt
ceva de spus decît că «știți cum sînt, ei ascund 
prețul și vînd pe sub mină». Aveam să vedem 
însă că a crede că se vinde doar pe sub mînă 
e cît o necredință. Se vinde pe sub tejghea, 
ăsta-i adevărul, acolo țin particularii marfa, 
deasupra,pe tejghea, zac ciurucurile la pre
țurile de stat maximale. Prinși cu mîna de
desubt, speculanții cîntă în cor că sacii sînt 
aduși de ei ca să le facă o surpriză frumoasă 
surorilor, fraților, cumnaților și cumnate
lor din București. Matei Octavian, un bărbat 
în putere, cu cîteva kile de fasole de Arad în 
față, minte de stinge, dar asta cînd nu înțe
lege despre ce este vorba. Pretinde că mun
cește cu sapa în C.A.P., că este și salariat 
(nu vrea să spună unde, pentru că nu știe), 
iar acum l-a schimbat pe frate-său la vînzare. 
Prețul? Aăă... și împreună cu el ăăiesc destui 
în piața asta sub privirile taxatoarei Vlăscea- 
nu Melania care, uitînd pentru ce primește 
salariu, susține că nu poate face aproape ni
mic împotriva speculanților pentru că este... 
femeie și-i e frică. Rupe totuși în prezența 
noastră un preț de roșii (2 lei) pus peste o 
grămadă de ardei grași (preț oficial 1,50). 
Gospodina Zamfir Eugenia are chiar impre
sia, după mai multe discuții purtate cu șefii 
pieței, că aceștia nu vor să pună prețurile 
la particulari, că, mai mult, tovarășa de aici, 
din piață, i-ar fi spus că nici nu le cunoaște. 
Un afiș cu prețurile este cam rupt, produ
cătorii mai că nu-și sfîșie onorata clientelă. 
Două conopide, singurele dealtfel în piață la 
ora aceea, ating prețul de 9 lei. Nicolescu 
Cristina este de-a dreptul indignată: «Ne 
gîndim și la dumneavoastră, că munciți ca și 
noi, dar chiar așa, să ne luați pielea de pe noi, 
nu sînt de acord». Vînzătorul Crăciun Ma
rian era la un moment dat un vînzător foarte 
important. Pînă la el se ajungea cu greu.

oricum, piața amzei 
nu este romarta

Venind din Piața Galați în Amzei și nime
rind împreună cu fotoreportera într-o oră 
de plin răsfăț legumicol, mi-am zis că ar fi 
urît din partea mea să numesc această piață 
o vedetă. Chiar dacă se știe că pe aici pot 
fi văzute cu sacoșa în mînă unele vedete- 
vedete, Constantin Codrescu, să zicem. De
sigur, orice bucureștean cît de cît cu pi
cioarele pe pămînt a auzit de faima pieței, 

Coada era mare, pepenii plac și celor dir 
Titan. După ce încercase să ia 0,70 le 
mai mult unui cetățean, fusese deci prins ci 
mîna în buzunarul altuia, se considera insul 
tat și mai că nu arunca restul cuvenit în faț: 
clientului, stăpînul nostru. E drept, sînt vîn 
zători puțini, au dreptate tovarășii Godin: 
Luca, șeful Gostatului, și Avram Ion 
șeful unității 211, cînd își arată necazul de : 
nu avea oameni (printre altele, ca să fii vîn 
zător la aprozar trebuie să depui o garanți< 
de 20 000 lei!),dar nici chiar așa, să lași < 
piață de la 10,30 la 16 pe mîna particulariloi 
nu se poate. Are și piața un ceva al ei și toc 
mai asta trebuie înțeles de către cei ce voi 
să muncească în ea, să-l înțeleagă cum î 
înțeleg de exemplu producătorii, unul din
tre ei din Dudești, chiar prea bine: «Vai d< 
mine, dacă aș lăsa marfa în soare s-ar ofil 
ca la aprozar, unde nu vrea să muncească 
să lucreze, și dacă nu vinzi, nu faci bani» 
Recunoaștem desigur că e dificil să mînuieșt 
6 tone de marfă pe zi, să faci curățenie, s: 
mănînci, dar toate astea pînă la urmă nu ai 
nici un fel de importanță, dacă nu faci ceea ce 
trebuie să faci cu adevărat; să vinzi marf: 
bună clienților cînd vin ei să cumpere, nu 
cînd vrei tu. Dar dacă ții închis atîta timp, 
indiferent de cîte motive poți invoca, nu se 
poate spune că ești potrivit să faci comerț 
Ce să mai vorbim de ziua de sîmbătă, zi în 
care, vorba gospodinei Spînu Ileana, «vii la 
prînz de la serviciu și trebuie să aștepți pîn: 
la patru să se deschisă aprozarul ca să poți 
cumpăra o ceapă sau un cartof». Șefii zic 
că nu-i așa, dar după ce am văzut trei pepeni 
stricați păstrați pe tejghea pentru un cetă
țean care are un porc, mă îndoiesc. Totuși 
nu se poate spune că nu se cumpără în Piața 
Titan II, am fi fost nedrepți sau rău intențio
nați să nu fi văzut și lucrurile bune din aceas
tă piață prea mică pentru un cartier, cum 
îl arată și numele, Titan. Unii cred că s-ar 
putea face o piață mare pentru Titan și Pan- 
telimon, unde a fost fabrica de ciment și e 
și o hală mare, o gară, tramvaie... E o idee, 
nu știm cît de bună, oricum, trebuie făcut 
ceva, altfel unii tovarăși vor rămîne cu im
presia că există piață în Titan, cum există 
piață și în dicționar.

Iulian NEACȘU

aceea de a mulțumi și spiritele cele mai cîr- 
cotașe. Ce mai, se găsesc de toate aici, chiar 
și ridichile se îngrămădeau, în acest anotimp 
în mai multe sorturi și culori. Dar nu despn 
ridichi vreau să fie vorba acum, nici măcai 
despre salatele verzi, la concurență de dia 
metru cu verzele, nici despre roșiile fără 
probleme (în timp ce, la aceeași oră, în Piața 
Galați se aflau, rătăcite și pipernicite, doar
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je două tarabe). M-am hotărît să scriu totuși 
lespre vedetism, nu înainte de a-l lăsa pe 
esponsabilul de la Amzei, Vasile Nițuleasa, 
ă înțeleagă că noi, cei de la Flacăra, avem ochi 
>entru estetica locului, pentru platformele 
:urate (se spală în fiecare noapte) și pentru 
lorile care atîrnă de copertine. Și, mai ales, 
iu înainte de a băga de seamă gestul unei dis
tinse doamne care, deși a văzut ca prețul 
unui kilogram de morcovi este un leu, că 
toți reprezentanții sînt foarte sănătoși, a 
preferat să ia contra aceleiași sume numai 
două bucăți care, evident, nu atingeau kilo
gramul dar care, tot atît de evident, erau 
aleși absolut după pofta inimii sale.

— Tovarășe Nițuleasa, de ce credeți că 
i-a mers vestea Amzei dumneavoastră de a 
Fi o piață foarte bună,dar și scumpă?

— Prețurile sînt aceleași, nu sînt mai pi
perate, dar la noi se vinde la limită. Ce vreau 
>ă spun, aici, în general, se cumpără mult, 
oamenii nu vin de departe, uneori își în
carcă mașinile, nu rămîne marfă, producă
torul nu este cuprins'de panică sau nerăb
dare și atunci nu scade prețurile, nu dă 
zarzavatul pe ce-o fi, doar să scape de el.

— Credeți că este singura explicație?
— Și oamenii sînt de vină. Vin cumpără

tori mai cu dare de mînă, pentru care nu 
contează foarte mult un leu sau doi în plus. 
Ei îl oferă în schimbul privilegiului de a-și 
ilege ardei cu ardei, fir cu fir. Uneori, cînd

Vorba lui Vasile Nițuleasa, responsabilul de la Piața Amzei: «Și oamenii sînt de vină, domn’le».

«este de toate!»

— la gogoșarii, ia roșilii, ia ardeiașii !...
Orice s-ar spune, Oborul e tonic. Culoare, 

fond sonor adecvat, lume, lume. E și mai 
tonic în zilele cînd tejghelele gem de fructe 
și legume de sezon, cînd e un du-te-vino 
neîncetat, cînd contempli admirativ saco
sele supraîncărcate ale gospodinelor, gata- 
gata să cedeze presiunii ardeilor grași, a 
gogonelelor, vinetelor, roșiilor cît pumnul. 
In dimineața, aleasă absolut la întîmplare, 
în care ne-am propus să constatăm felul cum 
decurge aprovizionarea populației în piața 
sus-amintită. Oborul și-a justificat pe deplin 
faima. Afirm aceasta în cunoștință de cauză, 
înarmat fiind cu exigențele gospodarului a- 
devărat, pe care nu-l poți duce cu trei fire 
de morcovi și-o grămăjoară de roșii, bune 
cel mult pentru bulion-(«Du-te, mi s-a spus 

in apropierea Pieței Progresul, lumea cumpără mălai. Spațiu comercial, se vede, insuficient.

intervin, mă si apostrofează: «Ce te bagi, 
sînt banii mei I»

în timpul cît am stat noi acolo, încurajați 
de astfel de dienți care nu se uitau la cîțiva 
lei, Eugenia Țene.din Băleni Sîrbi, vindea 
gogoșarii cu 4,50 în loc de 3,80, Lisând ru 
Tatu (Grădinari) ajusta și el sumele,iar Maria 
Dumitru (tot din Băleni) renunțase să-și mai 
afișeze prețurile la vedere, cum scrie în regu
lament. Au primit amenzile corespunză
toare, dar mă întreb: ce se poate face pentru 
«a nu strica prețul la Amzei»? înainte de a 
aștepta ca producătorii să renunțe la avansu
rile venite din partea unor clienți poate 
prea largi la pungă în văzul lumii, n-ar fi rău 
să strecurăm ideea că este mai omenește, 
mai frumos și mai drept să ne purtăm într-o 
piață altfel decît la Romarta. S-ar putea 
spune că, la urma urmelor, este dreptul 
nostru să ne alegem, pe bani munciți, și 
nuanța puloverului, una din cincizeci, și 
mărimea verzei, aia din dreapta sus, nu ailaltă 
cu frunze mai crețe. Așa și este de fapt. Dar 
ce ne facem dacă în Amzei de fapt toate 
verzele sînt cam la fel, arătoase, și roșiile, 
și strugurii, ca să nu mai vorbim de ardeii 
grași, verzi sau roșii? De ce să apelăm, sfi
dător dar inutil, la «e banul meu, fac ce 
vreau I»?

Magda MIHĂILESCU

acasă, vezi de găsești gogonele, cartofi, go- 
goșari, și să fie a-ntîia, nu deșeuri!...»)

Am luat piața de la un capăt la altul. Mai 
întîi sectorul de stat (Agrocoop și I.L.F.), 
apoi cel țărănesc. Peste tot, aceeași abun
dență și varietate. Pentru deplină edificare, 
l-am căutat pe administratorul pieței, Gheor
ghe Simniceanu. Cum era și normal, l-am 
găsit oi oarecare dificultate («e pe platoul», 
«acu’ un minut era la autoservire», «e p’a- 
cilea, ia vedeți la corne!»). Facem un tur 
împreună, în care timp îmi servește cifre. 
«Pînă în momentul acesta (n.n. — era ora 9 
dimineața, în ziua de 22 septembrie) au intrat 
în piață 600 kg fasole uscată, 8 500 kg ardei 
grăși, 4 500 kg vinete, 9 000 kg roșii, 2 800 
kg castraveți, 20 000 kg pepeni verzi, 2 600 
kg fasole verde, salată — 700 bucăți,, apoi 

spanac — 700 kg, morcovi — 3 200 kg, și asta 
numai pe piața liberă, la țărani, și numai 
pînă în acest moment, sînt apoi strugurii, 
perele și merele, după aceea sectorul de 
stat, să vă mai dau cifre?» Eu însă rețin că 
în ziua respectivă, în piața Obor se găseau 
de toate, notînd totuși că n-ar strica mai 
mulți cartofi, nu de altceva, dar să nu se mai 
formeze cozi pe patru rînduri.

«E chestie de livrare ritmică a mărfii»,îmi 
explică administratorul, și lucrul este va
labil și pentru puii de Crevedia («ce pui, 
găini în toată legea, iote ce dolofani sînt!» — 
comentariu absolut justificat al vînzătorului), 
tocmai în acel moment descărcați din cami
oane și vînduți pe loc. Așa-i. Dacă s-ar găsi 
în tot cursul zilei, n-ar fi înghesuială. Numai 
că, pînă în momentul de față, piață fără în
ghesuială eu n-am văzut, deși ideea de a găsi 
în orice moment marfa dorită, «fără coadă, 
deci fără timp pierdut, nervi» etc., nu poate 
decît să ne seducă. Pînă una alta, să apreciem 
buna aprovizionare a Oborului, care nu este 
o piață oarecare, ci prima piață (ca mărime) 
a Bucureștiului și a țării. Deci o poziție care 
obligă.

Automobilistul în trecere prin Capitală 
dă și prin Obor să vadă, să compare și, evi
dent, să cumpere, fiindcă la el, la Covasna, 
roșiile sau vinetele se coc mai greu și n-au 
același gust. La fel străinii sînt și ei atrași de 
renumele Oborului și nu constituie nici o 
surpriză să vezi un «Mercedes» staționînd 
cu portbagajul deschis în apropierea unor 
movile de varză, pepeni verzi, ardei etc., 
aduși de cu noaptea din Popești-Leordeni, 
Scrioastea și chiar mai de departe...

Așadar:
— la gogoșarii, ia roșilii, ia ardeiașii!... 

în această toamnă a belșugului, constatat nu 
numai pe cîmp, ci, așa cum se cuvine, pe 
tarabele Oborului. Vorba lui nea Stănică, 
vînzător pe platou:

— Este de toate!

Mihai HETCO

cînd e vînzare, e; 
cînd nu, nu!

Cînd nu lipsește nimic, în toamne ca a- 
ceasta de acum, Piața Moșilor se află foarte 
aproape de Piața Unirii, marea ei concuren
tă, și chiar de piețele Galați, Amzei, Mihai 
Eminescu sau Obor. Sîmbăta trecută, spre 
prînz, în ciuda socotelilor de-acasă, Maria 
Musat din Jilava era de părere că nu va pleca 
mai devreme de sapte-opt seara. «S-au în
mulțit piețele. Clienți puțini.» Elisabeta 
Gheorghe din Ferentari, dimpotrivă? crede 
că «piețele sînt cîte trebuie, dar lumea nu 
mai dă banii pe legume». Moș Petre din 
Colibași zice: «E marfă la aprozar. Ieri 
n-a fost și, cum e acuma, eram în drum spre 
casă».

— N-au fost cartofi, răspunde Constantin 
Mihale, gestionarul I.L.F. Am dat telefoane la 
depozit. N-au fost mașini. Marfă e destulă 
și toamna asta o să fie din ce în ce mai multă. 
Și de mai bună calitate. Sistemul de aprovi
zionare a rămas însă de pe timpul cînd nu 
era. Legumele se adună mai întîi la depozit. 
Abia după aceea pleacă spre piețe. Cheltu
ieli inutile, pierdere de timp, produsele se 
degradează, oamenii sînt nemulțumiți fiind
că n-au marfa în tot timpul zilei. Dacă s-ar 
descărca direct în piețe, nu s-ar mai văita 
nimeni de lipsa mijloacelor de transport.

— De cine depinde asta?
— De șeful serviciului comercial din I.L.F. 

(întreprinderea de legume și fructe).
Petre Olteanu, pensionar (Grivița roșie) 

povestește: «Vin în fiecare zi. Piață bună. 
Mică, dar cu de toate. Anul ăsta mai ales, 
într-o zi: coadă mare. Numai femei. Se dau 
pui de o zi .îmi răspunde una-naltă. întreb. 
Zic: or crește din ăia mari. Da cum? Și iau. 
Ce văd? Se fac mari. Niște găinușe; sălbatice, 
cred. Se băț toată ziua. Le cumpăr varză. 
Altfel fac tărăboi».

Piațaeîntr-adevăr micuță; dar, cum afirmă 
Petre Olteanu, cu de toate. Maria Stamate, 
muncitoare la I.A.M.B., ca și Florica Costea, 
salariată la M.I.U., știu că, de pildă. Piața 
Obor sau Piața Unirii sînt mai bine 
aprovizionate, mai variat, dar s-au obișnuit 
în «Moșilor». La rîndul lor, țăranii din Coli
bași, Buda sau Dobroiești și-ar putea desface

Probabil, găina a fost adusă să recunoască: 
«Do, eu am făcut ouăle!»

«Borș special». De ce? E bun.

in apropierea pieței am tras o Planetă din 
care am aflat că voi trăi 96 de ani și voi avea 
și necazuri. Papagalul nu știa însă cînd se 
vor mări dimensiunile Pieței Progresul.

produsele în piețe mai aglomerate sau mai 
aproape de casă; dar, la fel ca și clienții lor, 
obișnuința îi aduce aid în fiecare dimineață.

în regiune, anul acesta a fost pentru le
gume cum nu se poate mai favorabil. O do
vedește piața. Roșii mari, varză, conopidă, 
cartofi etc. Lipsesc vinetele. Anul trecut au 
venit gîndacii de Colorado. Anul ăsta au 
venit din nou, dar n-au mai găsit vinete. 
Nu s-au mai pus. în Teleorman au fost între
buințate niște substanțe care au dat rezul
tate, dar teleormănenii se duc în alte piețe. 
Lipsesc și castraveții. îi ia industria. Oțetul 
l-au luat oamenii. Nu mai e, dar o să fie, 
mă asigură Pasa Șerbănescu de pe Șoseaua 
Giurgiului, la fel a fost și anul trecut. Poate 
la anul...» Și totuși depinde de piață. Ioana 
Grigorescu a fost plecată la Paris. Cînd s-a 
întors a vrut să le pregătească copiilor gă
luște. N-a găsit prune. I s-a zis că nu există 
prune în general, dar în Obor erau o., mul
țime. Depinde și de zile. Țăranii cunosc zilele 
de leafa. Depinde și de vreme, dar nu prea 
mult. Producătorii știu totul despre clienții 
lor. Știu și cei de la I.L.F., dar ei depind de 
ei înșiși și nu e ușor. Chiar dacă, cum zice 
vînzătoarea Leonica Cojocaru, «așa e lumea: 
oricît ar avea, vrea și mai mult».

Nicolae CRISTACHE
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KOVACICI MÎJO. 

„Vaci pe timp'.'

VECENAJ IVAN:

„Toamnă cu cartofi naivii
sînt fericiți

Cînd unii căutau armonia în legile con
trastelor simultane, încercînd să salveze 
pictura, cînd alții complotau în ateliere 
împotriva formelor concepute ca simple 
copii după natdră, cînd academismul agoniza 
și pompierismul sucomba maiestuos și in
fatuat (Salvador Dali nu se născuse încă 
să-l apere!)* cînd secolul acesta se năștea 
chinuit, bombardat de idei și teorii care 
aveau să-i schimbe radical, fața artistică, 
legenda povestește că Rousseau-Vameșul 
i-ar fi spus lui Picasso: «Noi doi sîntem cei 
mai buni pictori ai epocii: tu în stil egip

tean, eu în cel modern» (!). lată o mică 
propoziție care a creat un mit. Niciodată 
niște cuvinte rostite cu atîta sinceritate și 
încredere n-au forțat porțile artei, cucerind 
pentru naivi un loc în senatul picturii, prin
tre atîtea stiluri.

Prețuiți de cîrciumari și băcani, căutați 
de gospodine care le atîrnau tablourile în 
sufragerii modeste, stimați mai apoi de 
cunoscătorii rafinați ai artei, naivii au trecut 
prin acest secol în flancurile îndepărtate ale 
avangardei reprezentînd fără să știe polul 
opus al unei lupte contradictorii: pe cînd
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angarda, îmbibată de repulsie față de 
adiție și de repetarea mimetică a realității, 
uta un limbaj în afara acesteia, pictorii 
tivi își întemeiau în pașnice duminici rega- 
I lor în realitatea imediată. Fără com- 
exe,ei își propuneau un unic și simplu 
non: să vorbească desp're lume. Lumea 
re e pentru ei o curte cu găini și vaci, o 
■adă, cocoșul de pe gardul vecinului, un 
>lț de stradă, o trăsură cu nuntași sau 
afara militară într-o zi de tîrg. Naivii au 
trat în artă pe tăcute, aducînd cu ei doar 
ntimente: sinceritate și ingenuitate, dar 
ciodată marile ambiții ale creatorului, 
>rința de a descoperi fețele necunoscute 
a lumii. Naivii sînt fericiți în curtea și pe 
rada lor.
Cînd secolul și-a dat seama cu adevărat 
: prezența lor, ei aveau de-acum un papă 
-pe genialul Vameș — și confreriile lor 
■ospectau pașnic farmecul naturii și lumea 
sa de toate zilele, ignorînd spasmele și 
iliniștile artei, care căuta in posibilitățile 
istracției o nouă vitalizare a creației; ei 
>eau duminicile lor, cînd erau pictori, și 
slelalte zile ale săptămînii, cînd erau tîm- 
ari, zugravi, lăcătuși, gospodari sau func- 
onari. Filozofii culturii s-au întrebat de 
ide vin, i-au comparat, nu fără uimire, 
i primitivii picturii și studiind acest feno- 
ien — care nu li se părea a fi exclusiv de 
■din artistic, ci și social — au descoperit 
i ei nu sînt decît niște victime ale unei 
tsiuni care, trezindu-se prea tîrziu, nu mai 
tea la îndemînă decît doi dascăli: sufletul 

natura.
Dar ce importanță mai are acum acuzația 

i ei n-au studiat legile proporțiilor și ale 
>mpoziției, că ignoră exactitatea anatomică 
ri canoanele perspectivei? Ei intră în impe
de artei cu o fantezie lipsită de constrîn- 
sri și prejudecăți, pentru că ei nu sînt 
bsedați de logica imposibilului. Ei caută 
jtdeauna o situație umană, simplă și obiș- 
uită. Ei sînt fermecători prin inocența lor, 
rin marea lor libertate de a interpreta 
oațiul, timpul și situația omului. Și astfel, 
,ră să-și dea seama, conduși doar de dorința 

de aspirația universală spre frumos, ei 
-ansformă viața într-o poveste.

Cornel BOZBICI
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Băieții nu sînt «cavaleri» pentru că «nu 

mai este la modă». Nu mai este la modă să 
aduci flori unei fete, nu mai este la modă 
să-i adresezi întîietate cînd intri în clasă sau 
la un spectacol, nu mai e la modă...

Fetele și ele sînt destul de vinovate pen
tru că intervine din nou acest «nu mai e la 
modă». Din cauza aceasta nu mai sîntem 
noi înșine.

Sper însă că vom reuși totuși să trecem 
peste acest «e la modă» sau «nu mai e la 
modă»,«peste celelalte deficiențe», să rămî- 
nem așa cum sîntem într-adevăr. Să scriu 
și despre artă.

Cred că majoritatea tinerilor care nu 
iubesc muzica simfonică nu o iubesc pentru 
că nu o cunosc. Și asta se întîmplă și cu 
teatrul, pictura și celelalte arte. Și pentru 
asta cred ca este necesar pe lîngă strădaniile 
noastre să avem și sprijinul celor mai mari...

Lupșa Rodi ca Antonia 
— 16 ani —

Iubesc dragostea ca noțiune, sînt întru 
totul pentru ea în viață și sînt de părere că 
poate face mari minuni. Dar, fără a lua în 
considerație rolul ei în societate, sînt de 
părere că este cel mai nobil sentiment (vor
besc aici de dragoste sinceră, pură, despre 
care dealtfel este normal să vorbească un 
adolescent).

Pentru mine personal, dragostea va fi cel 
mai mare eveniment, dar oare am dreptul 
să sper că nu voi avea parte de mari dez
iluzii, am dreptul să cred că la sentimentele 
mele se va răspunde în același fel!

Acum, de fapt, eu sînt în faza visurilor 
(dacă aș putea să consider că există mai multe 
faze, atunci aceasta ar fi cea incipientă). 
Poate că, avînd în vedere deziluziile, inevi
tabile, de mai tîrziu (dar unde n-avem dez
iluzii?), aceasta ar fi perioada cea mai fru
moasă (sau spun asta doar din cauză că nu 
știu ce va fi după aceea). Totuși, cred că 
această dragoste nedefinită a mea se ridică 
deasupra sentimentului în sine, trivializat 
de mulți tineri. (E prea tare cuvîntul? Nu 
contest că mai există și dragoste frumoasă, 
pură, nobilă, dar personal n-am avut prilejul 
să remarc asemenea cazuri)

în fine, e prea delicat subiectul pentru 
a fi dezvoltat de unul ca mine.

Arta, după dragoste (sau, în ordine cro
nologică, înainte), este o mare binefacere 
pentru omenire. Spun în ordine cronologică 
pentru că mă refer la mine, la pasiunea mea 
pentru artă (bizar, nu?)

Cînd măgîndesc la artă, îmi vine în primul 
rînd în minte muzica. Este atît de înălță
toare, atît de umană, plină de pasiune și 
avînt, de noblețe, uneori de melancolie 
genială sau dinamism, încît rămîn captivată 
de frumusețea ei și asta e încă puțin zis, 
pentru că de multe ori mă scoate din tris
tețe sau mă face să mă simt mai bună, mai 
antă pentru viață.

Teodosiu Georgeta-Gabriela 
— 16 ani și șapte luni —

Arta, după mine, ar trebui să fie inclusă, 
cîte o părticică, în fiecare din noi, o consider 
foarte necesară și cred că ar trebui să ne

EXTEMPORAL FLACĂRA
SUBIECTUL:

Dragoste și artă (II)
Răspund elevi de la Liceul 

«C.A. Rosetti» din București

dezvățăm de ideea că arta o fac doar artiștii, 
absolvenți ai institutelor speciale. Arta tre
buie făcută de toți dintre noi și ar trebui 
ca de la 3 ani să ni se pună în mînă o pensulă 
sau o bucată de lut. Și iar nu-mi place ideea 
că obiectele de artă trebuie să stea numai 
în muzeu (e vorba de cea plastică). Ar trebui 
inclusă în viața cotidiană. Gustul pentru 
frumos, de care atît se vorbește, se formează 
nu în muzee — acolo se cizelează — ci în 
familie. Dar de multe ori părinții sînt ocu
pați.

Cît despre muzică, teatru, film — sînt 
necesare. Eu întotdeauna mă deconectez 
cînd ascult «Nocturnele» lui Chopin. Ca să 
nu pomenesc de poezie, acest «lux necesar», 
pe care am ajuns s-o iubim atît. Dar cît de 
mult am iubi-o, nu merită s-o citești în 
tramvai, cum nu merită să mergi la con
certe numai pentru că e la modă.

Cu dragostea e mai greu. Ne preocupă 
pe toți, dar puțini au curajul s-o spună. 
Pentru că mulți părinți nu prea înțeleg că 
avem 16 ani, iar mulți colegi nu consideră 
«demn» să fie niște sentimentali declarați. 
Deși toți aproape se gîndesc la o dragoste 
romantică. Și eu gîndesc la fel.

M-au bucurat mult întrebările. începu
sem să cred că maturii nu prea sînt intere
sați în problemele sentimentale sau de altă 
natură ale puștilor. Of, de cîte ori n-am 
auzit de la ei fraza «Ce știi tu ce e aia dra
goste?»

Munteanu Ana-Maria 
— 16 ani jumătate —

Toate sentimentele sînt dominate de ra
țiune, iar obiectivul ia locul (în toate cazu
rile cu succes) subiectivului. Așadar, con
sider că ASTĂZI nu mai poate exista, în 
relațiile dintre fete și băieți, acest senti
ment. El cere timp și noi nu avem. El cere 
răbdare și noi nu avem. El cere înțelegere 
din partea celor ce ne-au crescut și, în cele 
mai multe cazuri, nu avem.

AVEM NEVOIE DE ÎNGĂDUINȚĂ. De 
cele mai multe ori părinții înțeleg relațiile 

dintre noi — care în fond sîntem niște 
COPII — într-un mod nu tocmai fericit.

VĂ ROG să nu mă considerați un copil 
în gîndire. Aș dori mult să fiu înțeleasă să 
nu trebuiască să mă ascund de teamă că voi 
avea de înfruntat un zîmbet ironic!

Cît despre artă vă pot spune că dacă 
înțelegeți prin ea muzică, pictură și cărți, 
aflați că îmi place nespus de mult.

Șurlea Nicoleta 
— 15 ani — 

în momentul în care ni s-a pus întrebarea 
am înregistrat (fără a mă mira prea mult) 
reacțiile colegilor mei de clasă. Acestea au 
fost foarte diferite: a) unii s-au manifestat 
zgomotos, prin strigăte și aclamații mai mult 
sau mai puțin sonore; b) alții au căzut puțin 
pe gînduri (de fapt cei mai puțini) și pe 
fața lor au trecut niște umbre: poate amin
tiri, poate visuri neîmplinite, dorințe ne
spuse încă nimănui.

Poate că unii (și cred că majoritatea) au 
fost surprinși atunci de o vagă melancolie. 
De ce? Cunosc sau nu sensul acestui cuvînt, 
care, cred eu, se află pe buzele oamenilor 
din momentul în care animalul evoluat a 
început să raționeze.

Dragostea, în adevăratul sens al cuvîn- 
tului, cred eu că nu se reduce numai la 
actul fiziologic atît de necesar în natură, fără 
de care specii întregi de animale și, bine
înțeles, oamenii n-ar mai evolua, ci prin 
«ceva» mai mult. Acest «ceva» cred că-l 
purtăm în noi însă din clipa în care am fost 
zămisliți. Omul prin excelență nu poate 
trăi fără dragoste. De fapt, țelul suprem al 
vieții unui om nu poate fi decît împlinirea 
idealurilor sale: o fericire din care elemen
tele principale sînt familia cu tot ce o alcă
tuiește și realizarea deplină a eului fiecărui 
individ.

Iubirea, în adevăratul sens al cuvîntului, 
nu reușește să ne lege doar de anumiți 
indivizi. Prin iubire numai reușim să dăm 
.tot ceea ce ființa noastră este capabilă. Dacă 

n-ar exista iubirea, restul omenirii, natu 
și întreg universul ni s-ar părea fără sen 
unicul scop ar fi legat doar de propria noa 
tră persoană.

După mine cel mai greu este să iube: 
și dragostea ta să nu ți-o poți împărtăși d 
diferite motive. Abia atunci îți poți < 
seama de prețul dragostei, de adevăra 
energie pe care o pierzi în zadar, de zb 
ciumul care te macină și te face să plîngi d 
senin doar la auzul unei melodii sau poa 
al propriilor tale gînduri.

Deși subiectul «dragostei» nu a putut 
epuizat (nici nu se poate termina) mă v 
apuca să scriu cîte ceva în legătură cu ce, 
ce cred eu despre «artă».

în momentul în care spun «artă» înce 
să cuprind cu mintea măcar o parte d 
mulțimea de sensuri pe care o are.

De fapt, fiecare dintre noi este un arti 
în felul lui. Arta, cred eu, nu se dezvălu 
la prima vedere. Niciodată un individ r 
poate spune că este artist doar fiindcă cei 
ce face este considerat de alții artă.

Numai în momentul în care te sim 
indisolubil legat de o idee ce pe parcu 
se va împlini, va erupe și va aduce la supr 
față adevărate valori spirituale, valori < 
n-ar putea fi descoperite decît prin contr 
buția individului, numai atunci cred că po 
spune că sufletul tău este al unui artis

Dacă arta ar fi numai ceea ce reușesc ochi 
și mintea să înregistreze,atunci adevărate 
valori artistice ale omenirii n-ar putea 
descoperite. Mai întîi sufletul omului tn 
buie cercetat pentru a putea valorifica a 
tistul din fiecare dintre noi.

Popescu Cornelia-Daniel 
— 16 ani -i

De multe ori părinții sînt în stare 
distrugă iubiri adevărate. S-ar putea spur 
că dacă un părinte intervenind într-o dr 
goste îi desparte pe cei doi înseamnă c 
aceștia nu s-au iubit cu adevărat. Dacă dr 
gostea este într-adevăr o dragoste adev 
rată, cei doi nu vor întîrzia să se iubeasr 
în continuare, chiar dacă nu mai sînt alătur 
chiar dacă se văd foarte rar. Nu contea; 
numai să-ți vezi iubitul sau iubita, să t 
plimbi cu ea (sau cu el), să-ți prindă timi 
mîna, iar tu să te tulburi pentru că ți-a spi 
ceva în șoaptă la ureche. Trebuie să se înfir 
peze o înțelegere, un grai pe care să nu 
înțeleagă decît cei doi, ceva mutual.

Mulți au spus că dragostea este aceea 
indiferent de cei care se iubesc, de vîrsl 
lor. Dar eu presupun alte lucruri, car 
s-ar putea să țină de domeniul fanteziei. 
Aș putea vorbi și eu mult mai pe larg, da 
în primul rînd trebuie să fiu pregătită sufle 
tește și moralicește. Nu pot gîndi profun 
la acest subiect și pot vorbi despre mult 
alte aspecte ale dragostei, dar sînt de părer 
că nu se poate vorbi despre dragoste «I 
comandă», într-o clasă de curs, în prin! 
zi de școală și mai ales avînd în spate chia 
pe cel la care ții destul de mult, adică u 
coleg, pe care susții cu toată puterea că; 
iubești.

Istodorescu loland 
— 16 ani și șase luni -



vizitati:
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Magazinul universal «Modern», unde vă 
punem la dispoziție un bogat sortiment de 
produse alimentare și nealimentare. Scările 
rulante vă vor urca la toate etajele magazi
nului, scutindu-vă de efort, și ajutîndu-vă 
să alegeți din produsele magazinului odih- 

, niți și cu plăcere.
O seară plăcută veți petrece la unitățile

întreprinderii de alimentație publică:

• Restaurantul «Vînătorul» — Bd. Repu
blicii, cu profil vînătoresc

• Restaurantul «Pescarul» de pe faleza 
Dunării, cu specific pescăresc

• Restaurantul «Miorița» — Bd. Repu
blicii
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rezistenta materialelor 
9

Problema încălțămintei era totuși se
rioasă, mai ales că în fiecare seară 
ne întorceam cu laba piciorului udă 
de zăpada ce trecuse prin pielea de box 

și talpa de carton a ghetuțelor noastre, 
marfă de după război, cum li se spunea, 
într-una din seri am avut chiar prilejul unei 
concrete verificări, și directe, a «controlu
lui de calitate», cum s-ar numi acum.

Venisăm iarăși de la săniuș ud leoarcă pînă 
la ciorapi, ghetele-mi musteau ca niște bureți 
negri. Mi le-am scos_zoritjam scos și ciorapii, 
m-arh șters în fugă pe tălpi și mi-am băgat 
«bocancii» în cuptorul de tablă al sobei cu 
plită, unde mama făcea bucătăria. Punîn- 
du-mi ghetele vechi în picioare, ea nici n-a 
băgat de seamă că, de fapt, eram încălțat 
«pentru interior», ca să zic așa, ci a crezut 
că-n fine dojanele ei și-au dat roadele și 
Nuci n-a mai ieșit să stea cu ceasurile-n, 
zăpadă și lapoviță.

Numai peste vreun ceas, cînd bucătăria, 
adică antreiașul orb, fără altă aerisire și 
luminăție decît pe ușa fără geam, s-a umplut 
de mirosul scrumului de piele arsă și de 
fumul care-ncepuse să iasă pe ușița de tablă 
a cuptorului, a descoperit mama isprava 
mea: ghetele arseseră ca o plăcintă din tobă 
cu piele de cîine care, oricît de bine tăbăcit 
o fi fost, tot cîine era. Fumul a năpădit 
încăperea, așa că au trebuit deschise și ușa 
și ferestrele celeilalte odăi în care ajunsese, 
de asemenea, dunoarea și fumăraia boxului 
vîrît la cuptor.

Dar, dincolo de toate țipetele mamei, care 
nici puterea de-a mă pedepsi n-o mai găsise, 

IHI

ghetuțele acelea arse au reprezentat o 
instructivă lecție pentru mine: tălpile lor, 
de carton presat, într-adevăr, se umflaseră 
și se-nfoiaseră ca niște vechi bucoavne călu
gărești. Numai că, de data asta, culoarea 
filelor nu mai era aceea gălbejită de ani și 
unsuroasă de mult ce fuseseră întoarse, ci 
aveau lustrul și sonoritatea, aproape de 
tablă, aproape metalică, dar a unui metal 
sfărîmicios ca aripile unui fluture, la cea mai 
mică atingere.

Și. cu toate sau, mai bine-zis, printre 
toate admonestările mamei, atît de bine
meritate, eu am reținut acest lucru care mai 
tîrziu trebuia să-mi fie o normă fundamen
tală în judecarea oricărui obiect de artă: 
neconfuzia materialelor de expresie. Căci 
la ce m-ar putea interesa o Pietă Rodandini 
sau masca tînărului Tutankhamon dacă 
la cea mai mică încercare a focului, soarelui 
sau apei, ele n-ar putea fi-n stare să facă față. 
Să fiu bine înțeles: nici eu nu confund acuma 
rezistența materialelor cu sculptura și cu 
plastica în general, știu că un desen aruncat 
de Picasso pe o foaie de împachetat își pierde 
valoarea dacă foaia este expusă coroziunii 
subtile și imperceptibile a razelor solare 
(ca și cum tușurile celui mai mare pictor al 
secolului nostru ar fi fost concepute sau 
adresate singurei lumini care le tolerează 
fără să se simtă concurată de ele, aceea 
lunară, fie ea a satelitului natural sau a 
derivatelor lui fosforescente, sau electrice, 
cum sînt becurile «Tungsram» sau lămpile 
de neon de cîte 200 de wați), dar e de la 
sine înțeles că atunci cînd un Picasso aruncă 

pe hîrtia ce-i iese-n cale semnul grafic al 
unei inspirații fugitive, el și-o închide, în 
cazul cînd semnul a exprimat întocmai 
intenția lui, în mapa de unde va scoate-o 
cine știe cînd, ca s-o transcrie în opera și 
materia perenie — mai mult sau mai puțin 
perenie! — a picturii în ulei, tempera, tuș, 
sau a ceramicii atît de răbdurie cuptoarelor 
de tensiune înaltă... Căci altfel, artistul știe 
el singur care din schițele sale merită sau ba 
să fie păstrate.

Dar să mă-ntorc la iarna copilăriei noastre, 
cu jocurile ei care-i dădeau atîta de furcă 
bietei mele mame; mult mai mult, în orice 
caz, decît Mamei Leana care, deși mai săracă 
(sau tocmai de aceea) era și mai nepăsătoare 
la risipa ce-o făceam cu toții, copiii ei și cu 
mine-mpreună, în datul pe derdeluș sau pe 
gheață, încă un material pentru care ghetele 
cu tălpi de carton ale acelui timp, se dove
deau neputincioase.

însă Nicu, băiatul cel mare al mamei și mai 
ales al tatălui său, cu care semăna tot atîta 
cît Fănică, frate-său,semăna cu Mama-Leana, 
era nu numai un spirit inventiv, dar și dotat 
cu niște mîini pline de dibăcie. Se purtau 
pe atunci, probabil, sugerate de influența 
soldățească, țintele cu floare îmbrăcînd toată 
suprafața unei pingele. Folosirea lor era 
de mai multe ori practică, afară de una: 
că îngreuna cu vreo 200 de grame încălță
mintea. Dar ce conta un asemenea incon 
venient, aproape neglijabil față de durabi
litatea asigurată bocancilor și mai ales fața 
de marea proprietate, incomensurabilă, pe 
care le-o asigurau: aceea de-a aluneca pe 

gheața întinsă ca roțile nefrînate ale un 
tren pe șinele lui?

Astfel, noile noastre ghete cu tălpi < 
carton primiră o căptușeală metalică pe ca: 
le-am procurat-o cu ușurință din două-tr 
zile de economie la bomboane.

Acuma nici nu mai soseam seara acasă < 
ghetele ude (țintele aveau floarea nu num 
lată dar și înaltă), iar locul săniuței începi 
să-l ia patinajul,căci iarna intrase-n toiuri 
ei dezlănțuite care se traduc, în vorba pop 
Iară, printr-un ger de crapă pietrele. Ger 
ăsta putea crăpa cît vrea pietrele de pe șosi 
sau de pe Văleanca, gheața lor însă, n 
Ba,dimpotrivă: recea oglindă mată sau văii 
rită, de culoarea sării și de consistența < 
ne oferea nouă, celor mici, deliciile noi a 
unui sport pe care de-abia începi să-l desci 
peri. Căderile și bufniturile nu se mai pete 
ceau pe-o pernă de puf moale, ca atunci cîr 
ne dam cu sania, ci pe pavajul sticlos și tai 
ca piatra, într-adevăr, după cum nu o da: 
am avut fiecare din noi prilejul s-o constatăn 
In schimb, ce plăcere, ce zic?, ce beție m 
mare decît aceea a zborului pe pîrtla-nghi 
țață, cu iuțeala unei motociclete căreia gh< 
tele ghintuite-i erau singurele roti.iar pr< 
priul nostru trup, fraged dar voios și căi 
de alergătură prin ger, singurul motor

Așa ne trecurăm iarna, și nu una, ci dou; 
trei, pînă cînd un alt accident, de o cu totr 
altă natură decît acela al ghetei prăjite, ave 
să mă facă dacă nu să ocolesc ghețușurile, da 
să fiu ceva mai prudent cu ele.

La 2 octombrie 1973, Miron Radu 
Paraschivescu ar fi împlinit 62 de ani.
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Născut în aprilie 1923 la Bolgrad. dintr-un 
ata profesor și o mamă casnică, veniți amîn- 
oi cu numele din sudul Dunării, Emilian 
‘apahagi refuză să semene cu ceea ce credem 
loi, profanii în medicină, că trebuie să fie 
in profesor care a operat mii de oameni. 
Jmenia sa pare că înmoaie chiar și bisturiul 
:u care, vai, a trebuit de-atîtea ori «să intre», 
:ăutînd să amîne răul esențial al fiecărui 
>m: moartea. Astfel, tot amînînd-o, fiind, 
ovarășe profesor, printre cei puțini care 
>ot să facă asta pentru noi, ați însumat cam 
oate titlurile și funcțiile pe care le poate 
ivea un chirurg la vîrsta dumneavoastră. 
\ș dori însă să renunțăm în mod deliberat 
a amintirile copilăriei — fără îndoială pe 
:ît de frumoase, pe atît de inutile, excep- 
îndu-l pe Ion Creangă, bineînțeles— pentru 
:a să pot eu să vă întreb ce înseamnă o zi de 
nață între atîtea titluri și funcții?

— Ziua mea de lucru începe la șase și un 
fert, cînd mă trezesc. La șapte și un sfert 
;înt la spital și de cele mai multe ori rămîn 
h el pînă seara, la prînz iau masa aici. Dumi- 
vicile mai apuc să mă odihnesc; după vizita 
ae care o fac dimineața bolnavilor plec 
jndeva, la Snagov să zicem, înot, mă plimb, 
privesc. Dar și asta nu se-ntîmplă chiar în 
toate duminicile.

— Presupun că acasă, unde trăiți atît de 
puțin, aveți o familie în care, orice s-ar 
spune, trebuie să fiți și soț, poate și tată...

— Vedeți, un chirurg trebuie să aibă o 
viață de familie liniștită, asta-i tot ce pot 
să vă spun. Adică într-un fel problemele de 
familie se răsfrîng în meserie. Familia poate 
să propulseze un chirurg, poate să-l țină 
pe loc sau chiar să-l tragă îndărăt.

— Dar programul dumneavoastră în care 
apare și neprevăzutul, de multe ori sub 
forma unei urgențe, cred eu că nu e tocmai 
ceea ce trebuie unei familii obișnuite.

— Da, dar eu nu am spus câ am o familie 
obișnuită, pentru că nu se poate. In fața unei 
urgențe trebuie să renunți la toate pentru a 
salva bolnavul, dealtfel pentru un bărbat 
meseria, cel puțin uneori, trebuie să treacă 
înaintea familiei.

— Stimate tovarășe profesor, cu multă 
jenă, dar cu inima-n dinți, vreau să vă în
științez, dacă nu cumva știați, că sînt prin
tre noi și dintr-aceia care vă spun, dumnea
voastră, chirurgilor, și măcelari. Mie nu-mi 
place cuvîntul în sine, pentru că n-are pic 
de fantezie, de aceea prefer altul, anume pe 
acela de «sentimentali». Sînt deci chirurgii 
niște sentimentali bine deghizați sau invers?

— N-aș putea răspunde pentru toți. Eu 
da, aș zice că mă consum destul de mult 
pentru bolnavi.

— Cum vă consumați?
— Cum mă consum? Adică la ce vreau să 

mă refer. Vreau să mă refer la momentul în 
care am bolnavi care nu au o evoluție nor
mală, obișnuită. Ei mă preocupă tot timpul, 
și cînd ajung acasă.și noaptea. Și aș spune că 
uneori am găsit soluțiile tocmai din acest 
motiv. Adică nu poți să ajungi la o soluție 
într-un caz dificil decît frămîntîndu-te. Tre
buie să pui pasiune, să ai compasiune și 
înțelegere pentru bolnav, altfel nu poți să 
obții succese mai mult decît poți obține 
după canoanele medicinei.

— Sînteți dumneavoastră poate un chi
rurg mai sentimental decît alții.

— Poate. Cred însă că un chirurg insen
sibil nu poate depăși anumite limite. Sînt 
operații de rutină pe care le poate face foarte 
multă lume și sînt operații care trebuie 
foarte bine individualizate. La acestea din 
urmă trebuie neapărat să-ți iubești bolnavii. 
Dacă apari în fața lor trist și încruntat pierzi 
foarte mult din colaborarea lor.

— Cum, tovarășe profesor? Nu-i oare 
suficient că un bolnav stă întins cuminte 
pe masa de operație așteptînd «să intrați» 
in el, săracul, mai trebuie să și colaboreze? 
Poate să mai ia și bisturiul și...

— Ha, ha, ha. Am înțeles, dar bisturiul e 
în mîna mea. Vedeți, eu cred foarte mult în 
ideea că pentru reușita unui act chirurgical 
trebuie să știi să situezi bolnavul pe poziții 
active, să fie alături de tine în momentul 
actului operator, altfel riști împreună cu el 
eșecul și eșecul înseamnă pentru noi sfîrși- 
tul.

— Ați vorbit, tovarășe profesor, de iubire. 
E un cuvînt frumos, dar în contextul în care 
l-ați situat e greu de înțeles. Cum poate fi 
iubirea asta între chirurgul care operînd 
provoacă durerea și bolnavul care operat 
n-are altceva de făcut decît s-o suporte?

— Ar fi bine să spunem că astăzi în 
chirurgie e mai puțină durere. Și asta 
trebuie spus bolnavilor de la bun înce
put, pentru că mulți au rămas cu im
presia că durerea a rămas în chirurgie 
aceeași ca acum 20—30 de ani, cînd posibili
tățile anesteziei erau mult limitate.

— Deci dumneavoastră vă iubiți bolnavii 
și aceștia la rîndul lor, așa tăiați cum sînt 
de mîna dumneavoastră, vă iubesc și ei?

— In chirurgia de urgență bolnavul vine 
în general într-o situație extremă, de aceea 
operația în sine și durerea după operație îi 
apare mult mai puțin intensă decît durerea 
pe care o avea înainte. Nu cred însă că numai 

Eu nu sînt un profesor 
care vrea să se vadă: 
el de la gleznă în sus 

si colaboratorii lui 
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de la gleznă în jos.

PROFESOR DOCTOR DOCENT 

EMILIAN PAPAHAGI— 

DIRECTORUL SPITALULUI DE URGENȚĂ

pentru asta ne iubesc, ei ne iubesc în mo
mentul în care reușim să le dovedim că facem 
tot ce putem ca să-i salvăm.

— Ce vă impresionează mai ales la un 
bolnav, în afară de mizeria lui fizică?

— Aș spune că... sînt foarte impresionat 
în primul rînd de deznădejdea și încrederea 
cu care te privește. Se uită la tine și-ți așteap
tă gestul salvator cu atîta intensitate!

— Cum ? Dați-mi voie să mă mir în numele 
cititorilor revistei auzind că dumneavoastră, 
un atît de renumit chirurg, cu mii de operații 
în urmă, mai puteți fi impresionat de privi
rile bolnavilor?

— Da. Mă impresionează din primul mo
ment. înțelegeți? Mai sînt și bolnavii pentru 
care nu mai poți face nimic, sau a căror stare 
te îngrijorează. într-un salon, dacă din 
treizeci de bolnavi ai mei, doi nu-mi merg 
bine, sînt nefericit, nu pot să mă bucur. 
Eșecurile unui chirurg sînt mai dureroase 
decît oricare altele.

— înțeleg, în chirurgie în loc de eșec se 
poate spune la fel de bine moarte. Totuși, 
în lupta pe care dumneavoastră o duceți de 
atîția ani cu «eșecul» și nu de puține ori ați 
învins, nu credeți că îl puteți suporta mai 
ușor?

— Nu. Deși se spune că chirurgii se 
uzează cu timpul, realitatea este că pe măsură 
ce înaintezi în vîrstă devii mai sensibil la 
eșec, aș zice chiar că te sensibilizezi la eșec. 
Dacă tînăr fiind încerci să-ți găsești unele 
scuze în lipsa de experiență, știu eu, în ceea 

ce poți da la o anumită vîrstă, atunci cînd te 
consideri matur nu mai poți găsi aceleași 
scuze și te izbești de ceea ce înseamnă limi
tele medicinei.

— Ce calități îi sînt absolut necesare unui 
chirurg pentru a avea succes în operații, 
altfel spus care sînt calitățile ce nu v-au 
lipsit dumneavoastră?

— Un chirurg trebuie să gîndească tot 
timpul, nu numai în timpul operației. Sau 
cum spunea un renumit chirurg: «Mintea 
trebuie să-ți conducă mîinile». Cele trei 
«hașuri» ale anglo-saxonilor: Hand-heart 
and head, mintea-inima și capul.

— Din cele cîteva lucruri care intră 
neapărat în portretul-robot al chirurgului, 
mîinile cu degetele lungi și subțiri nu pot 
lipsi. Văd însă că ele nu au totuși prima 
însemnătate pe care noi le-o acordăm cînd 
spunem despre un chirurg că are o mînă 
ușoară sau grea. Din punctul lor de vedere 
credeți că există o vîrstă la care un chirurg 
nu mai poate opera?

— De o vîrstă cronologică nu se poate 
vorbi, se poate vorbi de o vîrstă biologică, 
da, și eu cunosc chirurgi care au operat 
pînă la 70 de ani, la fel de bine cum operau 
în plină glorie. Pentru că acumulaseră o 
mare experiență și știau s-o folosească, 
încă o dovadă că nu gestul manual este 
esențial, ci traducerea prin gest a ideii 
generale pe care trebuie să ți-o faci despre 
tactica și strategia chirurgicală.

— Sînt chirurgi care n-au mai putut 

opera după un eșec (profesorul este stu
pefiat: Care n-au mai operat?) Unul dintre 
ei, cel puțin, nu mai poate opera 3 ore,cît 
durează o piesă din dramaturgia noastră.

— Nu e a lui Tărchilă?
— Poate știți dumneavoastră, exact n-aș 

putea spune, avem doar atîția dramaturgi 
și un număr corespunzător de teatre.

— Da, e o piesă a lui Tărchilă pe care am 
văzut-o și eu. După o înfrîngere nu este 
ușor să te redresezi, dar un chirurg bun este 
obligat să se redreseze și tristețea este alta: 
în aceeași zi poți să trăiești o înfrîngere și 
după această înfrîngere să fii obligat să intri 
într-o nouă operație.

— Cu alte cuvinte,un chirurg poate avea 
înfrîngeri, dar nu poate fi înfrînt.

— Nu are voie. în aceeași zi în care ai 
pierdut un om, trebuie uneori să-l salvezi 
pe altul.

— înțeleg, mi se pare însă că nu eșecurile 
vă sînt proprii, tovarășe profesor...

— Și eșecurile, inevitabile în meseria 
noastră atît de expusă insuccesului.

— Dar și succesele, care, din cauză că 
sînt plăcute, se uită mult mai ușor, atît de 
noi, dar mai ales de prietenii noștri.

— Da, da, este o problemă de tempera
ment, știți, în general pe mine eșecul mă 
întărită, ca să-l pot evita a doua oară, mă 
stimulează și poate multe din lucrurile pe 
care le-am realizat s-au datorat, paradoxal, 
și acestor stări de după eșec.

— Desigur că fiecare, odată ajuns în spital, 

dorește să-și cucerească o importanță cît mai 
mare față de doctor, atît prin boală, cît și 
prin poziția socială. Aceasta îi asigură, crede 
bolnavul, un tratament deosebit. Ce părere 
aveți dumneavoastră despre inegalitatea de 
tratament a bolnavilor?

— Eu îngrijesc bolnavii în primul rînd 
după criteriul gravității bolii. Adică nu țin 
seama nici de poziția lui socială, știu eu, 
nici de telefoanele pe care le primesc și 
care uneori sînt numeroase și mai mult 
încurcă — am numărat într-o zi 29 de tele
foane pentru un bolnav — oamenii cred că 
există o relație între numărul telefoanelor, 
poziția celor care ți le dau și interesul pe 
care îl prezintă bolnavul. E total greșit, 
trebuie să ai conștiința muncii tale și să 
operezi indiferent de toate astea. Cel puțin 
eu am fost mult mai impresionat de multe 
ori de gesturile oamenilor simpli,care atunci 
cînd plecau plîngeau strîngîndu-mi mîna. 
Pentru mine așa ceva este un îndemn mai 
mare decît 30 de telefoane.

— Ați fost operat,tovarășe profesor, pînă 
acum? Dacă ar urma să fiți,Doamne ferește, 
cine ați dori s-o facă?

— E ciudat, dar nu am făcut nici o operație, 
în ceea ce mă privește, dacă ar fi vorba de 
un caz care să fie în profilul clinicii noastre, 
m-aș lăsa fără grijă în seama colaboratorilor 
mei cei mai buni.

— Colaboratori... Unii cred că un profe
sor doctor se folosește de ei, fără să-i sti
meze sau să și-i apropie.

— La mine nu poate fi vorba de așa ceva. 
Un profesor bun are colaboratori buni, care 
mai tîrziu îl vor depăși, prin mijloacele noi 
pe care le vor avea la îndemînă, cum poate 
am reușit și eu în fața marilor mei profesori 
lacopovici, Hortolomei, Nasta sau Țurai. 
Aceasta înseamnă progres în medicină și 
aceasta trebuie înțeles chiar și de profesori. 
Autoritatea unui profesor nu rezultă, cred, 
din tonul glacial folosit, din formularea unor 
precepte care trebuie urmate cu orice 
preț, ea rezultă din efortul pe care îl fac eu 
ca să le pot demonstra că nu sînt un om 
comod, ci sînt un om care se chinuiește să-și 
merite titlul. N-am semnat în viața mea un 
singur articol pe care să nu-l fi scris eu.

— Foarte frumos, dar ce facem cu vorba 
că «profesorul are întotdeauna dreptate 
în fața elevilor lui»?

— Nu. Profesorul nu este un infailibil, 
în diagnostic mai ales, mai puțin în terapie. 
Oricînd un colaborator mai tînăr poate să 
aibă dreptate și să judece un caz mai bine 
decît mine, lucru explicabil dacă ne gîndim 
că el poate să stea și să-l studieze mai mult 
decît o pot face eu. Dorința ca toată lumea 
să-și scoată apendicul la un profesor este 
absurdă.

— Există acum preocuparea de a întineri 
clinicile?

— Da, avem studenți din ce în ce mai 
buni, medici tineri bine pregătiți, din păcate 
cred că nu le acordăm încrederea pe care o 
merită, așteptăm să îmbătrînească pentru 
un așa-zis cîștig de experiență. Așa-zis, 
pentru că dacă nu-l pui pe medicul tînăr, 
la 30 de ani, în situații în care să-și asume 
anumite răspunderi, nu ai cum să-l formezi. 
Cred că trebuie să avem mai multă încredere 
în tineretul nostru. Am impresia că generația 
dinaintea noastră avea mai multă încredere 
în noi. Dacă eu am fost redactorul revistei 
de chirurgie cînd aveam 30 de ani și la 31 de 
ani secretar, astăzi există reticențe, nu știu 
de ce! Confruntînd un tînăr cu probleme 
mai grele, îl faci să progreseze mai repede 
decît dacă îl menajezi. Și experiența asta se 
acumulează în lupta cu problemele mai 
dificile ale vieții, nu? E drept, există astăzi 
preocuparea de a întineri clinicile pentru că 
personalul are o medie de vîrstă ridicată. 
In București, de exemplu, apare o medie de 
40 de ani, ceea ce înseamnă mult. Raportul 
intre cei ajunși la titlul de medic primar și 
cei la începutul carierei este o piramidă 
inversată; deși ar trebui mai mulți tineri, 
lucru valabil și pentru alte specialități. în 
chirurgie e foarte important, mai ales că 
un chirurg bun nu se poate forma mai de
vreme de 10 ani după absolvire, adică atunci 
cînd e pus el în situația să opereze cu oameni 
mai tineri decît el și poate să-și asume 
întreaga răspundere a vieții bolnavului. Și 
cineva va trebui să treacă în locul nostru, nu ? 
Să fie profesorul căruia peste 20 de ani altci
neva să-i poată lua un interviu.

Iulian NEACȘU
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principii și năravuri

un picior 
de zilier

De cîte ori nu ni s-a întîmplat să 
intrăm într-o încurcătură, fiindcă i-am 
spus cuiva aflat în culpă:

— Dar asta-i o prostie!
Iar omul, tendențios, în replică, și 

nedorind să mediteze deloc asupra celor 
ce voiai să i le... sesizezi prin adjectivul 
«prostie», sare cît colo:

— Mă faci prost ?
Nici gînd, stimabile, nu persoana dumi- 

tale fizică este vizată, ci rezultatul — 
unul — acțiunilor proprii, în cadrul 
cărora cuvîntul se cere rostit fără mena
jamente. De ce să spunem, cînd unul 
pretinde să-i aducem o adeverință prin 
care să se adeverească, negru pe alb, că 
nu-i nevoie de nici o adeverință, așadar 
de ce să camuflăm cuvîntul exact — 
prostie! — cu altul mai catifelat, lipsit de 
contur? Evident, nu-i vorba să jignim 
auzul cuiva, dar nici să nu ocolim expri
marea lucrurilor-pe-nume, atunci cînd 
se cuvine. Altminteri, birocrația — care 
merită din plin calificativul pus în discu
ție — se va ascunde, în fel și chip, sub 
alte veșminte. Ca și neomenia dealtfel, 
manifestată, de pildă, în cazul descris de 
Nicolița Șt. Ba icon din corn. Izvoarele, 
jud. Dolj (of. poștal Băilești). De ce să-i 
spui «scăpare din vedere» sau «pri
peală», cînd nu-i decît vorba — pur și 
simplu — de neomenie?

Absolventă a clasei a Vlll-a în vara 
anului 1972, s-a angajat zilier — la 12 au
gust 1972 — la Ferma nr. 5-Galicea 
Mare, jud. Dolj. Fata a lucrat pe o scară, 
sîrma portaltoiului de care se spri
jinea scara s-a rupt, N.B. a căzut, și-a 
fracturat grav piciorul. Spital (cu «Salva
rea» — Calafat), șase săptămîni internare, 
ieșire în cîrje, un an tratamente, în 
sfîrșit se poate deplasa, dar nu speră în 
refacerea totală a piciorului. «Din mo
mentul internării — povestește Nicolița 
— și pînă la ieșirea din spital, și nici după 
aceea, nimeni din partea fermei n-a trecut 
să mă vadă măcar, să mă întrebe de 
sănătate». Tatăl fetei, cerînd un sprijin 
material, a fost refuzat categoric de către 
cei de la fermă (fusese doar zilieră). Ca și 
cum un picior de zilier are altă fiziologie 
decît celelalte picioare. Dar poate că 
lipsa de atenție și de sprijin s-ar mai fi 
putut, cumva, justifica prin cine știe ce 
«cuvinte în doi peri», dacă aceiași tova
răși n-ar fi avut în schimb grijă față de... 
propria persoană, și — punîndu-se la 
adăpost de orice urmări neplăcute — în 
chiar seara accidentului, n-ar fi redactat 
un proces-verbal de protecția muncii 
(seară de seară, acolo, sînt date spre 
semnare, oamenilor, asemenea procese- 
verbale), absolut «curat», pe care l-a 
semnat, îndemnată fiind, o ...colegă de-a 
accidentatei (Viorica Anofi). Acum, chel
tuieli peste cheltuieli, cu deplasările și 
tratamentul, invaliditate, nevoia de a 
urma o școală specială, și toate de la o 
scară, de la o sîrmă ruptă, și de la nepă
sarea — traumatizantă — a colectivului 
în care fata a lucrat cu ziua, dar și cu 
sufletul.

DealtminteFi, cazuri relativ asemănă
toare — de camuflare a accidentelor de 
muncă — mai apar, în special prin coope
rație, cum am descoperit personal, nu 
demult, la Constanța. Dacă Legiuitorul 
a avut tn vedere tocmai protejarea celui 
aflat în necaz, sprijinindu-l material și 
implicit moral, iată că se mai ivesc perso
naje care încalcă nu numai legea scrisă, 
ci și pe cea nescrisă. De ce nu le-am 
spune întotdeauna, acestora, pe nume, 
ftră echivoc?

Mihai STOIAN

viața modernă cronica dreptei cîntăriri ■■■Ml

jucării
Fiecare epocă are jucăriile și distracțiile ei. A noastră, are și ea jucă

riile și distracțiile ei. Le găsim în magazinele pentru copii și necopii, în 
locurile de joacă și distracții moderne pentru copii și necopii. Stațiunile 
de pe litoral au fiecare cîte un loc de joacă și de distracții moderne pentru 
copii și necopii. Se numesc la fel pentru că sînt la fel, te cheamă spre ele 
sirene răgușite care nu obosesc pînă noaptea tîrziu. Atmosferă de «Moși» 
modernizați, mecanizați, tranzistorizați. Vechiul carusel de dat în lanțuri 
de pe vremuri nu mai e. în locul său, forme de avioane, de farfurii zbu
rătoare, de automobile de curse plutesc, zboară, urcă, plonjează în- 
vîrtindu-se în cercuri date și rigide, sclipind din irisuri strident colorate, 
acoperind vuietul mării, de care ne-am cam săturat, cu interjecții născute 
în gîtlejul motoarelor. In avioane, farfurii zburătoare și mașini de curse, 
copii sau necopii cu toate simțurile copleșite, în afară de simțul gustului. 
Dedesubt, pe pămînt, alți copii și necopii, cu simțurile în tensiune, aș
teaptă rîndul. Ceva mai încolo, pista de dirt-track. Copiii și necopiii 
pilotează mașini zurlii, zănatice, puțin ridicole pentru morga lor de bolizi 
întărîtați pe pista de la Monte Carlo. Ce-i drept, în zgomot, hărmălaie 
și gaze de eșapament nu sînt mai prejos. în draci, motorașele mașinilor 
zurlii orăcăie, excitînd nervii copiilor și necopiilor care le comandă sau 
care le privesc. Orăcăie distractiv, orăcăie relaxant, expectorînd din 
alveole nevăzute nori drăgălași de oxid de carbon. Cine a coborît dintr-o 
farfurie zburătoare, a participat la raliul de pe pista de dirt-track, dar 
tot mai are chef de joacă și distracții, trece alături,pe alt autodrom. Aici, 
mașinile cu boturi protejate prin bare speciale și dure trebuie neapărat 
să se ciocnească. Așa e jocul. Să se urmărească unele pe altele și să se 
ciocnească. Violent. Cît pot de tare. Zdruncinătura să se simtă în creiere 
și în rest. Aici, copii și necopii învață de fapt cum trebuie condusă o 
mașină ca să tamponeze altă mașină. Treabă plăcută, serioasă, de care 
unii își reamintesc și mai tîrziu pe șosele. Au trecut două ceasuri de cînd 
ai evadat, turistule, în acest spațiu reconfortant, iar tu, copil sau necopil, 
nici nu știi. în mijlocul atîtor jucării și distracții, percepția timpului se 
alterează. Tensiune, zgomot, lumini violente, tamponări, zdruncinături, 
viteză, toate atracțiile de vază sînt de față. Nimic din ceea ce oferă strada 
orașului modern nu lipsește. O serie de date ale vieții moderne au fost 
fidel reproduse în jucării. Transferate în distracții. Invenție colosală! 
Noi, copii și necopii, simțim asta și dăm năvală. Ne jucăm și ne distrăm 
cu zgomote, fiindcă urechea ne cere. E obișnuită și cere. Ne jucăm și 
ne distrăm cu lumini avînd străluciri de ochi drogați fiindcă ochiul ne 
cere. Obișnuit cu sistola și diastola reclamelor luminoase, cere. Și în 
concediu cere. Ne jucăm și ne distrăm inhalînd aer bogat în oxid de 
carbon. Nasul și plămînii omului modern nu mai suportă aerul cu un 
conținut prea slab în oxid de carbon. Nasul și plămînii cer oxid de carbon. 
Atunci ne-am preocupat ca și jucăriile noastre să expire acest gaz. Ne 
jucăm și ne distrăm tamponîndu-ne, zgîlțîindu-ne. Ne cere organismul, 
am reușit ca și cu ajutorul jucăriilor noastre să ne putem tampona și 
zgîlțîi:-Copii sau necopii, noi toți sîntem copiii epocii moderne. Nu ne 
putem juca și distra oricum. Concepția noastră despre jucării a evo
luat. O jucărie modernă nu poate fi decît zgomotoasă, rapidă, strident 
luminată, dătătoare de șocuri, de emoții violente și de furtuni în simțuri. 
Numai așa ceva răspunde cu adevărat necesităților noastre de a ne juca 
și distra. Spunînd toate astea n-am făcut decît să aducem o modestă con
tribuție la teza devenită clasică, după care fiecare epocă are jucăriile ei.

Romulus BALABAN

reflexe
de A. MIHAILOPOL «Iubirea e veșnfcă, 

Ura moare în fiecare clipă» 
(Tagore)

numărătoarea invers
S-au împlinit patru ani și patru luni de cînd se 1 

întinde mușamaua peste o fraudă. Au mai rămas ex; 
23 de zile în care ne legalități le ar mai putea fi pede 
site, în care soluția filiformă ar mai putea fi îndrepta 
în cea de-a 24-a zi, socotind de astăzi, lespedea rec< 
cuvîntului «DEFINITIV» s-ar așeza peste colcăi; 
descoperită acum patru ani și patru luni la abatoi 
din Tecuci.

în ziua de 30 mai 1969, Ghiță Docan — gesti 
nărui depozitului frigorific al sus-numitei unități 
dădea în primire. Sortimente puține, cantități 
prea mari, inventarul era o formalitate ușoară. Gr 
a fost însă rezultatul. Soldurile scriptice reclamau < 
ferențe inexplicabile, lipsa depășind 50 000 de f 
Dar, în mod surprinzător, situația gestiunii nu 
încheiată, nici înregistrată, nici înaintată organel 
ierarhic superioare și celor de urmărire penală, 
schimb, dispar acte, se tot scot, de te miri unc 
produse «scăpate din vedere», se încearcă livră 
fictive către beneficiari cu scopul evident de a se r 
gulariza conturile. Cortina peste acest prolog ca 
în clipa în care, după 12 zile, miliția descinde și su 
prinde pe viu cum șleahta celor interesați falsifi 
listele de inventar. O altă descindere cade și asup 
livrării cu acte false. în plasă intraseră șase infractoi 
Gh. D. — gestionarul predator, C. Istrate — co 
tabilul șef care regizase falsul, gestionarul primite 
un contabil care plastografia cu mîna lui persona! 
cantaragiul care inversase sortimentul livrat în ac 
zi și un comersant din oraș care acceptase substituie 
mărfurilor.

încep cercetările. Durează un an rară 15 zile, d 
cu folos. Probele stricte și indiciile convingătoa 
care existaseră de la prima vedere au fost completa 
cu un număr impresionant de mărturii ce demo 
strau delapidarea. Oamenii povesteau cu lux de am 
nunte despre sustragerile comise în mod repetat i 
către Ghiță D., cu mașina, cu motocicleta, cu șaret 
cu copilul, pe poarta din față, pe poarta din spat 
pe toate porțile și părțile.

Fără nici un contraargument, procuratura respini 
concluzia de infracțiune intenționată, reține dosar 
și continuă cercetările pentru... neglijență. Dar r 
procurorii erau de vină.

Se acordă în continuare toate scăderile, scăzămi 
tele și scăzăturile posibile. Gestiunea se încăpăț 
nează să rămînă totuși cu o diferență în minus < 
15 522 lei, imposibil de a mai fi diminuată. Cenuș 
Practic fără nici o motivare, după încă o jumătate c 
an, se oficializează punctul de vedere că actele corni: 
sînt manifestări de neglijență în serviciu, infracțiur 
taman bine amnistiată.

La sesizarea cetățenilor indignați, după alte 14 lur 
procuratura județeană dispune redeschiderea urm 
ririi. Se insistă în reaudierea martorilor. Dar martoi 
nu uită aproape nimic și-și mențin depozițiile.

La 5 iunie 1972, după trei ani de la constatarea fa| 
telor, e întocmit rechizitoriul. Sînt omise aspecte 
de însușire, e lăsată astfel deoparte răspundere 
penală pentru prejudiciu, doi dintre vinovați sîr 
scoși din cauză, instanța este sesizată numai pentr 
falsuri.

începe judecata. Din cele 240 de file ale dosaruh 
fuseseră aleși ca să apară în instanță doar patru martoi 
neconcludenți. Se ajunge la situația bizară ca un cet; 
țean să ceară prin audiență la primarul municipiului, 
citarea lui ca martor al acuzării!

Cei patru inculpați rămași pe tapet primesc condan 
nări severe pentru falsuri. Dar la recurs, din căruț 
cu infractori se mai pierde unul. Cantaragiul. îmb; 
trînise săracul, împlinise 60 de ani și beneficia și el d 
un decret de grațiere. Era totuși bine, pentru că v 
novați! principali aveau încă de ispășit niște pedepse 

lată însă că după toate aceste bălăngăneli ale cîr 
tarului dreptății, la 20 februarie acest an, Procuratur 
generală adoptă o poziție mai rar întîlnită pentr 
reprezentanții ei. Introduce recurs extraordinar î 
favoarea ultimilor trei vinovați rămași cu pedepse 
Se susține că falsurile n-ar fi fost atît de important 
îneît să merite pedepse mai mari de un an. Cu alt 
cuvinte, se sugerau sancțiuni a căror executare s 
fie grațiată. Ceea ce, pînă la urmă, s-a și hotărît. Ș 
astfel, ultimii mohicani ai cazului scăpară cu libertatea 

Descrierea de mai sus este rezultatul unei minu 
țioase documentări, fiecare afirmație este bine cîn 
tărită, probele gata culese nu admit nici un fel d< 
echivoc. Chiar dacă spațiul nu ne-a permis să etalăn 
frontul larg al argumentelor, cu bună credință, ci 
orizont social, cu cîteva ceasuri de răbdare, ele po 
fi găsite și expuse de către organele competente 
Procurorul general poate reveni în următoarele 2; 
de zile cu un nou recurs extraordinar. Serios, obiectiv 
echitabil.

Sergiu ANDON



• DIVERSE •
ipuri și tertipuri ■■■■

>mul ipotetic

ce profețim, ce profesăm

zilele sărbătorești ale muncii 
♦

Intr-un veac tehnic, al specializării 
। uneori al specializării în speciali
ste, omul ipotetic a rămas tipul 
mului universal, polivalent și enci- 
lopedic. Dacă acest tip uman, expre- 
iv pentru Renaștere, năzuia la o 
uprindere globală a Cunoașterii, 
mologul lui modern tinde la uni- 
ersalitate printr-o ignoranță abso- 
jtă și totală. Faust epuizase toate 
tiințele, corespondentul lui con- 
emporan, la fel de avid de o tinerețe 
ternă, le disprețuiește suveran, con- 
ins că mai important decît să cu- 
oști e să te descurci într-o viață în 
are tot secretul e so foci față. Iar a 
ice față este pentru omul ipotetic o 
isciplină și un exercițiu al spiritului, 
ecund, prezent, indiferent la ipo- 
eze, omul ipotetic își spune cuvîntul 
i toate domeniile cu aceeași sigu- 
anță și competență. De vreme ce a 
ast numit într-o funcție «superioa- 
ă» — indiferent în care — filatelie, 
rganizarea parcurilor botanice sau 
esfacerea cu amănuntul a laptelui 
ătut, omul ipotetic devine specio- 
stul suprem în ramura respectivă, 
ingurul în stare să pătrundă miste- 
ele, să rezolve deficiențele și să 
eschidă viitorului o perspectivă, 
isăși numirea, însăși ungerea în 
ostul cu pricina îl califică la cea mai 
saltă și mai subtilă treaptă a cunoaș- 
erii. Din clipa instalării sale în 
jncție, omul ipotetic nu-și dă oste- 
eala să învețe. Sarcina lui funda- 
sentală e să cuprindă munca. Dar a 
uprinde munca echivalează, pentru 
I, cu stabilirea, pentru sine, a unui 
egim de autoritate și respect.

Deci, primul lucru pe care îl face e 
ă demonstreze subalternilor lui sme- 
iți că toți cei ce l-au precedat în 
caun au fost niște «imbecili care au 
us activitatea de rîpă», fiindcă «n-ou 
vut nivel». Iar a avea nivel înseamnă: 

spune că așa nu mai merge, că 
rebuie făcut un efort pentru depăși- 
ea greutăților și că se cere de la 
ecare un devotament maximal. Apoi, 
mul ipotetic dă afară cîțiva oameni, 
lipsiți de calificare» — de fapt cei 
nai buni, dar suspecți că nu-și țin 
ura și fac observații prin ședințe — 
i, în sfîrșit, alcătuiește un plan, 
hemat să rezolve, exhaustiv, defi- 
iențele.
Omul ipotetic, fiind un om uni- 

ersal, are rețete pentru toate ne- 
unoscutele. De vreme ce a fost 
lumit în muncă, e clar că e omul cel 
nai potrivit, sortit să aducă un corn 
I abundenței acolo unde n-a fost, 
>înă la el, decît incurie și paragină.

De obicei, în continuare, faptele se 
lesfășoară astfel: omul ipotetic stă 
a industria becurilor de lanternă 
loi-trei ani, pînă se lămurește lumea 
ă grație priceperii lui absolute nu 
nai există pe piață nici un bec, și că 
urnea a trecut, din cauza lui, la 
:onsumarea masivă a luminărilor de 
:eară.

Atunci omul ipotetic e scos de la 
cecuri și trimis să conducă Universi- 
;atea de dialecte derivate din limba 
aelasgă. Dacă se pricepe la toate? 
Dacă are nivel?...

Aurel BARANGA

S-a întîmplat să mă aflu la Covasna în lim- 
pedea duminică de septembrie cînd, în am
fiteatrul natural străjuit de munți de la 
Voinești, și-au dat întîlnire oamenii păduri
lor din împrejurimi pentru a cinsti cum se 
cuvine tradiționala Zi a forestierului.

Tineri cărora abia le-a crescut cum se cu
vine mustața se strecoară cu tractoarele și 
troliurile pe jgheaburi de munte pe care 
abia pătrunzi cu piciorul. Coasta abruptă, 
buștenii grei priponiți cu odgoane de fier 
fac tractorul să se ridice Uneori aproape la 
vertical pe roatele din spate, încît din clipă 
în clipă te aștepți să se dea peste cap sau 
să se răstoarne undeva într-o prăpastie. Cu 
un curaj și o încordare în fața cărora orice 
entuziasm admirativ e prea palid, acești 
tineri muncitori au îmbrățișat din copilărie 
meseria aspră a părinților și străbunilor lor, 
fie ei români sau maghiari. Ioni sau lanoși. 
Și încă eu i-am văzut la lucru în niște roman
tice zile de toamnă, nu în miezul iernii, cînd 
dificultățile și pericolele chiar trebuie în
fruntate la tot pasul.

Deci, în generoasa dimineață de septem
brie, cu tot alaiul purtat de autobuze și ca
mioane, de mocănița forestieră, și ea în ți
nută de sărbătoare, am descins și eu în Valea 
Zînelor, recunoscînd repede printre cei pre- 
zenți oameni cu care stătusem de vorbă în 
răgazul muncii grele din pădure. Dincolo de 
cuvîntări, cîntece și dansuri, de petrecerile 
care s-au încins sub poale de codru verde, 
marea atracție a fost excursul, cum numea 
un muncitor întrecerea în fasonarea și sec
ționarea mecanică și manuală a copacilor, 
această arenă a muncii fiind înconjurată de 
un gard făcut din cetină de brad. Miile de 
participant pentru o jumătate de oră s-au 
îngrămădit în jurul acestui loc de începere 
unde topoarele sau lamele drujbelor sau 
joagărelor au mușcat cu poftă din carnea 
albă a brazilor. Operația, impresionantă 
pentru mulți mai ales sub aspectul efortului 
fizic necesar doborîrii unui uriaș copac, s-a 
executat nu numai necrezut de rapid, dar 
și cu o artă pe care numai îndelunga ei prac-

cuvinte încrucișate hmbm

pește
ORIZONTAL: 1) Specialitate de crap sau 

biban — îl prinde somnul. 2) Pește de întors 
la tavă — Arătări pentru răpitori. 3) El să 
fie că pești sînt destui (numai să-i prinzi!) 
— Munte! — Te logodește cu lanseta. 4) 
Merge la repetiție — Scurt popas pentru 
un pește viu... cumpărat. 5) Rupt între 

Dezlegarea jocului «GĂSIȚI-LE PERECHEA»!,apărut în numărul trecut.
ORIZONTAL: 1) PLANCHET — GO. 2) RADIO — LAZAR. 3) ICAR — SETILA. 4) 

SAM-VINATOR. 5) AT — FAGARAS. 6) C — DALI — I — IT. 7) AMEȚELI — A — R. 
8) RUFA — ISOLDA. 9) IME — CIT — TAI. 10) ICNI — ROATA. 11) METODIU — REN.

ticare ți-o conferă. Dăruirea și măiestria 
celor cîțiva reprezentanți ai lucrătorilor 
pădurilor nu au fost o simplă demonstrație 
sărbătorească, ci un fel de exemplificare ad- 
hoc a modului cum a fost posibil ca încă în 
dimineața zilei de 10 septembrie să se lu
creze în contul lui 25 octombrie, o dovadă 
în plus că angajamentul celor din județul 
Covasna de a îndeplini acest cincinal cu 185 
de zile înainte de termen devine tot mai mult 
o realitate.

Reporterul ar fi, fără îndoială, tentat să 
înfățișeze, în toată splendoarea lui, întregul 
ritual al tradiționalei sărbători dacă, volens- 
nolens, comentatorul de etică socială nu 
s-ar simți obligat să evidențieze cu acest 
fericit prilej o idee, aceea a modului cum 
formăm și cultivăm tradițiile muncitorești. în
deletnicirile milenare, ca și meseriile moș
tenite din tată în fiu, în timpurile ceva mai 
apropiate de noi, își au deja tradițiile lor, 
zilele lor sărbătorești, fie că se numesc sîm- 
bre sau maiale. Există, de asemenea, o dată 
în an, o zi a minerului, a constructorului, a 
metalurgistului, a tipografului, a recoltei și 
încă multe altele. Nu știu însă cum se face 
că sărbătorirea lor capătă de multe ori, în 
nu puține locuri, alură de ședință cu dis
cursuri reci, bine înțesate cu tot felul de 
cifre și prea puține cuvinte din inimă, de 
veritabilă laudă a muncii. Lipsesc de multe 
ori tocmai acele ritualuri care să le confere 
specificitate, acea noblețe pe care o are fie
care meserie fie ea tradițională sau mai re
cent intrată în îndeletnicirile poporului. Ca 
să nu mai vorbesc de încă slaba cultivare a 
tradițiilor unor uzine sau altor locuri de 
muncă, de solemnitățile simple care ar tre
bui să intre în viața profesională a unor co
lective.

Faptul că mai fiecare ocupație și-a format 
de-a lungul timpului ritualurile ei pledează 
cum nu se poate mai elocvent pentru un 
calendar sărbătoresc al muncii, oricare ar 
fi aceasta

Niculae STOIAN

la grătar
maluri! — Piticul sturionilor — începutul 
începutului! 6) Emil Banu — Dă rezistență 
firului. 7) Peste amator de dude — A prinde 
în mreje. 8) Scrumbie de mare care-și 
petrece luna de miere în Dunăre — Hidra- 
tat pe margini! 9) Numele științific al arța
rului -— Icre (sing.) — Copii. 10) Lacherdă 
(pl.) — în focă! 11) Insulă în arhipelagul 
Moluce — Pești plăți prin definiție.

VERTICAL: 1) Pește pus la regim — Pești 
amatori de mămăligă. 2) Plasă pescărească 
— Pescar în deltă pe post de agent sanitar. 
3) Mănîncă mămăliga peștilor — Dulci salu
tări. 4) Ațe! — Prins la undiță — A aerisi. 
5) Pește de rîu căruia îi arunci icrele — 
Mihai Pescaru. 6) Bun pentru prăjitul păs
trăvilor — Ghiță Pristanda — Localitate în 
S.U.A. 7) Burtă de crap! — Caras. 8) A se 
prinde (fig.) — Vine de la Emilia — Coadă 
de obleț! 9) Unealta pescarului amator. 10) 
Balena mărilor — Scoică (greu... de ghicit). 
11) Mediu propice pentru somn — Peștii 
cei mari ai pescarului aduși la scara realității.

Ilie TUDORA

Dicționar: ACER, INE, AVĂ, FOIL. 

problemele oamenilor mhv 

două întîmplări 
cu oameni
și locuințe

Pentru merceologul Constantin Bacu, din 
Cîmpulung, anul 1973 a început tragic: i-a 
murit soția, el rămînînd cu durerea și cu 
dificila sarcină de a crește singur pe cei trei 
copii ai lor, dintre care cel mai mare în 
vîrstă de 4 ani. Ca să-i fie cît de cît mai ușor, 
s-a mutat din locuința socrilor în aceea a 
mamei și surorii sale, locuință compusă nu
mai din două camere, dintre care una nu 
poate fi folosită în timpul iernii. Deci, în 
acest anotimp, șase oameni trebuie să se 
înghesuie într-o singură încăpere. Silit de 
această situație, Constantin Bacu a cerut 
să i se repartizeze încă o cameră din aparta
mentul pe care-l deținea parțial, cameră 
ocupată fără forme de doctorul Nicolae 
Constantinescu, care mai avea o locuință 
și în Brașov.

însă, Comitetul executiv al Consiliului popu
lar al orașului Cîmpulung l-a păsuit pe dr. 
Nicolae Constantinescu pînă ce acesta și-a 
«lichidat» domiciliul din Brașov, și i-a re
partizat lui camera cu pricina. Motivarea 
acestei decizii: părinții doctorului locuiesc 
în același imobil și, fiind în vîrstă, au nevoie 
de ajutor. Pe de altă parte, lui Constantin 
Bacu i s-a propus repartizarea unui aparta
ment la «blocuri».

E lesne de înțeles că la Cîmpulung tre
buia rezolvată o dilemă. Dar nu cumva — 
ne întreabă Constantin Bacu și noi, la 
rîndul nostru, întrebăm Comitetul executiv 
al Consiliului popular din Cîmpulung — 
era bine să fie avute în vedere și aceste 
două argumente: — cu părinții doctorului 
Constantinescu locuiește, în același aparta
ment, un alt fiu al dumnealor, tot medic, 
deci tot, să spunem așa, calificat, apt să le 
dea o mînă de ajutor; — pentru Constantin 
Bacu mutarea la bloc ar însemna despărțirea 
de mama sa și îndepărtarea serioasă de 
căminul la care — dimineața, înainte de 
lucru — îi duce pe copiii săi?

II
De vreo opt ani profesoara și artista 

plastică Florica Apostol duce — în ciuda 
bolilor și a dificultăților materiale care, pînă 
nu demult, i-au împovărat viața — o cura
joasă bătălie pentru dobîndirea unui colț 
de casă în care să-și ducă viața în chip liniștit. 
Aspirația aceasta e de înțeles, mai ales din 
partea unui om care a trăit numai prin 
saloane de spital și dormitoare de cămin.

Strict juridicește, această lungă bătălie se 
axează, acum, pe un proces de ieșire din 
indiviziune pe care Florica Apostol și sora 
sa Alexandrina îl poartă cu Popescu Chirica 
și Lucreția Gărgăriță, proces ce privește un 
imobil, casă și teren, moștenit de la părinții 
celor două surori. Instanțele judecătorești, 
de fond și de recurs, s-au pronunțat, parta- 
jînd locuința, dar lăsînd în continuare în 
indiviziune terenul. Cu alte cuvinte, adevă
rata și completa finalitate, adevăratul și 
completul rost al ieșirii din indiviziune — 
separarea unor coproprietari care nu se pot 
înțelege între ei — n-au fost realizate.

Lucrurile se petrec în curtea aceea ca 
pe podul cu o călcătură moale și una tare, 
pentru că nu se știe care-i peticul de pămînt 
pe care-i stăpînă o parte și care-i peticul 
pe care-i stăpînă cealaltă. Familia Popescu, 
ne spune Florica Apostol, pune cotețe și 
garduri unde vrea, ne fixează locul de tre
cere spre locuință, ne închide poarta de
vreme, ne insultă și amenință, și, în general, 
ne face tot felul de mizerii; am ajuns și la 
procese.

Vădit lucru, doar o ieșire completă din 
indiviziune — deci privitoare și la teren — 
ar pune capăt acestui izvor de conflicte. 
Florica Apostol a depus un memoriu în care 
cere declanșarea unui recurs extraordinar, 
însă răspunsul întîrzie să vină. Poate e un 
semn bun, poate înseamnă că, acolo, undeva, 
sus, se meditează.

Nelu IONESCU
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testamentul 
călimanilor

Vara ca vara, e bine și cald. Numai ursul (intangibil moni 
ment al naturii) i-a ținut în loc, într-o dimineață, pe to 
artificierii. N-a plecat pînă n-a mirosit, pe-ndelete, magaz 
cu dinamită, după care s-a răfuit, vreme de-o vară, cu vre 
șapte ciobani, expediindu-i, cu coastele rupte, la spița 
Iarna, pe terase, nu se vede om cu om. Dacă oprești m< 
toarele basculantelor nu le mai pornești pînă la dezghe 
Merg întruna.

Acum, la lizieră, o ciută adulmecă, nemișcată, praful d 
pușcă. Zeci de kilometri, cît am urcat pe firul apei, pietrei 
și valurile, tot mai galbene, ne-au călăuzit fără greș. A 
murit toți peștii. După vreo 55 de milioane de ani, cît 
durat «noaptea geologică» a Călimanilor, asistăm la 
prefacere fantastică, pilduitoare, survenită în ultimei 
anotimpuri. încă un ciclu de anotimpuri și din Călimani v 
coborî sulful. Și odată cu sulful toate celelalte comoi 
înscrise în testamentul Călimanilor, care ne lasă, cu limb 
de moarte, toată averea înălțimilor Lor.

OAMENII

Contabila Ana Breazu, de fapt profesoară de matematic: 
i-aduce șefului șantierului Călimani, inginerul minie 
Constantin Breazu, actele la semnat. Căsătorindu-se c 
inginerul, profesoara a renunțat la catedră și la oraș, urmîr 
du-și soțul, ani de zile, în expedițiile lui geologice. Au lăsa 
în urmă masive scormonite și cutreierate în lung și-n lat, c 
Moldova Nouă, Ineu, Rovinari, Moneasa, Polovrag, Arie: 
Rodna Veche, Rășinari și... Călimani. După recentele măsui 
de repartizare a specialiștilor în miezul producției, s-a 
întors să exploateze ceea ce au investigat. Destinul comu 
al majorității oamenilor din carieră. O dată pe săptămîr 
merg acasă, la Vatra Dornei, unde fata învață la liceu, ia 
băiatul (5 ani) este în grupa «mare» la grădiniță. Au 
femeie în casă care îngrijește de copii. Ana Breazu spune

— Cînd am auzit prima explozie m-am speriat în așa hal c 
m-am trîntit sub mașină. Cu timpul, m-am obișnuit făt 
oameni, fără oraș, fără cinematograf, am simțit că nu pot - 
în schimb — fără munți. Pe urmă a fost fetița. Băiatul 
venit aici, în Călimani. Locuiam într-o baracă și făcean 
noaptea, cu schimbul, de gardă. Crăpau pietrele de frij 
Puneam pe foc și vedeam, printr-o crăpătură în acoperiși 
barăcii,doar cît luminează stelele.

Inginerul zîmbește reținut, calculînd efectivele: 100 d 
oameni în parcul auto, 130 mineri, 50 la atelierul mecanh 
14 la partea gospodărească, 3 la cantină, 16 buldozeriști : 
12 excavatoriști (totul cu «aproximație»). Ponderea activ 
tății o reprezintă deci transportul materialelor din carieri 
la haldele de steril. Brigăzi de mineri solide, bărbătești, ai 
Mareș Eftimie, Olteanu Dumitru și Melinte Luchiai 
Excavatoriști de treabă sînt Stratu Nicolae, Coroanr, 
Clement, Andrei Nicolae, Andreicuț Willi. La atelien 
mecanic fac treabă bună maistrul principal Pauliner Pau 
maistrul Balmoș Gavril. electricianul Buzilă Constantin 
mecanicul Buzilă loan. Dar șoferii?

— Șoferii și mașinile sînt aici ca aerul și ca apa. Jumătat 
din basculante însă ruginesc în «parcul rece». Lipsesc pi< 
sele de schimb. Nu înțeleg ce minte a avut acel cineva (n 

știu de unde, de la minister, comisia cutare sau comiteti 
cutare), cînd a comandat din import autobasculante 
autodumpere (TATRA) fără nici o piese de schimb, fără nh 
un cauciuc de rezervă! La începutul lucrărilor, oamenii s-a 
angajat, în iulie 1970, să decoperteze suplimentar, pînă 
sfîrșitul anului curent, 1 000 000 de metri cubi de steri 
Dar, din lipsa mașinilor, excavatoarele lucrează cam 
jumătate din capacitate. Știți ce înseamnă un milion c 
metri cubi ?

• După 55 milioane de ani, în marele masiv vulcanic al Moldovei 
• Un oraș (deocamdată) fără morți, medici și milițieni ® Negoiul 
românesc (1894 m) se duce de-a dura • Ursul (monument al naturii) 
și ciobanii cu coaste rupte • Stelele, prin acoperișul barăcii

LOCURILE
înălțimile Lor se numesc (încă): Pietricelul, Călimanul 

Izvor, Negoiul românesc, Călimanul cerbului. Două table 
indicatoare galbene (de culoarea sulfului și a excavatoare
lor), la intrarea în carieră, te avertizează că pătrunzi în 
Călimani — monument al naturii — rezervație naturală — 
200 hectare — comuna Neagra Șarului — județul Suceava. 
La 1 550 metri sub nori sau deasupra nivelului mării te 
întîmpină urarea de NOROC BUN, înnegrită cu smoală pe 
frontispiciul primei galerii. Bărbatul în salopetă albastră 
(fotografii din dreapta), care inspectează bolta de beton, este 
comunistul Valentin Popescu. Acest maistru gospodărește 
în revirul său galeria de asecare 17, galeria 20 și galeriile de 
minare din carieră. Spune:

— Minerii noștri au săpat în piatră kilometri de galerii, 
încă pe timpul I.P.E.G. și I.G.E.X., asta acum zece ani, cînd 
căutau fier. Sînt oameni buni, chiar foarte buni, cu tragere 
de inimă, harnici, toți din partea locului, așa e zona noastră 
— minieră. Comunistul Mareș Eftimie, șef de brigadă, 
minerii Olteanu Dumitru, Ailenei Luchian, Olteanu Mihai, 
Andrei Mihai, Ailenei Aurel, vedeți, unii au venit aproape cu 
toți frații, s-au întors acum pe locurile vechi, cunoscute. 
Am să vă spun cum au căutat fier și au găsit sulf. (Și nu mai 

spune.) Calcă rar, cu pași mari, ferindu-și cizmele de cauciuc 
din calea pietrelor ascuțite. După normativ, se acordă o 
pereche de cizme la 6 luni. El își mai cumpără alte 6 perechi 
pe an . Zice: De la terminarea școlii medii tehnice, în 1955, 
am lucrat numai în subteran, cu cîteva întreruperi, dar din 
cauză de boală — bineînțeles. Cînd întrerupeam mă gîn- 
deam.gata, mă recalific, nu mai cobor în mină. Dar m-am 
întors mereu. M-am legat de locuri. Știu ce înseamnă să 
dăm materii prime importante societății și țării noastre...

Rostul galeriei de asecare e să capteze apele pluviale și de 
infiltrații din toate măruntaiele Negoiului românesc — 
altminteri, la prima ploaie, s-ar îneca toți. Mai există 6 
galerii de minare pentru derocarea minereului. Adică se 
introduc în locuri precise tone întregi de exploziv, și sute de 
mii de metri cubi de steril sar în aer. Negoiul românesc se 
duce, treptat, de-a dura. Exact pe 7 trepte, cîte are cariera. 
Asta în prima etapă. în etapa finală urmează Pietricelul 
(1 990 m), pe care au să-l reteze, încet-încet, cu buldoze
rele. Surprindem, poate, ultimele imagini ale semeției 
Călimanilor. După ce se împrăștie fumul exploziei rămîn 
niște «pietricele» pînă la glezna excavatorului, cărora li s-a 
dat numele de gabariți. Așa decurg treburile minerilor, de 
cînd lumea. Numai înțelegerea lor e cu totul nouă— foarte 
profundă în simplitatea ei.



Să fi auzit cifra altundeva, probabil că nici nu mi-aș fi 
putut-o imagina. Aici însă văd milionul în fața mea, pe 
terasele Negoiului românesc, unde o singură basculantă 
(să zicem KRAZ, de 20 tone) arată ca o furnică și mai bine 
de jumătate din milionul făgăduit s-a excavat, s-a transpor
tat. Acelui cineva din minister, din comisia sau comitetul 
cutare, care a avut ideea să comande mașini fără piese și 
fără cauciucuri de schimb, i-aș pune lopata în mînă să sape un 
singur metru cub de pămînt. Cu indulgență. Fiindcă minerii 
din Călimani sapă în piatră.

— Șoferii, spune Vihtilă’Mănăstireanu, tehnician princi
pal transporturi, se poartă ca niște lei. Cîte 40 de curse pe 
schimb, de înmulțit cu 20 tone și cu numărul de mașini, 
faceți socoteala. Pet'ru Cantolaru, Dumitru Melinte, Mihai 
Luncașu, Ion Pintileac, pe cine să mai numesc fără să-i 
supăr? Cred că în puține locuri își cinstesc meseria oamenii 
ăștia, așa cum o fac aici. Dar parcă anume, să fie balul bal, din 
cînd în cînd dau cu bîta în baltă.

A da cu bîta în baltă, în Călimani, înseamnă să fugi de pe 
șantier, cu tot cu mașină. La Neagra Șarului sau la Gura 
Haitei, cincisprezece, douăzeci de kilometri, pînă la primul 
bufet. Să iei două sau trei «mari» și o sticlă plină în cabină, 
iar la întoarcere, pe firul apei, să răstorni în prăpastie 
basculanta. Cum a făcut Constantin Băncescu, pe care-l 
cercetează miliția. Cum a făcut și Anania Tracicaru, mutat 
disciplinar, de la volan în atelierul mecanic. Cum a reușit și 
Vasile Pocolin, cu un KRAZ nou-nouț. Cum au încercat 
altii. ■

întreb dacă sînt morți sau accidentați în orașul nou din 
Călimani.

— în 15 ianuarie 1968, în perioada explorărilor, am salvat 
o echipă întreagă de sub avalanșă. Altă dată s-a aprins sulful 
în galeria 20. Fără victime însă. Avem o echipă de salvare 
care acționează precis, zice inginerul Constantin Breazu.

Mă gîndesc cum aș trăi într-un oraș unde nu a murit 
nimeni.

ORAȘUL

Prima etapă prevede 900 de locuințe. Următoarea, cînq 
se va rade și Pietricelul de pe fața pămîntului — 2 000. Dar 
majoritatea pentru burlaci, explică sever inginerul. Fami
liștilor li se vor construi apartamente la Vatra Dornei. Se 
va termina modernizarea șoselei (45 km) și vor face naveta, 
săptămînal. Nu pricep o iotă. O economie întreagă se zbate 
să scape de pacostea navetei, și ăștia o țin la loc de cinste, 
întreb de unde pînă unde și aflu că așa prevede S.T.E.-ul, 
adică studiul tehnico-economic. încep să pricep. Dacă e 
studiu, e clar.

Autorii S.T.E.-ului au dorit parcă să nu trăiască oamenii 
liniștiți; să-și rupă hainele în mașini; sa obosească; să 
cheltuiască bugetul familiei rupîndu-l în două— jumătate 
la Vatra Dornei, jumătate în Călimani; să le fie crescuți 
copiii de fetele în casă; să nu crească în voie orașul acesta, 
singurul oraș din țară ridicat în mijlocul unei rezervații 
naturale, avînd ca temelie testamentul și amintirea Căli- 
manilor.

Dar cum înțeleg ei dubla calitate a producătorului și 
proprietarului? Proprietarul a fost consultat? Există în 
studiul acela părerea unui psihiatru, a unui specialist în 
demografie? Femeile—soțiile,și logodnicele,și mamele aces
tor copii născuți sub stelele Călimanilor— și-au spus cuvîn- 
tul? latăcîteva întrebări fără pretențiile unui studiu specios.

în cantină e cald, mîncarea conține ceea ce i se cuvine pe 
drept ortacului, iar pîinea nu are cusur. Uneori, mi se 
spune, ajunge veche. Din pricina verigilor intermediare ale 
cooperației de consum. Un complex comercial va fi în 
curînd dat în folosință. Numai băutura lipsește — și bine că 
nu se aduce. Aici te îmbeți de ozon. Leac nu s-a găsit pentru 
beția asta, și chiar dacă s-ar găsi vreunul — degeaba. N-au 
nici un medic sub supravegherea căruia să ia medicamentul. 
Aud că nici nu se încaieră și nici nu fură din propria gospo
dărie, unde și-au permis, chiar dacă S.T.E.-ul nu prevede, să 
crească, deocamdată, porci. Nopțile, în afară de uruitul 
motoarelor și strigătele ciudate ale excavatoarelor (emit 
niște sunete guturale, ca elefanții), nu se aude nimic. Indicele 
infracțional și contravențional este de zero virgulă nu știu 
cît. De aceea n-au nevoie (deocamdată) nici de milițieni.

Mă întreb cum aș trăi într-un oraș fără nici un milițian.
îi întreb la despărțire pe acești oameni care și-au crescut 

băiatul într-o baracă, privind prin spărtura acoperișului 
doar cît luminează stelele, vorba Anei, dacă intenționează să 
părăsească munții. în ruptul capului, răspunde. îl întreb 
același lucru pe excavatoristul Clement Coroamă. Zice: 
«Niciodată. Am lucrat la Petroșani și la Bicaz, acum aici. 
Rămîn aici. Cît să umbli din loc în loc, cu casa în spate?!» 
Cer părerea minerului Emil Danea și primesc același răs
puns. Silvia Sănduleanu, fata cabanierului de la cabana 
pentru oaspeți, elevă la liceul din Vatra Dornei, spune că 
n-ar pleca niciodată, dacă locurile s-ar mai «îmblînzi». Pun 
aceeași întrebare, neinclusă în nici un studiu. Răspund la fel 
toți, de parcă s-ar fi înțeles. Dumneavoastră, le spun, deve- 
niți autorii unei erori geografice. După treaba asta cu 
Negoiul românesc și Pietricelul, harta Republicii Socialiste 
România va trebui tipărită din nou. «Nu mai este de dato
ria noastră»,; glumește Ana.

Alexei RUDEANU

Suceava, 20 septembrie 1973.

traficul rutier 
nu iartă

In ultimii ani, concomitent cu modernizarea unui însem
nat număr de drumuri, arterele rutiere au fost dotate cu 
numeroase amenajări de natură a le spori substanțial 
siguranța și confortul. De-a lungul drumurilor naționale și 
județene, pe teritoriul localităților rurale, avem acum 
peste 2 000 km de trotuare. Numai în ultimii doi ani s-au 
realizat peste 8 900 refugii și alveole pentru oprirea în 
stații a mijloacelor de transport în comun. Pe foarte multe 
artere s-a ajuns ca din 5 în 5 km să existe cîte un refugiu. 
Conducătorii auto se pot odihni, își pot face o verificare 
sumară la mașină sau remedia o pană, fără grija că stînjenesc 
traficul rutier sau că propria lor viață și mașină sînt în pericol. 
Semnalizarea luminoasă sau reflectorizantă, prezentă aproa
pe peste tot, arată fiecăruia cum și pe unde poate ajunge la 
localitatea dorită și ce măsuri trebuie să întreprindă în 
diferite puncte periculoase pentru a circula în siguranță.

Se pune întrebarea: sînt folosite eficient aceste dotări 
care au fost realizate cu prețul unor însemnate cheltuieli de 
fonduri și de energie?

Se pare că mulți, foarte mu Iți participant la circulație nu 
au înțeles pînă acum că aceste amenajări sînt realizate 
în primul rînd în folosul lor. Altfel cum se explică faptul că, 
în special duminica, asfaltul drumurilor în unele comune 
este transformat în «Corso», mașinile făcînd slalom printre 
tinerii care se plimbă la braț, în timp ce trotuarele sînt goale.

în multe comune din județele Maramureș, Mureș, 
Argeș, Ilfov — unde trotuarele sînt folosite pentru scopul 
în care au fost construite — accidentele de circulație în 
care au fost angajați pietonii s-au redus între 30-65%. 
Paradoxal, în alte localități rurale,care dispun de trotuare 
la nivelul celor mai moderne așezări urbane, accidentele 
sînt în creștere, fiind acroșați zilnic pietoni care continuă să 
sfideze pericolul, deplasîndu-se pe partea carosabilă a 
drumului.

Refugiile. Controalele efectuate recent pe o serie de 
drumuri din țară au surprins zeci, sute de mașini ale căror 
șoferi opriseră pentru a servi masa, pentru a-și verifica 
pneurile ori pur și simplu pentru a se relaxa, pe partea 
carosabilă, chiar sub panourile care indicau că la 1 000 m se 
găsește un loc de refugiu special construit în acest scop! 
Conducătorii auto priveau cu nonșalanță cum mașinile lor 
sînt depășite de zeci și sute de autovehicule ori cum în 
spatele autovehiculului lor se formează coloane de mașini 
ce nu pot dubla din cauza puternicului curent de trafic din 
sens contrar.

Este drept că mai sînt încă destui oameni care nu se 
gîndesc și nu acționează decît în folosul propriei lor per
soane, care se preocupă puțin sau aproape deloc de inte
resele generale. Chiar și aceștia ar trebui însă să aibă în 
vedere că automobilul lor, pe care îl șterg și-l curăță cu 
adevărată venerație și care devine, în acest fel, un veritabil 
obstacol, ar putea fi, dintr-un motiv sau altul (un șofer 
orbit, altul rămas fără frîne etc.), pur și simplu, «șters de 
pe fața pămîntului».

Balustradele. Instalate pentru a feri pietonii de contactul 
nedorit cu masa metalică a autovehiculelor și pentru a 
pune în evidență zonele unde traversarea pietonilor este 
cea mai periculoasă, balustradele sînt confundate cu insta
lațiile sportive, în special de unii tineri care, escaladîndu-le, 
vor parcă să demonstreze cît sînt de inconștienți. Numai în 
ultima lună, asemenea «curse de garduri» au avut ca 
deznâdămînt4 morți și 5 răniți grav. Toți între 15 și 20 de ani!

în localitățile unde s-a înțeles rostul .acestor parapeți, 
accidentele de pietoni s-au redus cu 40-60%. Instalarea 
balustradelor de pietoni merită deci să fie continuată, chiar 
și acolo unde edilii le consideră niște «inutile stănoage».

Alveolele. Autobuzul, mai ales cînd este și din categoria 
celor articulate, cu gabaritul lui impresionant, blochează, 
practic, la oprirea în stație, un sens de circulație, lată 
rațiunea pentru care s-au «dăltuit» în trotuare asa-numi- 
tele alveole. Oprit cuminte pe aceste spații, șoferul auto
buzului permite fluxului rutier să se scurgă normal.

Nu puțini șoferi de autobuze ignoră însă eforturile făcute 
pentru construirea acestor amenajări, de fapt în detrimen
tul propriei lor siguranțe, deoarece un autobuz oprit pe 
partea carosabilă poate fi de zeci de ori mai ușor acroșat 
din spate sau lateral în comparație cu altul care staționează 
la adăpostul alveolei. Ei opresc autobuzele (de cele mai 
multe ori din comoditate, pentru a nu întoarce volanul spre 
dreapta), la 1-2 metri de bordura trotuarului sau alteori 
chiar pe mijlocul arterei rutiere. Nu de puține ori sînt însă 
de vină și călătorii care, așteptînd mijloacele de transport 
în comun, ocupă întreg spațiul alveolei, împiedicînd auto
buzele să le folosească.

în cîteva puncte din București s-au construit pasaje sub
terane, remediu radical pentru separarea traficului vehi
cular de cel pietonier. Și totuși nu rareori pot fi observați 
«temerari» care se aventurează în plin trafic să traverseze, 
în dreptul magazinului «București» sau în Piața Bălcescu, 
străzi perforate pe dedesubt tocmai pentru ca ei să circule 
în siguranță.

Traficul rutier nu iartă însă greșelile. Din păcate, cei 
care nu-și dau încă seama de pericolul străzii sau încalcă în 
mod deliberat normele rutiere plătesc imprudențele comise 
cu propria lor viață sau sănătate.

Colonel Victor BEDA



• FOLCLOR •

De aici începe alcătuirea unor culegeri folclorice.

editarea 
folclorului

Producția tuturor editurilor ce fiin
țează în țara noastră abia dacă lasă să se 
întrevadă, prin cele aproximativ zece 
volume ce apar anual, preocuparea pen
tru valorificarea folclorului literar. Din 
totalul lucrărilor ce se tipăresc, marea 
majoritate sînt culegeri de studii, anto
logii tematice, reeditări ale clasicilor 
folcloristicii noastre, volumele cuprin- 
zînd culegeri inedite putîndu-se număra 
pe degetele unei singure mîini. Iniția
tive notabile au fost doar unele consfă
tuiri realizate sub egida Consiliului Cul
turii și Educației Socialiste, sau — pe 
plan local — cele organizate de către 
asociațiile județene ale folcloriștilor.

Și totuși culegerile inedite de folclor 
nu au încetat să apară. Ieșite din grațiile 
diriguitorilor planurilor editurilor cen
trale, acestea au intrat în atenția orga
nelor culturale locale, ceea ce a avut ca 
rezultat o întreagă serie de volume, va- 
lorificînd cercetări, mai vechi sau mai 
noi, asupra unor zone insuficient cu
noscute.

Începînd din 1964 și pînă astăzi au apă
rut aproape 100 de titluri, însumînd cî- 
teva mii de coli editoriale. Și nu inclu
dem între acestea zecile de volume de 
studii, cercetări și albume de artă popu
lară. Multe dintre acestea, precum «Flori 
de cimp» (Craiova, 1969), Cîntec vechi 
din Oltenia (Craiova, 1967), Plaiul dorului 
(Rm. Vîlcea, 1972), La fîntina de sub deal 
(Tulcea, 1971), Folclor din Prahova (Plo
iești, 1973) — ca să numim numai cîteva 
— fac dovada unei indiscutabile probi
tăți a autorilor.

Din păcate, circulația redusă a acestor 
cărți, difuzate fără preț, pentru uzul in
tern al așezămintelor de cultură, neapa- 
riția lor în librării, deci într-un cîmp 
larg de incidență cu opinia criticii, toate 
acestea au determinat și unele neajun

suri: selecția neexigentă, criterii de edi
tare care se abat deseori de la stricta 
probitate științifică, principii neunitare 
de constituire a colecțiilor, circulația 
obscură și neeficientă.

Mulți culegători se străduiesc să aco
pere întreaga arie a județului (care poate 
să nu constituie o zonă distinctă și din 
punct de vedere folcloric), realizînd cer
cetări nesistematice, de suprafață, etero
gene, nereușind în cele din urmă să fie 
reprezentative nici pentru zona așa-zisă 
cercetată. Alteori, ca în culegerea în 
luncile soarelui (Brașov, 1968), apar piese 
culese la mari distanțe în timp (1934- 
1971), sau se includ cîntece din colecții 
mai vechi, din manuscrise, alături de al
tele, culese recent (De la Severin la vale, 
1972, Antologie de doine și balade din 
Argeș, 1971).

Intr-o perioadă cînd știința refuză 
omologarea unui produs folcloric, cules 
cu mijloace depășite, în majoritatea a- 
cestor culegeri apar texte notate «după 
ureche» sau transcrise din memoria ge
neroasă a autorilor de antologii. Lipseș
te, de cele mai multe ori, un aparat cri
tic elementar (Mureș, pe marginea ta, 
1969), iar — în cazul preferinței mai mul
tor culegători — neomogenitatea crite
riilor de transcriere adoptate poate, în 
cel mai bun caz, să nedumerească (Folclor 
din ținutul Rădăuților, 1969). Se înțelege 
că, remediindu-se aceste neajunsuri, sîn- 
tem pentru continuarea realizării de cule- 
geri-monografii sau de gen, realizate pe 
plan local, nu numai pentru cunoașterea 
amănunțită a contribuției originale a di
feritelor zone, dar mai ales pentru defi
nirea ariei de răspîndire a unor motive 
de circulație mai largă sau generală, în 
folclorul nostru.

Stelian CÂRSTEAN

corund-artă,
industrie
si bunăvoințăJ______ ______ __ __ __ 9

De vorbă cu Simion Lâyăs — directorul 
întreprinderii de gospodărie locală (I.G.I.L) 
-Odorhei.

— La Corund există un sector de stat, 
unul al C.A.P.-ului din sat, altul al coopera
ției centrale și altul al producției particu
lare dirijate de I.G.I.L.-Odorhei, ne spune 
interlocutorul nostru. Produsele ceramice 
se realizează în ateliere prevăzute cu mij
loace moderne: discuri mecanice (în loc 
de roata olarului), valțuri mecanice, agita
toare mecanice sau cuptoare-tunel care 
funcționează fără întrerupere. Pentru că 
desfacerea ceramicii noastre are o arie 
extrem de întinsă în interiorul țării și peste 
hotare, am reușit să convingem autoritățile 
centrale să ne acorde un ajutor de cîteva mili
oane lei din fondul de stat, cu care vom 
construi o fabrică cu o suprafață productivă 
de 3 400 metri pătrați. în felul acesta, 
producția de ceramică din Corund va marca 
o creștere extraordinară.

— Ați spus că exista un sector al producției 
particulare. Cum reușiți să vă atrageți meșterii 
și să vă asigurați permanența mîinii de lucru ?

— Oamenii lucrează cu convingere și 
conștiinciozitate și în întreprinderile noas
tre, pentru că am știut să-i înțelegem și să-i 
ajutăm. Astfel, un meșter are la noi o serie 
de avantaje sociale asigurate: pensie de 
boală și de bătrînețe, asistență medicală 
gratuită, concedii de odihnă și boală, cure 
balneoclimaterice etc., >și mai are marele 
avantaj al asigurării aprovizionării cu ali
mente. Mai mult: de acord cu autoritățile 
comunale asigurăm desfacerea lemnelor ne
cesare arderii cuptoarelor particulare. Olarii 
își pot procura lemnele cu 140 de lei mia de 
kilograme, fără obligația de a cumpăra și 
cărbuni. Le oferim meșterilor toate avanta
jele (folosirea celei mai bune argile, aprovi
zionarea cu smalțuri și culori etc.), iar meș
terii ne asigură, conștiincios, bunul mers

Și aceasta este ceramică de Corund. 

al producției din fabrică. în timpul liber h 
crează pentru ei — și noi ie asigurăm autc 
rizație de desfacere a produselor în toat 
țara — mai lucrează și pentru cooperativ 
și pentru sectorul de olărie al C.A.P.-ulu 
Pentru a înțelege cît de bună este colabor; 
rea noastră, vă voi spune că în momenti 
cînd C.A.P.-ul a avut nevoie de mînă de lucr 
pentru planul agricol, I.G.I.L.-ul a mobilize 
muncitorii săi, trimițîndu-i să lucreze I 
cîmp.

— Totuși vă rugăm să ne vorbiți și despi 
«arta ceramicii», nu numai despre aspecti 
producției ei industriale.

— De fapt există și la noi o secție d 
creație, în care maestrul Istvan Layos, îrr 
preună cu un grup de meșteri, realizeaz 
noi modele inspirîndu-se din motive m: 
vechi. în ultima vreme am încercat să pre 
luăm și modele de ceramică din alte zon 
ale țării.

— Cine va prelua schimbul de mîine?
— Mulți olari tineri au urmat cursuril 

superioare ale Casei de creație populară di 
Tîrgu-Mureș și acum încearcă să lucrez 
în stilul vechilor centre de olărit din aceast 
zonă. Unul dintre aceștia este și Jozsa lano:

Acum, după ce am aflat cîte ceva despr 
organizarea și sprijinul pe care autorității 
înțeleg să-l dea olarilor din Corund, an 
înțeles de ce magazinele de pretutindeni 
întreg litoralul, tîrgurile și piețele din toat 
țara sînt literalmente inundate de aceast 
ceramică; deși bine lucrată, ea reprezint 
mai întotdeauna un produs industrial.

Gîndul nostru se întoarce cu amărăciuni 
spre Horezu și Oboga, acolo unde olari 
olteni luptă cu îngustimea, lipsa totală di 
înțelegere și de bunăvoință din partea celoi 
în măsură să-i ajute.

Magda BENGULESCL
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documentarul: «în 
fiecare luni și joi»

Bănuim că în fiecare luni și joi se întîlnesc 
unii îndrăgostiți. Sau pensionarii, la cafe
nea. Ori se aduc ciorapi măsura 3 cu 1 la 
«Eva».

Dar aflați că «în fiecare luni și joi» se mai 
întîmplă ceva: mai mulți bărbați — nefotba- 
liști din Timișoara — joacă fotbal. Unii își 
spun echipa A, ceilalți n-au mers prea de
parte și s-au numit B. Unii se îmbracă cu 
tricouri albe, ceilalți cu orice altceva, numai 
alb să nu fie. Cei mai tineri au 35 de ani, 
restul — nu mai contează. Ei și!, s-ar putea 
spune. Cîtă lume nesportivă nu dă cu picio
rul într-o minge fără ca prin asta să-și fi 
cîștigat vreun merit, nicidecum pe acela de 
a li se dedica un film, un fermecător scurt- 
metraj semnat de Doru Segal, acest pasio
nat cineast care știe să dea un nume «micilor 
sau marilor emoții». Nu cred că despre 
fotbal — sau numai despre el — este vorba 
acolo, «în fiecare luni și joi». Dacă lucrurile 
ar fi stat așa, ceva-ceva îmi spune că Doru 
Segal nu s-ar fi repezit cu aparatul și cu echipa 
pînă la Timișoara. Sau, dacă totuși fotbalul 
ar fi fost rege, nu știm ce-am fi înțeles noi 
din el, cronicarii de film, în afară de Radu 
Cosașu care — caz rar! — se pricepe și la 
fotbal,și la cinema,și la prietenie. Probabil 
că el ar fi comentatorul ideal al acestui fil- 
muleț cu oameni buni și statornici care au 
puterea ca, de ani de zile, să se întîlnească 
«în fiecare luni și joi», să alerge sau să se po

ticnească după balon și să ia toate meciurile 
drept întîmplări ale vieții lor, evenimente 
ce-și au locul într-un jurnal caligrafiat de un 
redactor responsabil cu nostalgii de fost 
licean deținător de însemnări la zi.

Cînd atîtea vestite team-uri din fotbal se 
destramă, dar ce zic eu echipe, cînd atîtea 
prietenii și solidarități se duc de rîpă, este 
mîngîietor să iei cunoștință de această joacă 
de copii mari, care s-au agățat de fotbal nu 
numai pentru a face mișcare, pentru a fi 
zvelți pe stradă și vioi la locul de muncă, ci 
pentru a fi împreună, pentru a apăra laolaltă 
nu atît o poartă, cît ideea de atașament.

Nu prea am văzut «faze» în această peli
culă, ci, mai ales, chipuri filmate cu blîndețe 
și umor drăgăstos; am reținut, în contul 
cunoștințelor despre viață, ă un director, 
mutat cu serviciul de la Timișoara la Oradea, 
a făcut ce a făcut și a găsit un post la Arad, 
pentru a-i fi la îndemînă naveta de jucător 
amator și prieten credincios. Parcă la Ora
dea nu s-ar putea fugări o minge! Dar acolo 
nu erau ei, ceilalți. Dacă se poate conta pe 
fotbal ca întreținător al tandreții și al în
crederii într-o clipă frumos trăită, atunci 
chiar că merită să fie atît de iubit. Dacă se 
poate într-adevăr conta, nu numai «în fie
care luni și joi», ci și în celelalte zile ale săp- 
tămînii.

Magda MIHĂILESCU

o afacere pe cinste
Un film polițist bine făcut presupune ri

goare, adică o știință a dozării în limitele 
genului descris.

O comedie polițistă este numai aparent 
deschisă unei libertăți haotice, ea trebuind 
să facă față unei duble combinații în echili
bru: comic și suspense în același timp. Cînd 
în aceeași comedie intervine și parodia, lu
crurile se complică. La astfel de reflecții ne 
incită 0 afacere pe cinste, mediocritate căl
duță, desfăcută recent pe piață de Românio- 
film.

Datele startului sînt ademenitoare: doi 
creduli, soț și soție, intră pe neștiute într-o 

afacere de stupefiante. Ecuația acestei intrig 
se complică de-a lungul povestirii, cu garni 
tura unor bande de gangsteri, cu dulce; 
importanță a șefului de poliție, cu inocența 
cuplului împins la acțiune. Filmul aglome
rează, fără selecție, sprințăreli de poante, 
recitaluri actoricești «spuse» în fața apara
tului, ca-n peliculele lui Marcel Pagnol, ti
pologii ale străzii, amintlndu-ne nostalgic de 
Clair, și momente ce se consumă în sine, 
ilustrativ, cu o lipsă de surpriză ce dau nota 
dominantă întregului. Amalgam nedistilat, 
«O afacere pe cinste» ne îndeamnă la califi
cative concesive, din disperare de cauză.

perechile
Perechile este un film în scheciuri. Adică 

un film împărțit în trei bucăți, fiecare avînd 
titlul și regizorul său. Legătura între părți 
ține de titlul generic, care anunță dar nu 
include «și substratul său tematic. El derivă 
din acțiune. Mergînd pe traiectul comediei 
satirice, Perechile amintește prin randamen
tul său artistic de nu prea îndepărtatul 
«Boccaccio 70». (Dealtfel, Monicelli și De 
Sica sînt prezenți și de astă dată)

Efectul comic se realizează aici din ușoare 
atingeri, din lipsa ostentației, din coregrafia 

actorilor susținută prin știința detaliului 
(Monica Vitti în Frigiderul), prin inteligența 
cuplării (Sordi și partenera sa în Camera). 
Poate cel mai puțin realizat scheci Leul (regia 
Vittorio de Sica) are o valoare de alta naturi. 
A stat sau nu în intenția regizorului, dar nouă 
așa ni se pare; Leul se constituie ca o parodie 
la vechile melodrame daneze, cu o Monică 
Vitti mișcîndu-se patetic, ă la Arta Nilsen, 
cu un Sordi declamativ și afectat în gesturi.

Rada PREJBEANU

actori și roluri

LIV ULLMAN — o nouă «Madame Bovary»? S-ar putea, căci se vorbește tot 
mai insistent de un proiect al ambițiosului Dino de Laurentiis, care își dorește 
în fruntea distribuției trio-ul Liv Ullman , Peter Finch, Alain Delon. Nu e rău!

cine, ce, unde, cînd? ■■■■

• M.G.M. (Casa Metro Goldwyn Mayer) 
a dobîndit drepturile de a ecraniza un nou 
Scott Fitzgerald, «Ultimul Tycoon». Producă
tor — faimosul Sam Spiegel, care, timp de 
douăzeci de ani a lucrat pentru Columbia. 
Regizorul cu care se duc tratative — Mike 
Nichols, autorul «Laureatului». ,
• Marline Jobert (foto) și Pierre Clementi

vor fi parteneri in filmul lui Jean-Pierre 
Mocky «0 dingos, o chateaux».

• Raquel Welch, protagonista filmului «Ul
timul de pe vasul Sheila» (regia — Herbert 
Ross),trebuie să facă față unui rol dificil, acela 
de a juca alături de James Mason pentru care 
frumoaso vedetă este, nici mai mult, nici mai 
puțin, decît: «cea mai egoistă, moi prost 
crescută și mai de neluat în seamă actriță 
cu care am avut neplăcerea să lucrez în cariera 
mea».

• Cineastul bulgar Ranghel Vîlceanov (Voci 
in insulă) despre noul său film «Fuga la 
Ropotamo»: «Amestec de comedie, de dramă, 
de musical, de vis și realitate. Nu știu dacă va 
fi distractiv, dar noi ne-am amuzat In timpul 
turnării».

• «Paturi moi, bătălii grele» se intitulează 
filmul în care Peter Sellers interpretează nu 
mai puțin de 7 roluri, toate de ofițeri.



vi^rw, iuioura-roiana. vnorva
//echi sămănătoriști, rămași fără debu
șeu, li se alăturau debutanti obscuri, 
dintre care nici unul nu și-a făcut un 
nume. Evenimentul de senzație al revistei 
a fost însă adeziunea intempestivă a 
lui A.C. Cuza, fostul asociat, înainte de 
întîiul război mondial, la șefia micuțului 
partid național-democrat, apoi dușmă
nit cu N. lorga, împăcat în timpul scurtei 
guvernări a acestuia, iar acum șef de 
partid antisemit și reacționar. Cu fabu
lele, epigramele și alte versuri insipide, 
compromițătoarea colaborare, la care s-au 
adaos adeziunile presei de dreapta, n-a 
întărit nici esteticește, nici moralmente, 
formația din jurul lui N. lorga, care tuna 
și fulgera fără ecou în articole de fond, 
în conferințe și în foioasa «cronică» de 
la sfîrșitui revistei, în care-și lichida vic
timele, cu ridicări de brațe la cer, cu 
lamentări si blesteme în stil cronicăresc: 
«Cu toții, ducă-se-n pustiu», «legați-l, 
oameni buni» etc. Ridiculizîndu-i-se par-

trumoase.
Toiul bătăliei a ținut de fapt un an și 

jumătate. în acest interval am fost onorat 
cu mustrările și învățămintele profeso
rului, fără să mi se aducă «jigni.rea» de 
a fi numit. Am amintit, într-un răspuns 
moderat, procedeul lui Ennius, în ale 
cărui istorii nu erau numiți generalii, dar 
se dădea, în mod excepțional, numele unui 
elefant. Mi-am rezervat duritățile pentru 
prozele și versurile incontinente ale a- 
ghiotantului, nu fără jocuri de cuvinte, 
ca acela din titlul unui articol: «De la 
d-rul Grama la cîțiva agramați de azi». 
Se știe că celebrul canonic de la Blaj 
decretase nulitatea lui Eminescu ca poet, 
dar și primejdia sanitară a operei lui, 
socotită de esență patologică.

După trecerea furtunii, N. lorga mi-a 
elogiat într-un articol din Cuget Clar edi
ția Șt O.losif, pentru aparatul ei critic, 
pentru curajul de a fi dat și poezia lui, 
contra modelor literare, pentru grupa
rea la un loc a poeziilor cu caracter epic,

liLESCU (XXX) @
relevîndu-i astfel superioritatea fată de 
cele lirice etc. Vorbeam însă o altă limbă, 
înțelegerea, în sensul strict al cuvîntu- 
lui, nu era posibilă. Astfel, profesorul 
credea că mă informează de existența 
unui mare număr de variante ale Miori
ței, pentru ca eu relevasem «unicitatea» 
ui (se-nțelege, calitativă! și tematică!). 
Socotea însă că am fost «impiu», pentru 
.ă omisesem în selecția mea, ca nerepre- 
entativ în cadrul operei, imnul La Arme. 
’entru același delict, Nichifor Crai- 
ic mă denunțase ca un «infirm moral». 
,m răspuns profesorului cu o lungă 
crisoare de mulțumire, pe care a repro- 
lus-o, la Cronică, în plină pagină a Cu- 
retului Clar, așa că figurez și în calitate 
ie colaborator ăl revistei!

La apariția cărții mele, Viața lui LL. 
Laragiate, directorul Cugetului Clar mi-a 
ăcut onoarea de a-i consacra un amplu 
irticol, de aproape două pagini, cu unele 
ezerve, mai ales de ordinul vieții intime 

< marelui nostru clasic. Batmai mult, a 
itat-o elonios într-o conferință de la 
’eatrul Ligii Culturale, împotriva lui Titu 
daiorescu, recent sărbătorit cu ocazia 
;entenarului său: «citiți frumoasa carte 
d-lui Cioculescu».
Am povestit cîndva întîlnirea noastră, 

urînd apoi, în anticariatul lui Mișu Pach, 
a Vama Poștei. Potrivit adagiului: Bis 
spetită placent, am să-l amintesc din 
ou. Am intrat «clamoros», vorba lui 

3. Călinescu, cu un cordial salut:
— Bună,Mișule!
Cel numit a dus un deget arătător la 

uze — semnul clasic al tăcerii — și 
ii l-a indicat cu privirea pe marele-pro- 
isor. Acesta mi-a întins dreapta mola- 
că, așa cum obișnuia să și-o dea, și
-a întrebat ex abrupto:
— Ei, cîte articole ai scris despre Maio- 
scu? Cinci? Șase? Și cîte ai să mai 
:rii?
Eu, impertinent:
— Le-ați numărat, domnule profesor? 
itr-adevăr, dădusem peste tot unde mi 
ceruse, neprecupețindu-mi adeziunea)

— Ei, da, cum se poate, dumneata, 
i tînăr inteligent, cult, talentat, să ad- 
iri o asemenea nulitate ca Maiorescu? 
Și, fără a-mi lăsa timp să-mi exprim 
upefacția, profesorul începu, în pre- 
nța subscrisului, a anticarului și a unui 
ngur alt client, la fel de uluit, să ne ex- 
mă motivele judecății sale, ca după 
ai sferturi de oră de diatribă, să încheie 
j aceste cuvinte memorabile:
— Ei, știți dumneavoastră ce a fost Titu 

îaiorescu pentru cultura noastră? Un 
lildebrand Frollo, un Epaminonda Fran- 
udi (două tombatera ale universității 
ucureștene — n.n.).
Atunci am izbucnit: .
— Nu se poate, domnule profesor, sîn- 

eți nedrept!
La care profesorul, apropiindu-se de 

sșire, zise surîzînd:
— V-am ținut, pe cît se pare, o adevă- 

ată conferință!
Apoi, redevenind sumbru:
— Ei! în curînd se vor împlini cincizeci 

e ani de cînd sînt profesor, și nimeni 
u va scrie un cuvînt! Ei, mai scrii despre 
'itu Maiorescu?
— Da, domnule profesor! Am să mai 

scriu! Dar am să scriu și despre acest 
jubileu și de o jumătate de veac ce s-a 
împlinit de cînd ați debutat la Lupta lui 
Panu, cu strălucite articole de critică li
terară.

Nicolae lorga n-a răspuns nimic și,pă
răsind anticariatul, mi-a întins din nou 
o mînă moale, care nu cadra deloc cu 
energia sa spirituală, dar poate îi exprima 
reticențele, susceptibilitățile, neîncrede
rea în oameni.

Am publicat articolul, care n-a avut 
nici un ecou. în acel moment, profesorul, 
consilier regal, era răcit cu regele. Din 
ordinul anturajului acestuia, dublul eve
niment a trecut neobservat. Un singur 
ziar (de la Cluj) mi-a reorodus articolul 
in extenso. Atent, ilustrul nesărbătorit 
mi-a'tnmîs acasă un pachet cu ultimele 
sale cărți și broșuri. Nu f-am mai în- 
tîlnit.

La sfîrșitui lui noiembrie, bărbatul neîn
fricat, care avusese cutezanța să denunțe 
primejdia nazistă, cădea sub gloanțele 
asasinilor, năimiți unei puteri străine.

cronica t v

direct nouă!

«Nu s-a putut să ne ducem cu toții la aero
port, așa că ne-am instalat din timp în fața 
televizorului. S-a oprit dansul (că noi sîmbăta 
și duminica avem seri de dans) și am urmărit 
vreo sută de persoane sosirea tovarășului 
Nicolae Ceaușescu din America Latină. Ne-a 
plăcut foarte mult emisiunea, am putut vedea 
și noi «în direct», ca și cei care se aflau acolo 
la aeroport, toată desfășurarea revederii. Am 
avut clipe de emoție și bucurie cînd l-am văzut 
pe conducătorul nostru vorbindu-ne de la 
tribună. Se simțea respirația, căldura glasului, 
auzeam cuvintele care parcă ni se adresau 
direct nouă, care stăteam la televizor»

(S. Mantu, tehnician la Casa de cultură a 
sectorului S).

Direct nouă! Acest «direct nouă» ne-a 
făcut să ne gîndim la vocația autenticului 
atribuită televiziunii, instrument de mare 
eficacitate, fascinant cînd reușește să «spună 
în direct», prin imagine și cuvînt, ceva despre 
viața adevărată, firească, nefardată, impe
tuoasă. în anii din urmă existau o seamă de 
emisiuni «în direct», pe care publicul încă 
nu le-a uitat și iată că într-o discuție avută 
la o altă casă de cultură (a sectorului 3), 
unii tineri care urmăresc cîte 3—4 ore pe zi 
programele micului ecran.iar alții care urmă
resc numai anumite emisiuni și-au spus păre
rea,și-au adresat, prin mine, doleanțele lor. 
Sofita Enert, 17 ani: «Emisiunile despre 
tineri erau interesante atunci cînd apăreau 
băieți și fete care erau surprinși așa cum sînt ei. 
Unii pierdeau vremea pe stradă, alții pe la 
cafenele și dădeau fel de fel de răspunsuri 
caraghioase fără să spună cineva că asta e 
bine și asta nu; îmi dădeam și eu seama singură, 
foarte clar, că nu fac bine ce fac. Lucrez la 
Depoul Splaiul Unirii, ca lăcătuș mecanic — 
asamblez segmenți la tramvaie, le ridic cu 
vinciul și aș mai vrea să văd și cîte ceva despre 
alți lăcătuși mecanici. învăț, muncesc și seara 
cînt la Casa de cultură muzică populară. 
N-am văzut nimic despre o fată ca mine sau ca 
alta, care a venit de la țară și vrea să-și facă o 
meserie». Alexandru Smarandache, operator 
la mașini automate, Fabrica de prelucrat 
sticlă: «îmi place să urmăresc întregul program. 
Emisiunile de tineret îmi plac. Vorbesc despre 
tineri, sînt bune, nu mă plictisesc. Telejurnalul, 
după părerea mea, este foarte bun, mă face 
să știu pe ce lume trăiesc, ce, unde și cum s-a 
mai intimplat^ cîte ceva.» Cătineanu Petre, 
electrician: «Imi plac emisiunile sportive care 
se transmit atunci cînd se întîmplă ele, direct. 
Chiar un meci de box, cum a fost între Ken și 
Clay, cu toate că nu a umblat nimeni pe la 
montaj să-l facă pe Clay mai ofensiv, tot nu a 
fost ca meciul cu surprizele lui, transmis în 
direct, cu Frazier. Ce trăiesc eu cînd știu că 
acțiunea se întîmplă chiar atunci nu pot să 
descriu. îmi mai plac filmele, toate filmele și, 
de ce să nu spunem, toți venim la Mannix orice 
s-ar întîmplă».

Răspunsurile tinerilor de mai sus, la care 
putem adăuga și altele, pot fi un punct de 
pornire pentru o discuție mai amplă în ve
derea programării sau a reprogramării unor 
emisiuni în direct, în sprijinul acestei idei 
s-a pronunțat și revista «Cinema» nr. 7, 
care a publicat un material intitulat «Cred 
în fascinația transmisiei directe», în care 
N.C. Munteanu, consemnînd răspunsurile 
lui Aristide Buhoiu, spune că publicul poate 
determina într-adevăr calitatea programe
lor, că este dator să o facă. Acest public, 
cifrat la cîteva milioane, poate acționa activ, 
prin acea forță de care dispune și care se 
numește opinia publică. «în direct, oamenii 
vorbesc mai firesc, n-au timp să-și caute 
frazele-șablon. Și există acea notă de farmec, 
de neprevăzut,pe care numai transmisia în 
direct o poate da emisiunii». Da, publicul 
spectator își spune cuvîntul în favoarea 
acestor emisiuni, cere asemenea emisiuni, 
iar acest uriaș cinema-ziar-teatru-radio adus 
la domiciliu, această cutie magică în două 
milioane de exemplare să fie mai sensibilă 
față de marele ei spectator.

Coman ȘOVA
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cronica teatrală ■■■■■■■■

dona diana
Stagiunea teatrală n-a început încă, iar 

prin unele săli bucureștene continuă să ago
nizeze cîteva spectacole estivale, melanco
lice aduceri aminte ale serilor toride cînd, 
la grădini, improvizate reprezentații se su
focau odată cu bietul public. Așa supravie
țuiește și Dona Diana, la sala Comedia de 
pe Calea Victoriei. Pentru cititorul pătimaș, 
comedia aceasta «în gustul Renașterii» poate 
fi găsită în celde-al treilea volum de Teatru, 
ediția Scriitori contemporani de Camil Pe
trescu, unde autorul lui Danton o trece pe 
numele său cu explicația «după Moretto» 
și cu justificarea următoare în Addenda la 
falsul tratat: «...am remaniat, amplificînd-o, 
acțiunea întregii piese, am căutat să adîncesc 
trăsăturile de caracter ale eroilor și mai ales 
ale lui Martin, am introdus astfel unele scene 
și tablouri noul, și am intensificat, pe cit mi-a 
fost cu putință, datele conflictului ».

Totul a pornit de la Ion Marin Sadoveanu 
care, prin 1938, cum zice Camil Petrescu, 
«mi-a cerut să traduc pentru Teatrul Național 
o comedie spaniolă în versuri libere și proză 
după o versiune germană». Comedia lui Mo- 
retto mai fusese adaptată și de francezi, 
chiar de către Moliere, și fusese jucată fără 
un prea mare succes sub titlul «Princesse 
D’E/ide».

Ciudat este cum a putut să-i placă atît de 
mult lui Camil Petrescu.«Niciodată — scrie 
dramaturgul nostru — nu mi-am putut ex
plica încîntarea cu care am citit și am tradus 
această grațioasă comedie». Firește cu atît 
mai puțin noi.

Dar dacă sîntem liberi să recunoaștem că 
«grațioasa comedie» nu reprezintă un cap 
de operă și nici măcar gustul lui Camil Pe
trescu, nemaivorbind că nu-l reprezintă în 
nici un fel ca dramaturg, și dacă recunoaș
tem și faptul că de cîteva stagiuni nu-l jucăm 

cu nimic reprezentativ, de ce să nu recunoaș
tem, atunci, și că întreprinderea cu Dona 
Diana este un fel de a ne afla în treabă, adică 
un fel de a da unor actori mai puțin folosiți, 
într-o stagiune, prilejul sau, mai exact, po
sibilitatea de a-și face norma. Ceea ce, să 
recunoaștem, este o atitudine samariteană 
admirabilă și dacă mișcarea teatrală ar fi 
afiliată la Crucea roșie n-am avea decît laude.

Să stăm însă strîmbșisă judecăm drept. 
Pentru că s-au mai văzut piese penibile la 
lectură transformate de regizori și de actori 
în spectacole chiar memorabile. Nu este ca
zul acesta, din păcate.

Actorul foarte bun Victor Moldovan, prac
ticant, în timpul liber, al regiei, uneori cu 
succes, a apelat la Dona Diana într-o dispo
ziție mai puțin inspirată, oferindu-ne o ver
siune scenică plictisitoare la culme.

Principalul defect ar fi lipsa de fantezie 
ironică și platitudinea soluțiilor regizorale 
care au condus la transformarea unei come
dii de curte, cu prinți și prințese, într-o co
medie cu subrete și lachei care își imită, 
cum pot, stăpînii. Actorii joacă, mai toți, 
cu un umor involuntar în această postură 
falsă și toată povestea sună ca o partitură 
cîntată în falset. Florina Cercel, în rolul pro
tagonistei,ne lasă speranța că s-ar putea să 
o vedem, cu altă ocazie, onorîndu-și promi
siunile sau obligațiile față de o scenă națio
nală. Colegii ei cu state de serviciu pe prima 
scenă sînt Damian Crîșmaru, Liviu Crăciun, 
Marian Hudac, Tamara Crețulescu, Mitzura 
Arghezi, Didona Popescu, Virgil Popovici. 
Unii dintre ei au avantajul că au jucat și 
alte roluri mai onorabile și deci sîntem în 
situația să-i trecem cu vederea în ipostaza 
de funcționari onești care își justifică locul 
în schemă.

Decorurile sînt și ele, bănuiesc, o expre
sie ă unei justificări modeste.

Mă întreb însă dacă nu se putea totuși 
pune la punct un spectacol cel puțin ono
rabil?

Pînă la urmă cred că se putea.

Dinu SĂRARU

capriciile gustului ■■■■■

afișaj u I
Identificat pînă nu de mult doar cu arta, 

domeniul esteticului ne apare astăzi din- 
tr-o perspectivă mult mai complexă. Ce 
nu ține, practic, și de domeniul esteti
cului? Producția industrială de bunuri 
de larg consum, producția de mașini, 
creația vestimentară, urbanistica, indus
tria reproducerilor, industria mijloace
lor de difuzare a artei ca și multe alte 
resorturi ale vieții umane, toate țin și de 
domeniul esteticului. A ignora o aseme
nea realitate devine traductibil cu a trăi 
rupt de problematica specifică lumii de 
azi. Alături de fenomenul artei există 
încă alte fenomene ținînd de sfera este
ticului, caracteristice pentru civilizația 
contemporană, pe care noi sîntem datori 
să le urmărim atent și să le înțelegem.

Urbea modernă adăpostește, bună
oară, printre altele, și «punctele de afi
șaj». Capitala noastră dispune de nume
roase asemenea «puncte». Normal, ele 
ar fi trebuit să fie alese sau fixate astfel 
încît să poată facilita comunicarea nece
sară cu mase umane importante, prin 
intermediul afișului. Calitatea de «zonă 
circulată» este esențială pentru orice 
punct de afișaj. Altminteri, afișul, ori- 
cît de interesant și ingenios, nu își înde
plinește funcția din motive obiective: 
n-are cine să-l vadă. Sînt și alte criterii 
după care se alege de obicei «un punct 
de afișaj». E necesar să fie avute în vedere, 
de exemplu, categoriile de populație ce 
«trec» prin zona respectivă. în funcție 
de acest element, punctul de afișaj res
pectiv capătă un profil al său, atrăgînd 
atenția prin intermediul mijloacelor de 
expresie plastică, de care se folosește 
afișul, asupra diferitelor produse aștep- 
tînd să fie cumpărate, asupra diferitelor 
manifestări culturale ori sportive ce ur
mează să aibă loc, asupra diferitelor mă
suri ce trebuie luate în vederea prevenirii 
unor situații neplăcute. Semnele vizuale 
vehiculate prin intermediul afișului a- 
parțin limbajului artistic general pro

priu fiecărei epoci. Proporțiile dintre 
suprafețe și volume, cromatica, întreaga 
armonie grafică a afișului sînt elementele 
prin intermediul cărora acesta se pre
tează aprecierii noastre estetice.

Orice punct de afișaj sau publicitate 
presupune existența unor suprafețe ver
ticale pentru aplicarea periodică a ma
terialelor «executate» în aceit sens. Pa
nourile de afișaj sau de publicitate re
prezintă adevărate ansambluri de ima
gini menite să atragă, fiecare, individual, 
atenția asupra unei informații oarecare 
și, totodată, să creeze împreună o im
presie estetică plăcută. Ce se întîmplă 
în realitate? în realitate, cel puțin la 
București, punctele de afișaj sînt alese, 
cu rare excepții, la întîmplare, în funcție 
dc posibilitățile ce se creează astfel pentru 
mascarea unor ziduri deteriorate, a unor 
spații virane, a unor construcții neter
minate. E limpede că afișajul, la noi, nu 
își îndeplinește misiunea ce îi revine, 
conceput fiind dintr-o atare perspectivă. 
Mai intervine apoi și problema afișului 
în sine. Creația de afișe, la noi, se pre
zintă inexplicabil de sărăcăcioasă. Lipsa 
de fantezie și originalitate apare de-a 
dreptul impresionantă. Poate și pentru 
faptul că se acordă încă destul credit 
amatorilor și graficienilor improvizați, 
gata să obțină pe această cale ceva veni
turi în plus.

A ne resemna la gîndul că mai mult nu 
se poate face e prea puțin. Să ne gîndim 
că în problema afișajului sînt interesați 
nu numai urbaniștii, dar și beneficiarii 
unor produse sau ai unor manifestări 
a căror reclamă se face prin intermediul 
afișului.

Gheorghe ACHIȚEI 

poluarea 
folclorului (XXVHi^k^i 

gheorghe 
zamfir

Al Vl-lea Festival internațional «Geor
ge Enescu» a închinat o seară muzicii 
populare românești. Nu știu, nu-mi a- 
mintesc ca vreodată cîntecul popular să 
fi fost cinstit în așa măsură, încît să se 
treacă cu atîta curaj peste prejudecățile 
ce au creat prăpastie între arta «cultă» 
și cea populară.

Pentru această frumoasă inițiativă, care 
socotesc că are o însemnătate istorică în 
viața culturală a țării, pentru gîndul feri
cit de a omagia odată cu marele geniu 
al neamului — George Enescu — și 
muzica poporului atît de îndrăgită de el, 
pentru prezentarea lui Gheorghe Zam
fir alături de numele răsunătoare ale ma
rilor interpreți care ne-au cinstit prin 
prezența lor festivalul, pentru toate a- 
cestea aducem cele mai călduroase feli
citări organizatorilor.

Desigur că legarea numelui lui Gheor
ghe Zamfir de o festivitate atît de înăl
țătoare este mai mult decît binevenită: 
ea înseamnă recunoașterea meritelor 
unui artist care, prin calitățile sale ex
cepționale, a deschis, dincolo de hotarele 
țării, gustul pentru muzica populară ro
mânească. Desigur, cu mult înainte, fol
clorul nostru a fost prețuit prin perma
nenta prezență și succesele răsunătoare 
dobîndite de către echipele și virtuoșii 
noștri la marile concursuri și festivaluri 
internaționale. Prin Gheorghe Zamfir 
însă muzica noastră populară a ajuns să 
fie, s-a impus în circuitul internațional, 
în rîndul celor mulți din Franța, Elveția. 
Belgia etc. Gheorghe Zamfir se confundă 
cu însăși muzica populară românească. 
Și din acest punct de vedere el trebuie 
să fie socotit deschizător de drumuri: 
folclorul nostru a ajuns atît de prețuit, 
încît din ce în ce mai mulți interpreți 
de muzică populară din țară sînt solici
tați să susțină concerte, să prezinte pînă 
în ce Id mai îndepărtate țări frumusețile 
inegalabile ale cîntecului nostru popular.

Desigur că deasupra talentului său. 
care iese cu totul din obișnuit, Gheorghe 
Zamfir s-a putut impune și datorită unei 
conjuncturi favorabile: simpatia de care 
se bucură, pe toate meridianele, țara 
noastră, datorită politicii sale externe 
atît de înțelepte, atît de bine văzute.

Deci seara de 16 septembrie 1973, seara 
marii victorii a muzicii populare Româ
nești.

Această victorie .se produce într-un 
moment crucial al culturii noastre: mo
mentul în care toți specialiștii, toate for
țele s-au întîlnit în lupta hotărîtă pentru 
promovarea unei arte populare autenti
ce, pentru abolirea cunoscutelor «stili
zări» care au dăunat atît de mult, luptă 
în care dealtfel se integrează și prezenta 
rubrică. f

Tocmai dirT această pricină ne simțim 
datori să atragem atenția asupra unor 
confuzii nedorite ce s-ar putea produce 
după audierea concertului lui Gheorghe 
Zamfir și al formației sale. Anumite lu
crări interpretate în program ou trecut 
dincolo de muzica populară, așa cum ea 
se practică de către cei mulți cărora le 
aparține. Este vorba de anumite încercări 
personale ale lui Gheorghe Zamfir de a 
acorda folclorului, cu ajutorul unor re- 
numiți virtuoși (inegalabilul Efta Botoca. 
Marin Chisâr, Constantin Gheorghma. 

Dorin Cuibaru. Petru Vidrean) sau cu al 
unor mai tineri interpreți (Ileana Țentiș, 
Ion Mihăescu, Pantelimon Stingă. Gheor
ghe Palcu), o altă înfățișare pe care de
altfel el însuși o numește — în programul 
de sală — prea puțin explicit un tablou 
inedit de cea mai pură autenticitate folclo
rică. în această privință, sau în privința 
concepției «autenticului», confuzia nu 
trebuie, nu e bine să se producă.

Hari BRAUNER
(Va urma)

despre muzică
vorbim prin muzică ■■■■■

LIVIU GLODEANU:

«certitudinile nu 
mă fac fericit»
— De cîțiva ani buni ești unul dintre 

tinerii compozitori afirmați prompt și în 
jurul cărora s-a țesut o autoritate necomenT 
tată; cum suporți această stare?

— întrebarea cuprinde o afirmație pe 
care n-am provocat-o. Dacă e vorba de-o 
autoritate comentată sau nu, asta ar putea fi 
dovada unei atenții pe care muzica mea a 
«binevoit» s-o trezească. Aceeași afirmație 
cuprinde din păcate și un enunț mai puțin 
flatant.

— Duhul bun din mine n-ar fi vrut să te 
mîhnească!

— Duhuri bune au numai copacii; noi 
sîntem oameni; faptul că eu și colegii mei 
de generație am rămas tot tineri, tot băieți 
buni și talentați, și mai ales plini de pro
misiuni... deși ne apropiem de patruzeci 
de ani, vezi, aici e ceva suspect!

— Cred în artistul cu tinerețe veșnică!
— Este o iluzie; artistul «locuiește» în

tr-un om la fel ca toți oamenii; dealtfel, 
părerea că arta ar suporta mereu un echi
valent de comparație cu tinerețea veșnică, 
îmi repugnă; întotdeauna arta a fost și va fi 
întotdeauna rezultat lucid al maturității; 
poți fi matur și la șaisprezece ani — ca 
Mozart — și poți fi adolescent la optzeci de 
ani — biologic vorbind — exersînd consec
vent pe-un timbru nesemnificativ. Din mo
ment ce vîrstele nu contează, ne întoarcem 
la esențe...

— O zonă a imaculării; ochiul suferă...
— Nu certitudinile mă fac fericit, ci 

nedumeririle, întrebările: am depășit oare 
momentul în care aveam cel mai mult de 
spus?

— Ce anume inspiră acest moment de 
care vorbești?

— Există un moment al maturității, dar 
înainte de acesta există un moment al 
elanurilor, un altul de exaltare, și apoi o 
mare deschidere spre înțelegerea adîncimi- 
lor artei, a omenescului, a problemelor 
fundamentale ale existenței noastre...

— Cunoscînd toate acestea, cît mai ră- 
mîne pînă la a fi?

— Există personalități certe care nu ajung 
a avea totuși un stil propriu, pentru că nu au 
depășit, acumulînd, etapele premergătoare 
— sonoritate, limbaj...

— Vrei să spui că o pasiune puternică, 
dublată de conștiinciozitate față de «obiect», 
poate totuși, paradoxal, în afara unei vocații 
la fel de puternice, crea?

— Ai enumerat mai multe calități decît 
sînt necesare unui compozitor; muzica este 
o știință; pînă la creatorul de muzică nu 
ajungem însă numai cu cele enumerate mai 
înainte...

— Ce înțelegi prin creatorul de muzică ?
— Mitul artistului complex, renascentist 

dacă vrei, chiar dacă a fost «denigrat» de 
ramificațiile maximei specializări în secolele 
din urmă, rămîne o realitate și un adevăr 
despre forța creatoare a omului.

— Nu-mi place că nu vrei să negi nimic!
— Ceea ce neg, nu discut. Eu «vehiculez» 

un grai muzicaj șlefuit de alții, și nu unul 
stricat de alții. încă nu este clar ce înseamnă 
a studia compoziția?

— Muzica este o artă, dar un procent din 
aceasta îl reprezintă știința din artă. Această 
știință, ca oricare alta, se învață, ea are legile 
ei mai mult ori mai puțin imuabile, pe care 
poți ajunge să le stăpînești. Sînt,așadar,date 
care se acumulează. Bineînțeles că asta nu 
înseamnă și compoziție...

— Cine deține tainele garanțiilor în ceea 
ce te privește?

— Marțian Negrea este omul care a știut 
să afle și cealaltă zonă, necontrolabilă cum 
se spune, și să vadă în mine ceea ce eu nu 
aveam cum să văd. Adesea cu un cuvînt îmi 
desființa munca de cîteva luni; dar desco
peream, cu ajutorul său, care strat anume 
dintr-o lucrare era subînțeles ca valoare; cu 
timpul, raporturile nu mai erau de la profe
sor la student, ci de la creator la creator.

Ion ȚUGUI
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scriitori de azi aaaBBHailHBHiaaBBaaaaHH

edgar papu

cronica literară

spectacolul lumii

Născut în București, la 13 septembrie 
1908. Școala primară la Sf. Iosif. între 
anii 1919-1927, elev la Liceul (colegiul) 
Sf. Sava. în anul 1927 se înscrie la Facul
tatea de filozofie și litere din București, 
în 1931 e licențiat în limba germană, iar 
în 1932 în filozofie. în 1936-1937 urmează 
două semestre la Facultatea de filozofie 
din Viena, în vederea pregătirii doctora
tului. în anul 1943 își susține teza de doc
torat cu subiectul: Forme deschise în artă. 
între anii 1933 și 1946 e profesor la dife
rite licee din Capitală și provincie. Mai 
mult timp funcționează la Liceul națio
nal din lași, din 1936 pînă în 1943, cînd 
e detașat la Liceul Sf. Sava din București, 
în 1946 intră în cadrele învățămîntului 
universitar. Funcționează mai întîi la 
catedra de estetică, apoi la aceea de lite
ratură comparată. Titularul ambelor ca
tedre: Tudor Vianu. în 1946 e fondatorul, 
în calitate de vicepreședinte,al Societății 
de estetică, alături de Tudor Vianu (pre
ședinte), Valentin Lipatti, Mihai Gafița. 
Debutul în presă,cu o cronică plastică: 
«A doua expoziție de artă nouă», publi
cată în ziarul Cuvîntul din 12 mai 1929 
cu inițialele E.P. Debutul editorial,în 
1936, cu volumul Răspîntiî — forme de 
viață și cultură. Colaborează la publica
țiile: Discobolul, Floarea de foc, Revista 
Fundațiilor, Cînd românesc, Saeculum, Ro
ma, Revista de filozofie, România literară, 
Viața românească, Secolul 20, Familia, 
Convorbiri literare. Argeș, Ateneu, etc. 
Scrieri.- Răspîntii — forme de viață și cul
tură (1936); Artă și imagine (1939); So
luțiile artei în cultura modernă (1943); 
Giordano bruno — viața și opera (1947); 
Călătoriile Renașterii și noi structuri lite
rare (1967); Din luminile veacului (1967); 
Evoluția și formele genului liric (Premiul 
Uniunii scriitorilor, 1968); Altdorfer (mo
nografie, 1968);. Fețele lui lanus (1970); 
Poezia lui Eminescu (1971) ; Intre Alpi și 
Marea Nordului (eseuri despre arta ger
mană, 1973), A tradus volumul II din 
«Don Quijote», mai traduce din F.G. 
Lorca, Valle-lnclan etc. în Istoria filozo
fiei moderne (5 voi — 1940) e prezent cu 
studii despre Renaștere, Vico, Nietzsche, 
idealismul italian.

Mai întîi, scrisul lui Edgar Papu întru
nește— fapt nu prea des întîlnit — virtu
țile de analiză ale criticului literar și de 
artă cu acelea de generalizare ale esteti
cianului. în lucrările sale, Edgar Papu își 
propune, cu rigoare de sistem, a ne de

monstra cîteva principii generatoare ale 
evoluției fenomenului artistic, concreti- 
zîndu-și însă demonstrația prin disocie
rile proprii actului critic. Volumul Fețele 
lui lanus, de pildă, are ca punct de plecare 
demonstrarea ideii că tradiția și inovația 
în creația artistică nu sînt hotare despăr
țitoare, că nici unul din aceste două ele
mente nu caracterizează exclusiv opera 
și evoluția artei. «Tradiția și inovația, 
spune cercetătorul, cuprind cele două 
orizonturi, privite de «fețele lui lanus», 
care aparțin deopotrivă aceluiași cap al 
creației artistice. Mintea creatoare este 
unică, dar privirea ei se prezintă bipo
lară, dirijîndu-se deopotrivă către trecut 
și viitor». A face ca acest principiu «să 
depindă de legile normalității contin
gente, adică a-i atribui doar o singură 
față, silită să opteze pentru trecut sau 
pentru viitor, înseamnă a ieși din făgașul 
excepțional al marii poezii și, îndeobște, 
al oricărui mare act de cultură umanistă... 
«fețele lui lanus» conlucrează în perfect 
acord, și că un cult al trecutului și al tra
diției nu impietează deloc asupra celor 
mai vaste promisiuni de viitor». Acest 
principiu al bipolarității artei e cheia de 
boltă a întregii cărți, dar el e susținut 
în desfășurarea lui abstractă de analiza 
«la obiect» și de referințe critice asupra 
unor autori precum Dante, Leonardo 
da Vinci, Leopardi, Tasso, Ippolito Nevo, 
Mattia Pascal, Massimo Bontempelli, Lam
pedusa etc. Fără a-și știrbi eșafodajul de
monstrativ, neabătîndu-se de la ideea de 
bază, autorul, în chipul cel mai strict 
critic, emite observații asupra structurii 
și valorii operei respective, acestea com- 
pletîndu-se într-o perfectă osmoză cu 
argumentul prioritar al studiului.

Vom mai observa apoi că Edgar Papu 
e și un istoric al literaturii și artei, însă 
un istoric al ideilor. Ajunși în punctul 
acesta, vom desprinde trăsătura care-l 
particularizează cel mai mult în ansam
blul exegeților fenomenului de artă. 
Edgar Papu e un istoric al ideilor, dar al 
acelor idei care constituie mobilul din 
interior al procesului evolutiv al artei. 
Autorul Răspîntiilor e, mai bine-zis, un 
istoric al propulsărilor fenomenului ar
tistic. Reprezentative pentru aceasta ni 
se par a fi Călătoriile Renașterii și noi 
structuri literare și Evoluția și formele ge
nului liric. în aceasta din urmă, deși nu 
sînt neglijate spațiul și timpul în care 
apar operele poetice, cauzele sociale ce 
le determină evoluția, sînt arătați însă 
cu o adîncă pătrundere factorii interiori 
decisivi pentru specificitatea lirismului 
în drumul progresiv de la «lirismul co
lectiv» la cel individual.

Și acum o altă notă distinctivă. Format 
în spiritul școlii lui Tudor Vianu, Edgar 
Papu e un erudit, avînd tangențe și cu o 
filozofie a culturii, cu un stil calm, exem
plar nedivagant. Totuși vom remarca în 
scrisul său un mod particular de lirism. 
Un lirism care nu deformează obiectul 
prin afectivitate și prin absorbția acestuia 
într-o neconcludentă subiectivitate. Ati
tudinea simpatetică a cercetătorului față 
de operă provine dintr-o transpunere a 
lui în lirismul obiectului. Analizele lui 
Edgar Papu, deși riguroase, împinse pînă 
la limita logicului, au întotdeauna o vi
brație specifică. E modul propriu al aces
tui cercetător de o mare exigență știin
țifică, care nu lasă neacoperită nici o afir
mație, de a fi subiectiv. E, mai direct spus, 
latura omenească a acestui cuprinzător 
exeget,care vede în desfășurarea feno
menului artistic un drurn mereu ascen
dent al spiritului uman. în demersurile 
spre esența artei, Edgar Papu aduce ine
dite și substanțiale contribuții.

Traian STOICA

Curzio Malaparte se joacă undeva, 
explicînd motivul pentru care se consi
deră scriitor, în loc de a fi pur și simplu 
jurnalist. Deosebirea se află în capaci
tatea de sesizare a trăsăturilor esențiale 
și în libertatea artistului de a recompune 
datele realității, de a înscena. Mai puțin 
interesează elementele întrebuințate, 
faptul că au fost inventate sau nu. în 
fața unei audiențe, improvizate din ofi
țerii unui stat major, în timpul războiu
lui, scriitorul italian exemplifică: se aflau 
cu toții la masă, gustînd o tocană gus
toasă, preparată la un cazan din apro
piere. Cu cîteva minute înainte, un 
obuz german explodase într-un grup de 
soldați, făcîndu-i bucăți. Ceea ce nimeni 
nu observase, cîteva membre smulse din 
trunchiul oamenilor căzuseră în mar
mită. Malaparte constatase că kouskous-u\ 
lui, cum îi spunea felului de mîncare, 
este mai moale decît de obicei. Cu oroare, 
ceilalți observară în farfuria autorului 
Pielii o mînă cu cinci degete, aranjate 
cu grijă de furculița lui Malaparte. Pro
babil că nu se întîmplase așa, dar intro
ducerea serioasă a acestui episod, într-o 
relatare a prînzului, nu ar fi alterat 
caracterul verosimil, ci ar fi scos mai 
bine în evidență atrocitatea războiului 
și împrejurările neobișnuite pe care le 
creează. Ziaristul este supus veracității, 
evenimentului ca atare. Scriitorul, dim
potrivă, îl forțează, pentru a-i găsi sem
nificația. Dealtfel, în practica mondială 
a presei circulă în ultima vreme un con
cept nou, acela de pseudo-eveniment 
(creat cu ajutorul interviului, de pildă, 
provocat, deci, de ziarist!). Folosirea 
acestor elemente de concepție mi se 
pare utilă în cazul cărții lui loan Grigo- 
rescu, un autor neglijat de presa literară, 
probabil sub motivul neserios că apar
ține genului jurnalistic. Spectacolul lumii 
este însă «romanul» unor călătorii, aș 
zice, dacă nu rămînem la considerarea 
îngustă a denumirii. Mai mult, aduce o 
experiență interioară, diagrama unei 
trăiri autentice a marilor probleme so
ciale, sugestia unor conflicte intime. 
Lipsește «povestea» unei iubiri de cine
ma și a unei «evoluții» convenționale? 
Să fie acesta singurul motiv pentru care 

x i se refuză lui loan Grigorescu «partici- 
. parea la competiția valorilor» literare ale 

clipei! Din punctul nostru de vedere, 
avem de-a face cu un scriitor adevărat, 
în limitele genului său, capabil de reali
zări semnificative pentru situația lite
rară a ultimelor decenii, care au favorizat 
reportajul, menținîndu-l în actualitate.

Spectacolul lumii este cel mai puțin 
compus din relatări. Obișnuit, reporterul 
procedează prin asociație de elemente, 
folosind o tehnică «mozaicală». Cea mai 
bună secvență a cărții se petrece în 
laboratorul cinematografic Mogoșoaia. 
«Imaginile» sînt văzute cu ochii minții, 
recreate prin sugestia produsă de fil
mul lui Jacopetti, Mondo Cane. Timpul 
psihologic transferat în carte este acela 
petrecut la masa de montaj: «Cu cîțiva 
ani în urmă cînd, cu încuviințarea auto
rului, adaptam comentariul și montajul 
filmului «Mondo Cane» pentru ecranele 
românești, tot văzînd și revăzînd pelicula 
în laboratorul cinematografic de la Mo
goșoaia, am trăit un moment de derută, 
îndrăgisem filmul ca și cînd eu l-aș fi 
turnat, față de autorul lui aveam o 
profundă considerație și totuși ceva nu 
era în regulă, nu «ieșea», nu «venea să se 
lege» — cum obișnuiesc să spună ci
neaștii — și nu-mi puteam da seama de 
ce?» Tipic început de roman, după cum 
reproducerea episodului cu regele Petru 
al ll-lea are ceva balzacian: «Unul din 
foștii regi balcanici, detronat imediat 
după ultimul război mondial, Petru al 
ll-lea al Iugoslaviei, a publicat într-un 
ziar american următorul anunț: «Ex-rege 

caută o ocupație demnă de numele și 
poziția sa». Răspunsul a venit cu destulă 
promptitudine, sub forma a două pro
puneri: printr-una i se oferea ex-regelui 
șomer demna ocupație de maître d’hotel 
într-un oraș american de provincie, iar 
prin cealaltă, pentru nume și poziție, 
i se cerea să apară, în toată splendoarea 
sa, pe arena unui circ ambulant». Bur
ghezul cu bani voia să-și rîdă de o paiață 
regală! Mai cutremurătoare este scena 
cu Huguette Buffet, soția asasinului Clau
de Buffet, ultimul ghilotinat la Paris. 
Femeia declara că răufăcătorul din boxă 
a fost un om bun, că nu a supărat-o nici
odată, că a apărat-o și că îi este fidelă, 
că îl va aștepta, dacă va trebui, că e gata 
să reia viața alături de el. Dialogul dintre 
judecător și doamna Buffet se încheie 
cu un răspuns fantastic: «Și totuși, el 
nu s-a ocupat prea mult de dumnea
voastră.— Ba da... — Nu ! — O, domnule 
judecător, niciodată nu m-a lăsat fără 
mîncare...» Scriitorul notează: «Aveam 
impresia că Dostoievski se afla în sală 
și scria. Sau că tribunalul era o înscenare 
literară după o operă stranie extrasă 
din două cărți: «Umiliți și obidiți» și 
«Crimă și pedeapsă». Și nu-l plîngeam 
pe cel ce-și implora moartea, ci pe 
femeia aceasta în care rămăsese numai 
un strop de viață și, hotărîtă să-l aștepte 
pe criminal oricît, pentru că nu fusese 
lăsată niciodată fără mîncare, îi salva pen
tru doi ani capul de sub cuțitul ghiloti
nei». Hercules în marmoră,la Atena,îi 
aduce aminte scriitorului de prima copi
lărie și de mama care citea aplecată pe o 
crestomație veche, iar experiența con
templării artei se colorează afectiv: 
«După douăzeci și cinci de ani ne-am 
întîlnit față în față. Copilul de pe fundă
tura întunecată și-a pierdut cîrlionții de 
aur, iar ochelarii mamei s-au mai îngro
șat cu trei dioptrii. Aproape că nu l-ar 
mai putea zări pe Hercules decît ca 
prin sită... decît ca prin ceață... decît 
ca prin vis...» în loc de obișnuitele ba
nalități ale multor turiști literari, loan 
Grigorescu își amintește de trei-ul pri
mit la domnul Boncu, profesorul de is
torie, pentru a lua în discuție nepăsarea 
trecătorilor care nu se opresc la monu
mentul ridicat pe locurile bătăliei de la 
Thermopile.

Cartea lui loan Grigorescu este ori
ginală și prin îndrăzneala de a alătura 
perspective diferite asupra locurilor stră
bătute. Arta culinară, dansul, ceremo
nialul curții, știrile din ziare, analiza 
sociologică, concluziile anatomo-patolo- 
gilor, interviul cu oamenii de pe stradă 
sînt puse la contribuție, topite într-o 
varietate de procedee literare din care 
nu lipsește jurnalul, povestirea, poemul 
în proză, tehnica sțenariului cinemato
grafic, pamfletul etc. Pe alocuri, persistă 
încă informația de baedecker, menită a 
epata pe cititorul de condiție îndoielnică, 
un balast ușor de aruncat la o viitoare 
ediție. Dar cine știe, acuratețea sporită 
a cărții ar putea să reducă din viața ei 
secretă, din foiala aceea de fapte care 
impresionează în forma de acum! Co
mentariile pe marginea picturii lui Goya 
și a episodului cu Maja, Maria del Pilar 
Tereza Cayetana, ducesă de Alba, nu sînt 
deloc pe gustul nostru, vădind o înțe
legere cam «din fugă» a artelor plastice. 
Adevărata pătrundere este neîndoiel
nică la loan Grigorescu atunci cînd cer
cetează fapte din domeniul acțiunii uma
ne. Un portret psihologic al lui Simon 
Wiesenthal, cavalerul fără reproș al răz
bunării, urmăritorul criminalilor de răz
boi naziști reprezintă, de pildă, o pagină 
de mare forță, scrisă cu un patos con
vingător.

Aurel-Dragoș MUNTEANU
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Ștefan ROLL

FLUX
Marea-și sufleca, încet, spumele 
așteptînd să vie seara 
să-și spele în ele stelele.
Ca să se vadă cît e de albastră, 
deasupra ei plutea un pescăruș. 
Neliniștile 
porniseră, de mult, în larg: 
flotile de foșnete 
cu toate lințoliile fluturînd, 
s-o aducă la țărm 
întreagă.
Cu insomnii, 
cu rănile dragostei hohotind, 
cu tine, 
purtată pe cel mai înalt catarg. 
Marea 
își sufleca, încet, spumele 
așteptînd ca seara să plece 
lăsîndu-și pleoapele 
ca niște scoici pe țărm.
Ca să se vadă, cît e de albă, 
deasupra-i 
un pescăruș albastru plutea, 
ca un zîmbet de copil 
ducînd în el o înamorată stea 
care a ținut, 
cu tot dinadinsul.
tocmai ea să nu plece. 
Au incinerat-o în larg 
pe cel mai înalt catarg.

cum a fost (II)
Cum era de așteptat, a avut loc și a doua ședință a cenaclului nostru. Ea s-a 

desfășurat, probabil spre surprinderea confratelui M. Costea de la Scînteia tinere
tului, sub aceeași formă seminarială, în care celor prezenți nu li se dă șansa de a 
moțăi nici dacă se află în ultimul rînd. Și sîntem siguri că viitoarele ședințe se voi 
desfășura tot conform programului anunțat, de la bun început, de Adrian Păunescu.

Primul invitat al serii de luni, 24 septembrie, a fost Ștefan Poli (alias Gheorghe 
Dinu), care mai mult a plîns, decît a citit, un ciclu despre Maria Tănase. Primul 
emoționat s-a dovedit a fi Șerban Cioculescu (îl felicit pe fostul dinamitard Roll, 
care, se pare, s-a clasicizat, a evoluat și scrie azi această poezie afectivă, care 
comunică. E o poezie bună). Am mai aflat de la Ștefan Rol! că pe vremea cînd 
tatăl Măriei Tănase avea o grădină de flori, domnia-sa, Ștefan Roll, se cam șprițuia 
prin Piața Buzești, pe unde trece azi tramvaiul 24.

A urmat Suzana Georgescu, o voce—cum ne-a prezentat-o George Stanca. 
Vocea, cu adevărat, a interpretat Colina, Cîntă cucuie și încă două melodii pentru 
Ștefan Roll, care i-a spus Suzanei Georgescu: «Suzano, tu cînți la chitară și, parcă, 
chitara cîntă la tine». Despre tînăra cîntăreață au mai exprimat păreri Tudor 
Gheorghe (Fata asta e cumplit de talentată), Șerban Cioculescu (...uneori vocea 
pleacă în sus cu o jumătate de octavă...), Mircea Florian (Nu e muzică folk. E o 
bună muzică pop, dar se cîntă obligatoriu cu formație).

Vădit emoționat, debutantul Mihail B. Constantin l-a rugat pe Alexandru Papiliar 
să citească în locul său ciclul Fragmentarium. La discuțiile purtate pe marginea 
celor 10 poezii citite s-au înregistrat, printre altele, următoarele puncte de vedere: 
Alexandru Papilian (M.B.C. este un poet clarificat; 80, 90% realizat), Iulian 
Neacșu (Eu sînt prozator. Mi-au plăcut versuri, nu mi-a plăcut poezia. Nu cred 
ca un poet se poate realiza în procente), Șerban Cioculescu (M-am alcătuit cu 
Eugen Simion: poetul e talentat), Eugen Simion (După cum spunea profesorul 
Cioculescu, considerăm că poetul e talentat. De cîțiva ani n-au mai apărut poeți 
remarcabili, probabil că poeții de 18-19 ani pregătesc ceva). Al. George (M-a 
surprins intransigența lui Iulian Neacșu. M.B.C. se distinge de tinerii poeți de 
azi prin cel puțin două lucruri: nu încearcă sa te plesnească printr-un procedeu 
sau altul și scrie o poezie de o autentică și nu contrafăcută atmosferă gravă, 
l-aș reproșa o anumită improprietate verbală și o tendință spre mica filozofare), 
Doru Moțoc, citînd un nume pe care nu l-am putut auzi (Talentul e ca banul. îl ai 
sau nu-l ai, nu te poți preface că-l ai. M.B.C. are o anumită vocație poetică), 
Sergiu Andon (îi acord o mare șansă lui M.B.C. La nevoie pot să și explic), Adrian 
Păunescu (M.B.C. nu și-a găsit încă tonul. Este fără îndoială talentat, dar at
mosfera sumbroidă a poeziei sale este făcută. Apoi nu-mi plac cacofoniile. 
Este o poezie pe care, cu toată deferența, o refuz).

Aurel-Dragoș Munteanu a prezentat cîteva din tablourile expuse de Viorel 
Mărginean, remarcînd în primul rînd mișcarea geologică surprinsă de artist. 
Despre tablourile lui Viorel Mărginean au mai vorbit Șerban Cioculescu (Cred că 
sînt două maniere în tablourile expuse. Oricumjucrările mă încîntă) și... Viorel 
Mărginean (la invitația criticului Eugen Simion.)

In continuare, Ion Marinescu a susținut cu umor și încrîncenare un recital, inti
tulat ironic «Poezie română contemporană. Texte de muzică ușoară». De un 
succes boeuf, cum l-a numit Șerban Cioculescu, s-au bucurat textele Corcodel, 
(«Poat-să zică lumea orice-ar vrea/ Nu mă las eu pînă nu l-oi afla/ Corcodel, Corco
del/ Vedem noi, ori eu, ori el!») și Doar militarii, text Angel Grigoriu și Romeo 
lorgulescu (Fata care-mi este dragă/ Cînd eram doar un civil/ îmi spunea că sînt 
molatec/ Și că încă sînt copil...!/ Doar militarii... militarii/ Sînt bărbați adevărați/ 
Doar militarii... militarii/ Sînt voinici neînfricați!»)

Tînărul cîntăreț Mircea Vintilă, deși semăna trup și voce cu Sergio Endrigo, a 
cîntat foarte românește și cu succes «Lordul John», pe versuri de G. Coșbuc, «Păsă- 
ruică», baladă populară, «Pintea», «Balada murgului» pe versuri de Șt.O. Iosif.

în încheiere, cu totul neașteptat, a cîntat Tudor Gheorghe pe chitara lui Mircea 
Vintilă. Un mare artist care a închinat microrecitalul său doctorului Vasile Boici, 
aflat în sală.

Ședința s-a încheiat cu un moment de reculegere în memoria marelui poet Pablo 
Neruda.

Dorin TUDORAN

Leonid DIMOV

Im Marinescu, susținind cu umor și 
încrincenare un recital.

0 voce — Suzana Georgescu.
Un om între oameni — doctorul Vasile 
Boici.

BAIA
(fragmente)

— Vezi clădirea cea mare? Nu aia!
—O văd.

— Ei bine, acolo e Baia.
— E departe foc!
— Ba nu-i departe deloc: 
O iei pe strada cu paltini cojiți 
Pe unde vă tot copilăriți. 
Iar prima uliță ce-o taie, 
Duce la Baie.
Uite prosopu, săpunu.
Sărută-mă. E trecut de unu...
— Bine, dar sunt gol, vezi bine!
— Cine-o să se uite la tine:
S-au strîns de pe uliți gunoaiele, 
De mult, nu mai merg nici tramvaiele. 
Dacă dai de vreun trecător 
la-o la pas, repejor, 
Pînă ce s-a dumirit îndeajuns 
Acela, tu ai și ajuns!

Și înveșmîntat fost-am cu pînză scrobită 
Cînd am auzit vocea vîslită
A bătrînului aceluia uscățiv și iabraș: 
— Ce să-ți aduc din oraș?
— O răgace — i-am răspuns, O răgace mecanică 
De-acolo din secțiunea germanică 
A magazinului cu jucării.
Ci du-te mai iute. De ce mă ții 
Ca pe frigare! — am început a țipa. 
— Nu te mînia!
Mi-a răspuns bătrînul cel uscățiv 
Și plecă: sprinten, isteț, sportiv 
Iar eu întrebai fetele ce-și loveau coatele: 
— Nu-i așa că-i Atoatele?
— Nu, mi-au răspuns ele rîzînd. 
E pur și simplu un ins de rînd 
Numai că bătrîn și uscățiv 
Care te-a primit fără nici un motiv. 
O, cum am mai tresărit și cum mi-am 
Lipit nasul de geam: 
Afară
Clocotea o noapte hoinară 
Cînd acele fete buimace 
Au început să mă dezbrace 
Iar una s-a lipit strîns de mine, 
Apoi m-a purtat prin indigouri și aniline 
Pînă ce-a ajuns cu mine jos 
Și mi-a șoptit drăgăstos:
— Vezi clădirea cea mare? Nu aia!
— O văd.

— Ei bine, acolo e Baia.

Viorel Mărginean față în față cu 
tablourile sale.

POARTĂ
Punți singure curg în departe 
lopătarul vîslește spre semnul uitat 
nopțile noastre perfect perforate 
de calul cu sufletul desperecheat.

Au ochi de ispită ferigile toamna 
lutul cel negru coboară din mit 
e scorbura arsă ce-ascunde coroana 
marelui Pin năvălind în zenit.

Cornul se sparge în sala cu păsări 
rămase din ultimul zbor transversal 
o singură cale rămîne la mijloc 
mîna mea bănuind înspre mal.

Mihail B. CONSTANTIN

Marți, 2 octombrie 1973, Miron Radu 
Paraschivescu ar fi 'împlinit 62 de ani.

Luni, 1 octombrie, ora 19,30, la 
cenaclul «Flacăra», in str. Slătineanu 
16: seară memorială Miron Radu 
Paraschivescu.

în program:
Evocări.
Antologie orală din opera poetului.
Bandă sonoră: «Cîntice țigănești», 

muzică, Laurențiu Profeta.
Bandă sonoră cu vocea poetului.
Cîntă: Mircea Florian și Doru 

Stănculescu. «Lordul John» sau Mircea Vintilă?

|25]



• FOTBAL •
comentariul trimisului nostru special la leipzig ■■■■■■■■■

nimeni nu cîștigă stînd
în propriile tranșee

cronica de fotbal ■■■■■■■■■■■■MM 
poka pe furate

Am asistat la un meci care n-a fost un 
spectacol, dar nici măcar o luptă de opinii. 
Drumul nostru spre C.M. 1974 a fost deviat 
(cel puțin) prin acest 0-2, prezența noastră 
acolo ar mai putea fi dictată numai de 
reprezentativa Albaniei. Palidă speranță...

Jocul tricolorilor n-a trădat eventuale 
intenții decîștig decît la începutul reprizelor. 
Și atunci, materializate simbolic (primul 
nostru șut spre poartă fiind opera lui Dinu, 
în minutul 38, și acesta undeva departe de 
țintă), fiindcă lordănescu — singurul nostru 
înaintaș creator — n-a gîndit cele două 
centrări din minutele 10 și 12, iar ceilalți 
înaintași nu și-au ocupat posturile corespun
zător ideii de finalizare. Am mai putea 
remarca acțiunile izolate ale lui Dumitrache, 
spre a face cumva să uităm că altul trebuia să 
fie randamentul lui.

Ceea ce însă se degajă din acest joc de 
miză deosebită s-ar putea sintetiza astfel:

1. Piesele noastre de mare rezistență 
(scheletul echipei, cum se mai spune) au 
fost umbra numelor lor: Dumitrache, Do- 
brin. Dumitru, Dinu, Nunweiller; o singură 
excepție bună— Răducanu.

2. Am jucat mergind, uneori numai o/er- 
gind, fără ca măcar o singură dată să acționăm 
sprintînd pe culoare, în profunzime, prin 
învăluire.

3. Cadență scăzută, ritm uniform, slăbi
ciuni cauzate de «talia» campionatului nostru 
intern, dar cred că și de faptul că jucătorii 
noștri au fost scoși din tiparul competițional.

4. Lipsa lui Troi (înlocuitorul lui, Țară- 
lungă, fiind foarte slab, dar și puțin jucat), 
element percutant, extremă autentică, de 
angajament și forță, care ar mai fi putut da 
culoare înaintării.

5. Pierderea unui meci prin primirea celor 
două goluri din lovituri la puncte fixe, 
lucrate. In timp ce noi am executat 3-4 ase
menea lovituri ca pe timpul bunicului, adică 
direct spre țintă.

6. Un meci de o mare sărăcie a ideilor 
ofensive, a execuțiHor tehnice colective, a 
posibilităților fizice, de vigoare și viteză.

repriza a treia aoBHHHBaaMMBan 
două judecăți:
cu mintea si cu sufletul

9

Nu numai la noi, dar poate mai ales la noi, 
jocul cel mai iubit din lume se bucură de o 
judecată mixtă (în raport cu «aparatul» de 
analiză) — cu mintea și cu sufletul.

Cum sîntem — în general, iar în fotbal în 
special — mai sufletiști decît alții, sufletul o 
ia uneori înainte. Și o ia înainte mai ales la 
înfrîngeri. Cum este și asta de la Leipzig, 
ultimă și caldă, care ne-a cam îngreuiat la 
toți sufletul. Nu ne-a fost prea bine, ba chiar 
ne-a fost destul de rău și nouă, telespecta
torilor, în timpul meciului și după încheie
rea lui. Pe plan sufletesc. Dar fotbalul, 
oricît l-am iubi, trebuie să-l judecăm pe 
elementele lui specifice. Pe goluri, pe șuturi 
la poartă, pe calitatea paselor decisive, pe 
deposedări, pe driblinguri, pe orientare 
tactică, pe... fotbal!

Fără pretențiile tehnicienilor, ale căror 
argumente se vor baza, desigur, pe ample 
date statistice corespunzătoare fiecărui capi
tol mai sus enunțat, vom încerca să explicăm 
— la rece, pe cît posibil — cauzele înfrîn- 
gerii echipei noastre la Leipzig. Deși a 
luptat cu multă voință, cu dăruire, pentru a-și 
apăra șansele, echipa a pierdut. Judecată 
imediată obligatorie: atuurile amintite nu 
i-au fost suficiente pentru obținerea unui 
rezultat favorabil. Ce a determinat — după 
un punctaj aproximativ, pe care l-a putut 
face orice telespectator — victoria gazdelor 
și înfrîngerea echipei noastre?

Gazdele au atacat aproape permanent, 
iar cu intensitate maximă 70-80 de minute; 
au atacat pe un front larg, mai ales pe extre
me, de unde s-au creat majoritatea fazelor 
periculoase la poarta noastră; au beneficiat 
de o condiție fizică excelentă, menținînd 
un ritm infernal de joc pînă la sfîrșitul

Adversarul nostru, care a început și 
dealtfel a jucat mai mult cu acțiuni indivi
duale (conduceri prelungite, driblinguri cu 
nemiluita, centrări la grămadă etc.), ne-a 
servit în schimb o lecție pe care am putea-o 
sublinia așa:

1. Un «du-te —vino» permanent și 
numai în viteză, sprint după sprint timp de 
90 de minute.

2. Marcaj atent, continuu, folosind la maxi
mum forța, puterea, fără a încălca regula
mentul.

3. Unitatea de concepție mă determină 
să-mi imaginez, plastic vorbind, un acordeon 
larg și liber; dar strîngîndu-se tot atît de 
rapid și ferm precum s-a întins, rechemat 
în teren de bagheta libero-ului ofensiv 
Bransch, autorul ambelor goluri.

Și noi, cei foarte mulți de aici — ca și toți 
cei de acasă — am așteptat cu multă nerăb
dare desfășurarea partidei de la Leipzig. 
Eu, mai ales, cu atît mai mult cu cît nu mai 
văzusem naționala noastră jucînd peste gra
niță, din tribună, din I960, la Bratislava. 
Atunci primeam golul în minutul 1, noi 
avînd balonul la începere. Acum din două 
lovituri libere.

Ce-ar mai putea atenua acum această 
dezamăgire? Poate numai faptul că dincolo 
de înfrîngerea în sine stau cauzele adevăra
tei noastre — poate — lipse la apelul Cam
pionatului mondial din 1974. Și nicidecum 
un meci care, oricum ar fi el, rămîne tot un 
meci. Dacă am gîndi altfel, procesul nu va 
putea atinge adevărații vinovați.

Constantin TEAȘCĂ

P.S. Pentru amatorii de calificative, iată 
și notele subsemnatului acordate evoluțiilor 
individuale ale jucătorilor noștri: Răducanu 
8 — Sătmăreanu 6, Antonescu 7, Dinu 6, 
Deleanu 5 — Dumitru 5, Nunweiller 4 — 
Țarălungă 2 (Dembrovschi 4), Dobrin 4, 
Dumitrache 4, lordănescu 6 (Marcu n-a 
avut timp, din păcate,? să arate ce știe).

C.T.

meciului; și-au creat cel puțin 8-9 ocazii de 
gol, față de numai 2-3 asemenea ocazii de 
partea noastră.

Vorbind de echipa noastră, ni se pare 
incontestabil faptul că ea a fost handicapată 
de transformarea loviturii libere indirecte 
dubioase din minutul 42, acordată cu multă 
ușurință de arbitru. Acest nefericit gol a 
cîntărit, Ură îndoială, mult în balanța vic
toriei. Să fim însă drepți cu propriile noastre 
lipsuri și să recunoaștem că și pînă la înscrie
rea golului, deși s-a zbătut mult, în afara 
celor două pătrunderi ale lui lordănescu și a 
două-trei mingi judecate de Dobrin și Dumi
trache pe la 35 de metri de poarta lui Croy, 
fotbaliștii noștri n-au făcut decît să se apere, 
reușind cu șansă (o șansă care s-a chemat de 
cîteva ori Răducanu) să scape de gol. Să mai 
recunoaștem că și după marcarea lui, echipa 
noastră a fost, vizibil, foarte «cuminte» în 
atac, reușind mult prea rar să se apropie de 
poarta adversă. Să recunoaștem, în sfîrșit, 
că fie că s-a urmărit, fie că nu s-a urmărit 
doar un 0-0, fotbaliștii noștri ne-au arătat că 
pot juca numai pentru acest rezultat, nedo- 
vedindu-ne că au, real, posibilitatea să 
marcheze ei goluri. S-au dublat bine, în 
apărare (în repriza întîi aproape fără gre
șeală), au combinat abil la mijlocul terenu
lui, dar au combinat la infinit, obsedant, 
nereușind să se «trezească» în atac și pentru 
atac nici la 0-1 și nici la 0-2! Măcar atunci ar 
fi trebuit să arate că știu să și atace, dar nu au 
arătat. Pentru că, din păcate, nu știu. 
Aceasta este o primă lecție cu care nu ne 
împăcăm, poate, cu sufletul, dar este o 
lecție. Și va trebui s-o învățăm.

Marius POPESCU

Văd fotbal de mulți ani și am înghițit 
destule rațe, dar ceea ce s-a întîmplat 
miercuri seara la Leipzig a întrecut cele 
mai negre amintiri ale mele în materie de 
balon rotund. încă ar mai fi mers treaba 
cum ar fi mers, dar ne aflam la a doua mișcare 
în dansul numit polca pe furate. Cu o zi 
înainte, numitul Kopai, îmbătat și el de 
aerul bun al frumosului oraș german, ne 
ciordise, ca s-o spun pe limba gitanilor, 
meciul de la Halle, ispravă ce avea să fie 
repetată în fața ochilor noștri uluiți și de 
numitul Scheurer, spune-se urmărit de 
oficialitățile FIFA pentru a fi introdus în 
lotul judecătorilor în negru la viitorul 
Campionat mondial din ’74.

Nu știu dacă onorabilii oficiali vor mai 
avea curajul de a-l credita pe acest profesor 
(vai de elevii lui!) în rîndul oamenilor cinstiți 
cu fluier la brîu, după frauda de pomină de 
miercuri seara. Așadar, ne aflam în minutul 
42 al primei reprize a meciului România- 
RD.G. Totul era cît se poate de bine pentru 
echipa noastră, care lupta exemplar pentru a 
menține un scor egal care i-ar fi convenit de 
minune. Numai că profesorul nostru, păsto
rul de suflete curate, cel ce-i învață probabil 
pe elevii săi decalogul cinstei-a dus țignalul 
la gură și a decis că o foarfecă a lui Nunweiller, 
care nu avea radar la spate să vadă dacă va 
lovi pe cineva—a săvîrșit o mare greșeală și 
a decis să acorde o lovitură indirectă în 
careul nostru, la numai cîțiva metri de poartă.

O pomană mai mare pentru gazde nici 
că se putea!

Nu fusese lovit nimeni, nu existase ele
mentul intențional, Nunweiller nu făcuse 
decît să degajeze în singurul fel în care putea 
degaja acel balon, și domnul Scheurer a 
schelălăit jalnic din fluier. Domnia-sa a 
vrut ca noi să nu mai mergem la Mondiale și 
cred că în mare parte a și reușit!

Dumnezeu să fi fost din momentul acela 
st nu se mai putea face nimic, pentru că un 
gol primit în felul acesta nu poate decît 
să te dărime!

Curios, echipa noastră, care de obicei se 
demoralizează, a continuat să lupte exem
plar și dacă nu ar fi fost o greșită construcție 
de zid la o ieșire obligată a lui Răducanu, 
poate am fi putut egala cu toate că echipa 
gazdă trăgea vădit de timp prin toate arti
ficiile posibile. Scorul îl cunoașteți acum, nu 
știm cum va primi FIFA arbitrajul numitului 
profesor, dar cineva ar trebui să ceară radie
rea lui din corpul arbitrilor internaționali. 
Așa se poate arbitra, undeva, în vreun can
ton, unde un primar de orășel ambițios

ai noștri și ceilalți ■■■■■■■«■«■■

vivacitatea atacului
Cînd vor apărea aceste rînduri, meciul 

decisiv al reprezentativei noastre cu selec
ționata R.D.G., în preliminariile campiona
tului mondial, va fi consumat de trei zile. 
Nu vom putea fi deci acuzați că ne arătăm 
«viteji după război», iar anticipările hazar
date, de Mafaldă, nu prea intră în firea noas
tră. Așa că ne vom rezuma să facem numai 
cîteva considerații pe marginea jocurilor 
din «Cupele europene», la care au participat 
echipe de-ale noastre.

Desigur, rezultatele de la Belfast și Flo
rența se situează, în contextul general al 
competițiilor respective, la un nivel ce ne 
dă dreptul să emitem pretenții pentru jocu
rile «de acasă», prin care Dinamo și Univer
sitatea Craiova trebuie să-și facă intrarea 
în a doua manșă a «Cupei campionilor» și 
«Cupei U.E.F.A.» Comparativ cu situațiile 
din celelalte partide — unele de-a dreptul 
uimitoare (cum este și cazul lui F.C. Argeș 
la Istanbul!) — putem afirma că fotbalul 
nostru nu e departe de rezultatele echipelor 
sovietice, est-germane, olandeze, maghiare 
și bulgare, care au avut comportări bune și 
în deplasare, în timp ce unele formații ita
liene, spaniole, poloneze și chiar engleze au 
pierdut (primele pe teren propriu), sau au 
făcut jocuri egale (ultimele) cu insignifiante 
echipe din Luxemburg și Norvegia.

Transmisia integrală a meciului de la 
Rm. Vîlcea, ca și rezumatele și secvențele 
servite ulterior de TV ne-au format convin

vrea să cîștige Cupa crescătorilor de vaci 
bune de muls, dar nu pe o arenă spre*care 
privesc milioane de oameni neputincioși. 
Furt ca la drumul mare, pe scurt. Ne este 
lehamite să mai scriem ceva despre această 
hidoasă apariție în negru. Așa că în ce-l 
privește: punct!

Vreau să-i felicit acum pe băieții de 
miercuri seara, care ne-au reprezentat. 
Cred că nu am făcut de multe ori elogiul 
unei naționale învinse, dar, iată, acești mi
nunați tricolori s-au bătut la Leipzig cum nu 
i-am văzut de mult! A fost un meci fantastic, 
de mare uzură, un meci al nervilor și dacă 
noi am fost cei ce-am părăsit terenul cu 
capul plecat, vina nu este nici a antrenorilor 
noștri, nici a celor îmbrăcați în tricouri 
galbene.

Aș vrea să remarc aici excelenta dăruire a 
lui Antonescu care a fost magnific, supli- 
nindu-l permanent pe acest Sătmăreanu 
care în afară de a conduce mingea pe extremă 
și a o servi adversarului nu știe altceva, 
lăsîndu-și locul liber și punînd buturile 
noastre într-un pericol permanent. Pe urmă, 
cel mai mult mi-a plăcut Deleanu, pentru 
care existau neîntemeiate bănuieli că nu 
mai are forma lui veche. El a stăvilit timp de 
42 de minute, atît cît a durat presiunea ger
mană la poarta noastră, eroic, atacurile 
unor înaintași impetuoși. Are mari merite 
că nu a cedat decît la evidenta hoție a arbi
trului și că scorul nu a luat proporții. 
Admirabil a jucat Dobrin, de asemenea. Și 
i-aș mai menționa pe Dinu și pe lordănescu. 
Dumitrache a stat ascuns în spatele fundași
lor germani, cu toate cîteva reușite în dri
bling. El nu are deloc un temperament de 
luptător și cred că în viitor trebuie să ne 
gîndim totuși la cineva care se bate acolo, în 
față. Surprinzător de slab Țarălungă, care a 
și fost înlocuit de Dembrovschi, și el ară- 
tînd foarte puțin.

Răducanu a primit prea ușor cele două 
goluri, deși condițiile erau destul de vitrege 
și pentru el. Dacă mai adăugăm că iar a făcut 
«numere», trebuie să ne gîndim bine ce 
avem de făcut în ce-l privește. Pe Nunweiller 
nu l-am văzut decît în faza foarfecei cu 
bucluc.

Splendidă a fost voința de luptă a echipei. 
Pentru asta, deși înfrîntă, echipa noastră 
merită cele mai fierbinți felicitări. Șanse de 
calificare mai există, dar ele sînt cu totul 
ipotetice dacă gîndim lucid.

Eugen BARBU

gerea că în balanța jocurilor bune sau mai 
puțin bune a atîrnat greu vivacitatea atacu
rilor (implicit lipsa acestei vivacități).

Elanul vădit în startul partidei de vîlceni, 
deținători ai «Cupei României», s-a stins 
treptat, rămînînd ca numai Gojgaru să ducă 
toată povara pătrunderilor în careul advers. 
Grevate și de greșelile apărării, acțiunile 
Chimiei n-au mai avut nici aplombul, nici 
consistența necesare pentru a demola zidul 
ridicat de irlandezi. Bineînțeles, aici și-a 
spus cuvîntul puțina experiență a partidelor 
importante, pe care jucătorii din Zăvoi au 
acumulat-o în fulguranta lor apariție pe 
prima scenă a fotbalului nostru.

Bine structurate, cu un echilibru atent 
menținut în toate cele 90 minute de joc, 
atît între compartimente, cît și între posturi 
(chiar lipsite de unii titulari), s-au dovedit 
cele două formații fruntașe— nu prin simplu 
hazard ! — ale fotbalului românesc, Dinamo 
și Universitatea Craiova. La Belfast și la 
Florența am avut satisfacția nu numai a unor 
rezultate promițătoare pentru urcarea altei 
trepte în competițiile europene respective, 
dar și a unor prestații de o vădită luciditate 
și maturitate tactică. Victoria dinamoviștilor 
și scorul alb obținut de craioveni ne dau și 
măsura ambiției lor sportive, a puterii lor de 
luptă, pe care le-am dori, firește, exprimate 
și în partidele retur.

Angelo NICULESCU



• SPORT •
tenis

un loc în acceleratul
care duce spre court, evert, king

Orice am zice, de noroc nu ne putem 
plînge. Am făcut ce-am făcut și-am traz lozul 
cel mare, de se uită pieziș și englezii și fran
cezii, ba uneori chiar americanii și austra
lienii. De tras l-am tras noi, dar ce te faci 
acum, cînd trebuie să alegi cu bună știință 
încă unul, sau chiar doi-trei jumători ca să 
poți dormi liniștit. Și, mai ales, ce te faci 
cînd trebuie să te compari, vrînd-nevrînd,

Campioana

cronica ringului ■■■■■■■

1. .. 2... 3...
• După o Vacanță meritată, dar cam lungă, 

cei mai buni boxeri din țara noastră au luat 
startul, marți seara, în maratonul pugilistic 
la capătul căruia se află cele 11 centuri de 
campioni naționali. Ca în fiecare an, preten- 
denții la titluri au avut de trecut prin difici
lele examene ale «zonelor» organizate de 
data aceasta la Arad, Drobeta-Turnu Seve
rin, Constanța și lași. Finalele «zonelor», 
care vor avea loc astă-seară, îi vor desemna 
pe cei 44 de participanți la turneul organizat 
între 17-20 octombrie, la Cluj, unde se va 
boxa cu centurile pe masă. Așteptăm cu in
teres să-i aflăm pe cîștigătorii de «zonă», 
deoarece, de obicei, în această fază a compe
tiției au loc cele mai mari surprize. Avem 
toate motivele să credem că nici acum marile 
«bombe» nu vor lipsi. Cu atît mai mult, cu 
cît o parte dintre boxeri, căutînd uf culoar 
cît mai ușor spre titlul de campion, și-au 
schimbat peste noapte categoriile. Ne oprim 
doar la două exemple, ele vizînd sportivi de 
marcă ai pugilatului nostru. Fostul cam
pion Vasile Antoniu a părăsit categoria semi- 
ușoarâ (60 kg), a sărit peste «ușoară» (63,500),

poșta fair-play ■■■■mm

I. BORBELY — Te. Mureș: — Am citit 
în «Sportul» din 21 IX a.c. «Buletinul de 
sancțiuni» ale unor acte de indisciplină 
ți sînt nemaipomenit de revoltat de păr
tinirea făcută. Ce mai este de făcut in 
această situație?

— La începutul anului scriam că acestei 
comisii disciplinare de «octogenari» i-a «slă
bit vederea». Se vede foarte clar!

P. MARGINEANU — Cluj: — Um
flarea peste măsură a sistemului com- 
petițional a dus și la diluarea importan
ței pe care o acordă presa noastră de 
specialitate («Sportul» ți revista «Fot
bal») diviziei C ți campionatului națio- 

4 nai de juniori. Oare Federația nu poate 
să-ți facă ața cum trebuie popularizarea 
competițiilor?

— Pentru ca fotbalul să aibă revista lui. 

cu Newcombe, Smith, Kodes sau cînd tre
buie să pui alături tenisul de la Roland Gar
ros si Forest Hills cu joaca de-a «na-ți-o ție. 
dă-mi-o mie» pe care am văzut-o mai tot tim
pul la naționalele de la Progresul. Nu tu 
servicii, nu tu retururi, din cînd în cînd cîte 
un voie , făcut parcă de ochii lumii, în schimb 
multă, foarte multă vorbă. Pînă acum cîțiva 
ani, lucrurile erau clare, antrenorii erau de 
vină. Acum optica s-a mai schimbat, fiindcă 
de la un timp încoace băieții noștri s-au plim
bat cînd la Paris, cînd la Londra, au mai tre
cut și oceanul și nu cred să-i fi împiedicat 
cineva să-și exerseze serviciul, voleul și 
smeciul

L-am văzut, în schimb, pe Ovici la sfîrșituI 
meciului în care nu mi s-a părut de neînvins, 
dar care-i aducea primul său titlu de cam
pion național, arătînd publicului mînerul 
rachetei sale. Rămîne de văzut dacă gestul 
semnifică o simpatie firească arătată celor 
peste 1 500 de spectatori veniți să vadă finala, 
sau este poate dovada unei obrăznicii crase...

Finalistul Viorel Sotiriu — victimă sigură 
încă dinaintea finalei! Unii spuneau că dato
rită raportului valoric, eu spun că și datorită 
«înțelegem» și spiritului de echitate ale orga
nizatorilor, pentru că în cei 25 de ani de 
cînd urmăresc jocul acesta și pe la noi și pe 
la alții nu mi-a fost dat să văd în concursuri 
serioase un jucător obligat să joace o partidă 
de mixt în dimineața finalei de simplu! (In
vers se mai întîmplă) Și toate astea după 
ce cu o zi înainte, același jucător, Șotinu, 
jucase 11 seturi, adică peste 7 ore. în rest, 
Traian Marcu, cel de care am vorbit mai 

stabilindu-se la «semimijlocie» (67). Sîntem 
curioși să vedem ce rezultat va avea această 
manevră de... șapte kilograme, în afară de 
evitarea unor posibile întîlniri cu frații Si- 
mion și Calistrat Cuțov, cu Paul Dobrescu, 
marii favoriți ai categoriilor semiușoară și, 
respectiv, ușoară. Un salt spectaculos a făcut 
Ion Gybrfi. Fost campion la «mijlocie mică» 
(71 kg), el a cochetat un timp cu categoria 
mijlocie (75), în cadrul căreia i-a făcut des
tule zile grele campionului Alee Năstac, dar 
nu l-a putut învinge niciodată. Acum Gyorfi 
s-a gîndit să-și caute centura de campion la 
«semigrea» (81). Ideea nu e rea. Dacă nu 
i se întîmplă un... accident, cunoștințele sale 
tehnice, mult superioare celor pe care le 
podesă ceilalți «semigrei» de care dispune 
boxul nostru la ora actuală, îi . pot aduce 
mult doritul titlu. Ne îndoim, însă, că pe 
plan internațional Gyorfi va obține rezultate 
bune la această categorie. _____
• La J.O. de la Helsinki (1952), în finala 

categoriei grea dintre Ingemar Johansson 
(Suedia) și Edward Sanders (S.U.A.), pugi- 
listul suedez a fost descalificat de către arbi

am dus cu toții «lupte la baionetă». Și fot
balul și-a cîștigat revista. După fuziunea ei 
însă cu ziarul Sportul aceiași redactori scriu 
cu indigo. O copie merge la «Sportul» și 
alta la «Fotbal». Nimeni nu mai supără pe 
nimeni, notele ți «stelele» se dau în colec
tiv, interviurile se fac pentru puncte de 
vedere proprii, iar multe din declarații se 
iau prin telefon. «Sportul» publică o dată 
pe săptămînă un ^mercurial» al diviziei C, iar 
revista «Fotbal» — probabil pentru că este 
publicația exclusivă a fotbalului! — nu cata
dicsește (luați, de exemplu, numărul 381) 
să spună nici un cuvînt, dar absolut nici unul, 
despre divizia C, făcînd cunoscut cîte ceva, 
rar, despre campionatul național de juniori!

O. NISTOR — Cluj: — Cine credeți că 
va cîțtiga viitorul campionat mondial?

— Țara gazdă. 

toată iarna trecută, inexplicabil de blazat 
și greoi pentru cei 19 ani ai săi, și un jucă
tor, Sever Mureșan, care confirmă o idee: 
tenisul se învață acasă, iar în turnee finisezi 
dacă ai ce!

Spuneam că la «naționale» s-a vorbit mult, 
au vorbit jucătorii, au vorbit antrenorii, deși 
regulamentul le-o interzicea, și au vorbit și 
arbitrii, zic eu, nu întotdeauna îndreptățit. 
Pentru că Hărădău a făcut greșeală de picior 
un concurs întreg — și o face de-o viață! — 
unul din arbitri s-a găsit să-i reproșeze asta 
tocmai la set-ball în finala de dublu! A vor
bit și publicul și se pare că el a vorbit cu 
folos, determinînd — el!? — organizatorii 
să introducă pe teren cîțiva copii de mingi 
în timpul finalei.

Finala fetelor a avut un deznodămînt ne
așteptat. După o căzătura în setul întîi, lu- 
dith Gdhn își mai încearcă cîteva gheme 
șansa, după care abandonează la 0—1 în setul 
doi. Momentul abandonului mi s-a părut mai 
semnificativ decît jocul însuși. Fosta cam
pioană a preferat retragerea din joc unui 
sfîrșit, hai să zicem, formal al meciului.

Este timpul, cred eu, ca Virginia Ruzici 
să fie ajutată să-și ocupe locul în acceleratul 
care duce spre Margaret Court, Christ 
Evert, Billy lean King, pe marile circuite 
internaționale. Pentru că luxul pe care și-l 
permite campioana noastră la cei 18 ani ai 
săi mi se pare prea mere. De mai bine de 
2 luni și jumătate, această autentică speranță 
n-a mai pierdut un meci, ori la vîrsta asta, 
mai mult decît de victorii, ea are nevoie de 
înfrîngeri, indiferent dacă rapoartele noastre 
de sfîrșit de an vor sau nu asta. Va veni iarna, 
vor veni circuitele din America și sper că 
nu numai eu am înțeles că Virginia Ruzici are 
nevoie de înfrîngeri...

Ștefan GEORGESCU

trul francez Vaisberg pentru lipsă de com
bativitate. Ca urmare a acestei sancțiuni, 
Ingemar nu a mai primit nici măcar medalia 
de argint! Se știe că după cîțiva ani de la a- 
ceastă întîmplare el a devenit campion mon
dial profesionist, prin victoria obținută asu
pra lui Floyd Patterson. De curînd, Ingemar 
Johansson a cerut Comitetului internațional 
olimpic să i se acorde totuși medalia pe care 
ar fi meritat-o în 1952. Forul internațional 
l-a refuzat, pe motiv că nu dorește să creeze 
un precedent. De unde se vede că unui 
boxer nu-i sînt iertate nici după 20 de ani 
momentele de slăbiciune pe ring.
• La Paris se va disputa, în seara aceasta, 

meciul pentru titlul mondial la ^mijlocie» 
între argentinianul Carlos Monzon, dețină
torul centurii, și francezul Jean-Claude Bout- 
tier. După cum se știe, organizatorul parti
dei este actorul Alain Delon. Debutul său 
în afacerile pugilistice a fost privit cu uimire. 
Se spune că, de fapt, nu el este adevăratul 
promotor, ci o mare personalitate din lumea 
interlopă, interesată în culisele boxului pro
fesionist. Dacă este într-adevăr așa, titlul 
argentinianului este în mare primejdie. Car
los Monzon păstrează totuși prima șansă 
în fața modestului pugilist francez.

Petre HENȚ

— Cum vă explicați eclipsa prelun
gită a lui «U» Cluj ți mai noua criză a 
concitadinei sale, C.F.R.?

— Ultima dată cînd am văzut-o pe «U» 
Cluj la București, în meciul cu Rapid, m-am 
speriat. Nu mai avea nimic din ceea ce se 
numea cîndva jocul «șepcilor roșii». O linie 
de fundași care acum demolează și nu con
struiește, în mijloc — jucători ce nu știu să 
oprească atacurile adversarilor și nici să-și 
alimenteze ofensiva, iar în înaintare trei 
oameni lipsiți de personalitate în joc.

Istoria C.F.R.-ului se poate citi în trei 
acte: 1) în anul 1971/1972 s-a salvat întîm- 
plător, datorită superficialității adversarilor 
întîlniți: 2) în anul 1972/1973, prinsă într-un 
vîrtej de conjuncturi favorabile și dinami
zată de valorosul Adam, s-a proțăpit mai sus 
de-posibilitățile sale: 3) în actualul an com- 

să nu uităm: 
de sisti
e mai periculos 
la craiova

Ieșite din prima manșă a turului I al cupe
lor europene, ambasadoarele fotbalului ro
mânesc de club ne oferă o singură certitu
dine — în măsura în care fotbalul poate oferi 
certitudini!?! — calificarea asigurată a cam
pioanei, Dinamo, după victoria repurtată cu 
1-0 în deplasare. Avîndu-i și pe primii trei 
jucători ai săi reîncorporați în echipă (Du- 
mitrache. Dinu, Nunweiller), «11»-le dina- 
movist se va plimba, probabil, în partida 
retur.

Șanse teoretice foarte reduse au atît «Sun- 
derland-ul României» - Chimia Rm. Vîlcea 
— cît și F.C. Argeș, care ar trebui să-și joace 
■neciul anului pentru a promova în faza supe
rioară a competițiilor.

De departe cea mai atractivă este revanșa 
partidei de la Florența, dintre Fiorentina și 
Universitatea Craiova. In fața multor altor 
echipe străine, reprezentînd diverse soccere, 
echipa olteană ar puteafi considerată — după 
toate aparențele și logicile — o favorită netă 
într-un meci decisiv jucat în fieful său. Nu 
este însă cazul în partida cu Fiorentina! 
Fiind lucizi, neconfundînd, așadar, dorința 
cu realitatea, trebuie să ținem seama de cîțiva 
termeni reali ai jocului retur. Primul dintre 
ei: Fiorentina este o reprezentantă perfectă 
a fotbalului cu cel mai bun contraatac din 
lume, certificat contrasemnat, de-a lungul 
anilor, de zeci de echipe victime pe propriul 
teren. Al doilea: deși n-a cunoscut înfrînge- 
rea în primele 7 etape ale campionatului na
țional, Universitatea nu și-a găsit încă vocea 
în atac, unde soliștii Oblemenco, Țarălungă, 
Marcu, Niță(sau Ștefănescu) n-au reușit, deo
camdată, în această toamnă, să evolueze ca un 
cvartet omogen. Au marcat ei, Oblemenco 
și Țarălungă, cînd... a fost neapărat nevoie, 
dar trebuie să recunoaștem că atacul nu s-a 
prezentat pînă acum la ștacheta valorică aș
teptată, așa cum, de pildă, se prezintă linia 
de fundași, cu trio-ul său de aur Boc-Desel- 
nicu-Bădin, fără îndoială cel mai puternic 
nucleu defensiv din țară.

Nu mai vorbim de marile necazuri pe care 
le are echipa cînd se întîmplă să fie condusă 
pe teren propriu. (Doamne ferește să se 
intîmple așa și cu Fiorentina, pentru că pen
insularii știu să țină cu dinții un rezultat!)

Căutînd, printr-o foarte serioasă analiză 
preliminară, soluții de preîntîmpinare a pri
mejdiilor acestui meci, antrenorul Cernă- 
ianu știe foarte bine că De Sisti et comp, 
sînt mai periculoși la Craiova, unde vor răs
punde la lecția pe care o cunosc cel mai bine. 
Această realitate nu trebuie ignorată sau 
minimalizată de nimeni, tehnicieni sau su
porteri, din cetate sau din afara cetății. De
parte de a fi scrise sub imperiul unui senti
ment de teamă, rîndurile de față se vor un 
semnal de alarmă care să trezească conștiin
țele care se leagănă prematur în balansoarul 
dulce al calificării ca și obținute. Să nu ne 
facem, naivi, iluzii: pentru calificare, Univer
sitatea Craiova va trebui să lupte din greu, 
să lupte inteligent, cu o echipă puternică și 
periculoasă.

M.P.

petițional, amețită de «altitudine», și adu- 
cîndu-și aminte de valoarea intrinsecă, C.F.R. 
a intrat în pluton cam pe locul de origine.

— Intenționați să reveniți ca o pre
zență pe gazon sau vreți să rămlneți 
de acum înainte prezent doar... pe 
hlrtie?

— Pasiunea pentru gazon este greu de a- 
runcat peste bord, mai ales că încă mai am 
cîțiva ani buni care să mă ajute să-mi exprim 
ți practic ideile. Dar nu-i mai puțin adevărat 
că ți viața pe hîrtie e frumoasă. Confrații 
nu te mai pot înmormînta de viu după un 
rezultat oarecare, rămînîndu-ți, oricum, 
dreptul la replică!

Constantin TEAȘCĂ



Nici un drum nu e lung. 
Nici un drum nu egreu

Cu motoreta 
românească

PENTRU DRUMURILE COTI
DIENE, 
PENTRU SPORT, TURISM, VA
CANTE, CĂLĂTORII 
MOBRA 50: 50 cmc
MOBRA 50: patru cai putere 
MOBRA 50: suspensie hidraulică 
MOBRA 50: stabilitate și confort 
MOBRA 50: parcare fără dificultăți 
MOBRA 50: deplasare rapidă și 
agreabilă, în deplină siguranță, cu 
un consum foarte redus — 100 km 
relaxare cu numai 8 lei!
MOTORETA MOBRA 50 SE POA
TE CUMPĂRA SI CU PLATA ÎN 
24 RATE LUNARE, CU UN 
AVANS MINIM DE 950 LEI.



• FLRCRRR LR DISPOZIȚIA DUDIIIERU0R5TRR •
Un răspuns de ia Ministerul Justiției

Urmare adresei dv. nr. 163 din 28 iulie 1973, vâ 
comunicăm că preocuparea revistei de a publica 
materiale de natura celor inserate în pagina 
«Sub semnul adevărului, justiției și echității», 
este utilă și de natură să ajute instanțele judecă
torești.

Considerăm însă că este cazul ca înainte de a se 
publica scrisori care se referă la modul în care au 
fost soluționate unele procese de către instanțele 
judecătorești să se facă verificările necesare, 
pentru a se evita publicarea unor afirmații neîn
temeiate sau uneori tendențioase.

Totodată, apreciem că ar fi utilă și publicarea 
unor materiale care să se refere la hotar ir i judecă
torești prin care, aplicîndu-se corect legea, s-au 
pronunțat soluții ce au fost primite cu satisfacție 
de opinia publică.

ministrul justiției,
Teodor Vasiliu

Fantomele din registrele de evidență 
ale ADAS — Medgidia

Cel care vă scrie se numește Cileagă Ștefan și 
este mecanizator la I.A.S. Cernavodă.

Ceea ce mă determină să vă scriu este un 
eveniment neplăcut din viața mea. In luna iulie 
am fost accidentat la locul de muncă și a trebuit 
să fiu internat în spital.

Spitalizarea a durat mai multe săptămîni, iar în 
momentul de față, în urma unei intervenții 
chirurgicale, mă aflu încă în concediu medical.

Știind că sînt asigurat la ADAS și că plătesc 
regulat cotizația, m-am interesat dacă, în urma 
accidentului, beneficiez de vreun ajutor. Mare 
mi-a fost surpriza să constat că, deși eu și tova
rășii mei de muncă deținem polițele de asigurare 
pe lunile mai, iunie și iulie, nu sîntem înregistrați 
în evidența ADAS din Medgidia.

Aș vrea să știu și eu cum e posibilă o asemenea 
omisiune ?

Ștefan Cileagă 
comuna Seimenii Mici

Pe marginea unui arbitraj de pomină: ABC-Natal 
(Brazilia)—F.C. Argeș (-f-Gh. Popovici) 3-3 (1-2)

în după-amiaza duminicii din 23 septembrie a.c. 
iubitorii de fotbal din Pitești ardeau de curiozitate să 
vadă evoluînd în orașul lor o echipă braziliană care, 
după cum era de așteptat, știe fotbal de clasă înalta 
Mai rămînea de văzut replica ce-o va opune F.C. Argeș. 
Ciucure, suporterii piteșteni care comentează pînă 
noaptea tîrziu, în fața hotelului Argeșul, orice meci, nu 
mai pridideau, seara, cu «of»-urile la adresa arbitrului 
Gh. Popovici, din București, care prestase un arbitraj 
de-a dreptul de pomină. («Măi să fie, dacă Popovici 
ăsta ar fi crescut în Trivale și tot ar fi fost puțin mai 
obiectiv cu fluierul, cînd, în fond, era un meci amical!»)

Să nu mai vorbim nimic despre aspectul general al 
meciului, în care parcă jucaseră numai brazilienii, 
piteștenii dînd vădite semne de oboseală, și să sub
liniem numai intervențiile^arbitrului, care fluiera ori 
de cîte ori se trezea pe teren, dar mereu împotriva 
oaspeților. O părtinire jenantă, incitîndu-i la ilaritate 
chiar și pe jucători! Minunile cele mari s-au petrecut 
însă în repriza a doua, cînd mai erau doar cîteva minute 
din partidă și brazilienii conduceau cu 3-2. în minutul 
85 se petrece prima «minune» de toti bănuită, se 
acoroa — gratuit — argeșenilor un penalty, irentru a 
egala. După îndelungi tergiversări, șuteaxa Radu, dar 
portarul apără. Stupefiat de situația «pe invers»; 
arbitrul Popovici dictează repetarea Ipviturii! Rîsete 
în triDune și nervi la jucătorii oa$pețiw,tapt pentru care 
arbitrul este ușor «controlat la bărbie». El nu se lasă 
însă și comandă repetarea penaltyuiui! Se face, în 
sfîrșit, pace. Radu închide ochii, șutează și marchează. 
Rîsete copioase în tribună. După numai două minute, 
altă «minune»: oaspeții pleacă de la centru în pase — 
fără ca măcar un argeșean să atingă mingea — și mar
chează imparabil al patrulea gol. Da, l-au marcat 
valabil, dar arbitrul Popovici îl anulează prompt!!! 
Alte hohote de rîs în tribune. După întreruperi și 
tîrguieli ca la piață, mai istovit decît jucătorii, arbitrul 
Gh. Popovici a fluierat sfîrșitul meciului în... fluieră
turile spectatorilor. La unison, cei prezenți (cîteva mii 
la număr) nu mai spuneau decît un singur cuvînt: — 
rușine! Un public sportiv, loial, nu putea accepta 
«darul» nesportiv al unui cavaler al fluierului lipsit de 
cavalerism, de sportivitate. Iar dacă tovarășul Rapaport 
s-a dus să-i mulțumească, la sfîrșitul jocului, acestui 
arbitru, spectatorii nu i-au mulțumit, dimpotrivă. 
Reacție firească, un asemenea arbitraj nu putea să-i 
facă nici un serviciu unei echipe care se respectă și care 
se vrea respectată.

Mihail Ecovoiu
Pitești, str. Gri viței nr. 3

N.R. Spre surprinderea tuturor, a celor care au 
văzut această partidă,a doua zi în ziarul «Sportul» 
apare o notiță despre acest meci, notiță în care cores
pondentul I. Fețeanu (loco) scrie: « a arbitrat foarte 
bine: Gheorghe Popovici (București)»

Foarte bine pentru cine?

Păcat de ansamblul stradal

Pe strada Compozitorilor, vizavi de fabrica 
Tricoddva, au fost date de curînd în folosința 
un număr de patru blocuri de locuințe asamblate 
într-un șir continuu. Dispuse asimetric față de 
aliniamentul străzii, formate din parter 4~ 3 ni- 
veie au aspectul unor viiișoare, poziția pe care 
o ocupa în ansamblul stradal întregind frumos 
spațiul respectiv.

Dar nu despre aceasta este vorba, ci despre 
ideea nemaipomenită pe care a avut-o construc
torul de a tencui frumoasele blocuri cu mortar 
de ciment în care a înglobat culoarea cea mai 
puțin recomandată pentru locuințe: gri închis, 
negru! Vizitați spre edificare aceste blocuri din 
Drumul Taberei și veți vedea etalat cel mai 
neinspirat gust artistic în materie, și, de asemeni, 
lipsa de interes pentru frumosul străzii, al ora
șului, a fost cel mai bine pusă aici în evidență.

Maistrul care a ordonat amestecul de culoare 
gri închis în mortarul' pentru tencuit blocu
rile acestea (și atitea altele, vai, la fel de ne
inspirat colorate) nu merita nici un fel de felici
tări, ba dimpotrivă. Păcat de finalizarea unor 
lucrări care pe lingă caracterul de funcțional 
trebuie să mai îndeplinească și dezideratul de 
frumos.

Eu personal aș colora interiorul locuințelor 
celor care decid culoarea exterioară a blocurilor 
cu exact aceleași culori în care ei ne obligă sa 
ne desfătăm privirile atunci cînd mergem pe 
stradă. Abia atunci, poate, ar vedea aceștia că 
între funcțional și estetic, între utilitar și frumos 
trebuie să existe o strînsă legătură.

De ce se dă prioritate culorilor închise, cenușii, 
în detrimentul celor pastelate?

Romeo Anton iade
București 66

str. Al. Moghioroș nr. 13 
bloc E 10, sc. 1, et. 3, ap. 17

Dragii mei consăteni din Răcăjdia!

Impresionat de articolul «Fiii satului», apărut 
în revista '«Flacăra» la data de 4 august 1973, 
ca unul dintre cei mai bătrîni fii ai comunei 
Răcăjdia, județul Caraș-Severin, plecat de acolo 
de peste 40 de ani, mă adresez conducătorilor 
de azi ai neuitatei mele comune de naștere — 
Răcăjdia.

Apelul pornit din Argeș mi-a răscolit sufletul 
meu de om, azi de 77 de ani, și mi-a adus aminte 
de anii copilăriei și adolescenței mele petrecute 
în comuna mea natală Răcăjdia. Cele scrise în 
articol le consider ca un îndemn, lansat de satul 
Deagurile, comuna Recea.

Ce frumos ar fi dacă, în toamna acestui an, 
s-ar lansa un asemenea apel de întîlnire către 
fiii comunei Răcăjdia, care mai trăiesc azi in 
diferitele regiuni ale țării! îmi aduc aminte ce 
fericiți au fost râcăjdenii mei atunci cînd, au 
fost invitați de mine aici, la Șag, însoțiți de corul 
lor «Voința», la căminul cultural ridicat de 
mine avînd concursul sătenilor de aici. Activi
tatea mea la Șag s-a desfășurat pe baza în
demnurilor primite în timpul copilăriei, de ante
cesorii mei — care azi dorm somnul veșniciei, 
în pămîntul țării, la Răcăjdia, unde se odihnesc 
și părinții și frații voștri.

dr. Gheorghe Stoian 
jurisconsult pensionar 

Șag, Timișeni, str. Il-a 158

Nu sînt de acord cu opiniile confratelui 
meu

îmi permit sa semnalez cu o oarecare amără
ciune, pe care o găsesc justificată, maniera re
portericeasca prin care înțelege confratele Horia 
Pătrașcu să încheie un capitol — să-i spunem — 
al reportajului Sănătate «made in Govora»... 
(Flacăra, nr. 37, din 8 septembrie 1973, p. 9), 
în care pomenește despre o năstrușnică trupa 
de revistă, aflata în turneu prin aceste locuri... 
care și-a permis sa pună la vedere un afiș stri
dent colorat și cu fotografi imense. Că bunul- 
simț ocular refuză stridențele, aceasta este o 
evidență postulată — cu toate că afișul în cauză 
nu este făcut de acești năstrușnici și nu este 
singurul — dar de la acest gen de afirmații și 
pînă la calificativul care s-a dorit cu ștaif este 
o cale lungă și adesea păguboasă, lucru pe care 
îmi permit să-l concretizez prin cîteva năstruș
nicii ale acestei trupe de revistă, pe numele ei 
Secția de estradâ-Cluj a Ansamblului artistic 
Doina. In cei 5 ani de existența ansamblul clujean 
a dat peste 600 de spectacole cu o asistență de 
peste 50 000 de spectatori, mai mult de 40 de 
turnee — ultimul, din această vară cuprinzind 
toate orașele Transilvaniei, marqa majoritate a 
orașelor din Banat, Moldova, precum și Trans- 
făgărășanul, cîteodată în condiții nu tocmai 
asemănătoare cu acele de pe litoral unde, știm 
bine, se bronzează în fiecare vară diverse trupe 
mai mult sau mai puțin năstrușnice.

Mai menționez două colaborări cu Televiziu
nea, pentru ambele canale, participări muzicale 
la posturile de radio centrale, precum și la Stu
dioul de radioteleviziune Cluj etc., etc. In ceea ce 
privește numele spectacolului, pe care autorul 
l-a,transcris nițel greșit — corect este «Și dra
gostea face armată» — spectacol cu 170 de 
reprezentații și care l-a făcut să se crucească în 
scris, se justifică avînd în vedere apartenența 
acestui ansamblu.

Mi-am permis să vă trimit aceste cîteva ob
servații și în virtutea faptului că de mai multi 
ani colaborez cu acest colectiv și-i cunosc efor
turile, necazurile, au fost destule, dorința de 
mereu mai bine.

Cornel Udrea 
Studioul de radioteleviziune Cluj

Trebuie să plătesc pentru că 
nu am avut apărător

Subsemnata Hărăguș Lucreția, domiciliata în 
București, strada Jancu Căpitanu nr. 11 A, sec
tor 3, lucrez la întreprinderea de produse za
haroase «Delicia» din bd. Republicii nr. 95, ca 
garderobieră. Am următorul program: dimineața 
3 ore, la prînz 3 ore și seara 2 ore. La plecarea 
mea, închid vestiarul, iar cheile le las la poartă, 
conform instrucțiunilor date de conducerea în
treprinderii.

Pe data de 11.XI.1971 a dispărut o haină de 
piele de la vestiar, în timp ce eu eram acasă. 
Anunțate, organele de miliție nu au putut depista 
pe răufăcător, iar păgubașul, Copăceanu Doru, 
pe bună dreptate a chemat în judecata pentru 
recuperarea prejudiciului care se ridică la suma 
de 1 500 lei. Instanța Judecătoriei sectorului 3 a 
hotârît ca eu să plătesc haina pe jumătate cu 
întreprinderea, dat fiind faptul că eu eram li
beră în timpul cît a dispărut haina. M-am simțit 
nevinovată și am făcut recurs. Judecătoria muni
cipiului București (dosar nr. 4186/1973) din 
data de 7J august 1973, în ședință civilă, a res
pins recursul meu ca nefondat.

Menționez că în lipsa mea intrau în vestiar 
și alte persoane. Chiar în ziua cînd a dispărut 
haina, muncitorii care au venit mai tîrziu au 
luat cheile de la poartă, s-au îmbrăcat în hainele 
de lucru și au dus din nou cheile la poartă. Con
sider că întreprinderea are datoria de a asigura 
securitatea bunurilor salariaților pe timpul cît 
eu sînt liberă. Cînd am vrut să iau cheile acasă 
am fost oprită să fac acest lucru. Neavînd apără
tor, pentru că n-am bani să plătesc avocat din 
salariul de 1 100 lei pe lună, instanța nu a ținut 
cont de cele spuse de mine, ci numai de cele spuse 
de avocatul întreprinderii și am rămas bună de 
plată.

Dacă eram de vină, nu aș fi zis nimic și mi-ar 
fi de învățare de minte, dar așa nu prea-mi 
vine bine. In recursul pe care l-am făcut, am în
trebat instanța dacă tovarășul grefier ar închide 
mașina de scris în birou și ar lăsa cheile la ofi
țerul de serviciu, iar a doua zi nu ar mai găsi 
mașina de scris, cine ar plăti mașina, dar nu 
mi s-a răspuns.

Lucreția Hărăguș 
București

în comuna Cioroiași 
nu se mai face sport

Sînt născut în comuna Cioroiași, jud. Dolj, de 
unde am plecat de circa 17-18 ani. Pentru ca 
am îndrăgit și am practicat fotbalul pe vremea 
copilăriei, ori de cîte ori merg la părinți mă 
interesez despre activitatea sportivă a tinere
tului din comuna natală.

Vă scriu însă ca am rămas foarte mîhnit de 
totala lipsă de interes a conducerii comunei, a 
organizației de tineret privind sportul în comuna 
Cioroiași.

Dacă avem în vedere faptul că aici s-au născut 
și au început învățarea tainelor sportului o serie 
de talente cum ar fi: Mihai Stoian — box, Ion 
Radu - fost luptător la «Steagul roșu»-Brașov, 
Leon Păsat — luptător la «Electroputere», Buldur 
Constantin - fotbalist la Știința Craiova, și mai 
curînd lulică Popa - fost fotbalist la Universitatea 
Craiova, este păcat că în .momentul de față 
sportul este lăsat la voia întîmplării în comuna 
Cioroiași. -

în anii 1963-1964 am avut echipă de fotbal 
în campionatul regional intermediar, echipa care 
a terminat campionatul pe locul II, la egalitate 
de puncte cu Steagul roșu-Plenița. In prezent 
aceasta nu există deloc, dar sa mai fie înscrisa 
în vreo competiție?

Aș dori să întreb dacă la Cioroiași a ajuns 
ziarul sau buletinul oficial cu H.C.M. privind 
dezvoltarea culturii fizice și a sportului în pa
tria noastră?

Dacă da, ce s-a făcut pînă în prezent?
Cei care trebuie sa răspundă, să răspundă 

prin fapte pentru că încă nu este tîrziu.

Nelu Ionele
Craiova, str. Severinului nr. 34

își va mai relua autobuzul 31 
vechiul traseu?

Mă numesc Tomescu Neculai, sînt din Bucu
rești și stau pe str. Aviator Șerban Petrescu hr. 7, 
sectorul 1. Sînt mecanic de întreținere, cu sediul 
în str. Slătineanu 5.

As vrea să ridic în această scrisoare, problema 
liniei autobuzului 31. A fost o linie de autobuze 
pe care se putea circula civilizat. Prin Căderea 
Bastiliei și strada Roma se făcea legătura directă 
și rapidă între Piața Romană, Piața Dorobanți 
și Piața Scînteii. Această arteră deservea cartie
rul cuprins între Piața Dorobanți, Piața Victoriei, 
bd. Ana Ipâtescu, cu zecile lui de mii de salariați.

De la 1 ianuarie a.c., pentru unele reparații 
ce s-au efectuat pe strada Roma, mașina 31 a 
fost deviată de la Piața Dorobanți pe Calea 
Dorobanți, dublînd astfel mașina 35, care ‘este 
iarăși dublata de 104 și 76. Nu mai vorbesc că 
pentru cei care lucrează în perimetrul Piața 
Romană-Amzei, Ana Ipâtescu, Piața Dorobanți, 

Căderea Bastiliei și Roma această mașina acum 
este ca și inexistentă, ei trebuind să meargă 
pe jos. Nu mai sînt utilizate stațiile Rozelor dus- 
întors, llie Pintilie dus-întors, Filimon Sîrbu și 
Slătineanu și, ce este mai dureros, Piața Romană. 
Trebuie să mergi pe jos 500 m sau să cobori la 
magazinul «Unic», de unde vii înapoi 800 de 
metri.

Pentru aceste motive aș vrea să știu care sînt 
perspectivele în privința liniei 31.

Neculai Tomescu
București

Am fost contabil numai două zile

Am terminat liceul agricol, specialitatea con
tabilitate și merceologie agricolă, în anul 1971, 
la Calafat. Căsătorindu-mă, am venit în comuna 
Podari-Dolj și am fost încadrată la C.A.P. Țuglui, 
la distanță de 10 km, timp de un an de zile.

Avem un copil în vîrstă de 6 luni. Soțul meu 
lucrează la S.C.M. în trei județe ale țarii. Nepu- 
tîndu-mă duce la serviciu din cauza copilului, 
am cerut conducerii C.A.P. Podari să mă înca
dreze și după repetatele cereri depuse, m-au 
chemat de acasă și m-au numit în postul de con
tabil, unde am funcționat două zile. După aceste 
zile mi s-a pus în vedere să nu mă mai prezint 
la lucru întrucît am fost înlocuita de o tînără 
care a terminat anul acesta. Direcția agricolă 
din Craiova deși încunoștințată de conducerea 
C.A.P. Podari că postul este ocupat, n-a ținut 
cont, insistînd ca locul meu să-l ia noua venită.

V-am trimis această scrisoare cu rugămintea 
de a vâ gîndi la o familie tînără care nu are decît 
putere și dragoste de muncă.

Florica Fulga 
comuna Podari

Răspunsul Direcției generale 
a agriculturii, industriei alimentare 

și apelor-Dolj

In legătură cu scrisoarea făcută de Fulga 
Florica din comuna Podari, județul Dolj, către 
revista «Flacăra» București, prin care se plîngea 
că după cîteva zile de la încadrarea sa în funcția 
de contabil la C.A.P. Podari a fost înlocuită, în 
urma cercetărilor făcute de organele DGAIAA- 
Dolj au rezultat următoarele :

La data de 2 august 1973, prin procesul-verbal 
nr. 5 al consiliului de conducere al C.A.P., Fulga 
Florica a fost încadrată în funcția de contabil.

La data de 6 august 1973 fără aprobarea con
siliului de conducere al C.A.P. a fost înlocuită cu 
Alexe Maria, absolventa a Liceului economic 
Craiova, pe baza unei repartiții a liceului eco
nomic.

Conducerea C.A.P. a procedat greșit cînd a 
luat o astfel de măsură, deoarece mai aveau 
încadrați și alți contabili fără pregătire co
respunzătoare, pe care putea să-i înlocuiască 
cu noua repartizată Alexe Maria9încălcînd astfel 
HCM 1063/1970.

Cu adresa nr. 1817 din 10 sept 1973 a 
DGAIAA jud. Dolj, s-a indicat consiliului de 
conducere al C.A.P. Podari de a proceda la 
încadrarea tovarășei Fulga Florica în locul unui 
contabil fără pregătire, pe care-l va stabili la 
nivelul C.A.P. consiliul de conducere.

De asemenea, cu adresa nr. 1817 din 10 sept. 
1973, s-a comunicat tovarășei Fulga Florica de a 
se prezenta la C.A.P. Podari în scopul încadrării 
într-un post corespunzător pregătirii.

director general Șef serviciu C.A.P. 
adjunct C. Iliescu
inginer M. Pană

La Giurgiu, monumentele de artă 
sînt sacrificate

Cu mai mult de un deceniu în urmă giurgiu- 
venii au asistat cu tristețe și indignare nemăr
turisite, cum edilii orașului sacrificau «farfuria» 
— o construcție unică în felul ei, vestigiu al stă- 
pînirii turcești tocmai din vremea lui Vlad Țepeș, 
pecete a vechimii orașului...

«Farfuria» (cei care nu au cunoscut-o o pot 
găsi descrisă admirabil de T. Vianu în «Jurnal») 
era o construcție circulară a «Turnului cu cea- 
sornic», pavată cu plăci albe de marmură, dis- 
punînd și de o grădină cu vegetație meditera
neană.

Construcția primului bloc din orașul Giurgiu 
a început cu «spargerea» farfuriei! De ce?

întrebarea aceasta și-au pus-o lor și altora 
(edililor) multi ani giurgiuvenii, dar nici pînă 
astăzi cei în drept nu au depășit tăcerea.

De curînd însă edilii au găsit de cuviință să 
arunce la gunoi încă un monument de artă: 
«Căprioara»! «Căprioara» — o copie a celebrei 
statui de la Luvru «Diana cu ciuta», situată la o 
intersecție de străzi, într-o conjunctură comer
cială admirabilă, în imediata apropiere a gării. 
A fost luată și în locul ei s-a făcut... un pavaj! 
Deci încă vreo cîțiva metri pătrați au fost redați 
circulației rutiere.

împiedica oare «Căprioara» circulația rutieră ?
Așteptăm un răspuns.

Gheorghe Rădulescu 
Giurgiu, str. Uzinei nr. 22

Vă anunțăm, stimați cititori, că revista «FLACĂRA», redactorii și colaboratorii ei nu iau în considerație scri
sorile anonime. Pentru a face față tuturor solicitărilor și pentru a da curs unui număr cît mai mare de scrisori, vă



Fabrica mixtă «TEHNOLEMN» din Ploiești

Prin gama largă de produse pe care le realizează și le livrea
ză, răspunde cererii mari de articole din cele mai variate, atît 
de necesare în căminul fiecăruia:

— garnituri de mobilă: sufragerii, dormitoare, garnituri de 
hol în stil modern și cu finisaj de calitate superioară;

— piese de mobilă separate: paturi, birouri, scaune tapițate, 
mese de televizor și radio, cuiere etc.;

— împletituri din papură: coșuri, scaune de grădină și pen
tru copii, rogojini;

— împletituri din răchită: coșuri de piață, coșuri pentru 
fructe etc.țCăptușite cu diferite textile;

— confecții din textile: lenjerie de pat, fețe de masă, plă- 
pumi de mătase și din alte țesături, huse pentru mobilă etc.

rețineți:* 5

G.I.I.L JUD.PRAHOVAj FABRICA MIXTĂ «TEHNOLEMN> 
PLOIEȘTI - ROMANIA



• muzicR •
rink floyd
,the dark side
)f the moon“ (harvest)

dialog sincer
despre eternul sur îs 
al lui george enache

Bătăi de inimă, apoi voci umane, zgomote 
s bani, un strigăt, un efect pulsatoriu reali- 
t la VCS 3 (instrument de prelucrare a 
netului), totul se adună, se amplifică și 
sparge, introducîndu-ne într-un teritoriu 

>u — așa începe cel de-al nouălea album 
formației PINK FLOYD, «THE DARK 

DE OF THE MOON».
PINK FLOYD, unul din grupurile de 
angardă,cu un succes deosebit și o lungă 
:rioadă de existență (în scurta istorie 
Iruncinată de atîtea și atîtea despărțiri și 
trageri a muzicii rock), s-a distins de la 
in început prin «curățenia» muzicală în 
ijlocul deșeurilor psihedelice britanice din 
srioada 1965-1966. încă din acel timp 
embrii săi au fost socotiți cei mai de seamă 
hniciști rock: patru muzicieni cu o stăpî- 
re deplină a instrumentelor electronice, 
itru muzicieni care mînuiesc un arsenal 
: efecte sonore cu autoritate și finețe. Se 
>t distinge trei perioade PINK FLOYD: 
irioada SYD BARRETT (cînd au apărut 
imele elemente ale conceptului spațial, 
ismic — atestînd apartenența la curentul 
ZN), locul lui SYD a fost luat apoi de 
AVID GILMOUR, urmînd perioada «UM- 
AGUMMA» (care necesită o analiză a- 
irte) și, în sfîrșit, perioada actuală.
«THE DARK SIDE OF THE MOON» 
i se pare mai mult extinderea unei sin- 
ire piese decît o culegere de cîntece; o 
laliză interioară, plină de atmosferă con- 
nuă a efemerității vieții. «TIME» (timpul 
ece, cîntecul se sfîrșește), «MONEY» (îm- 
irte-o cinstit și nu lua nici o felie din turta 
ea) și «US AND THEM» (înainte, a strigat 
;l din ultimul rînd) trebuie privite direct, 
înțelegerea mesajului acestui album, dacă

dicționar
:elesta — instrument cu claviatură (fă- 
ind parte însă din familia percuției, ca și 
larimba, xilofonul, vibrafonul), construit la 
îrșitul secolului al XlX-lea; formatul instru- 
lentului este asemănător unui mic pian. Pro- 
uce sunete prin acționarea (lovirea) cu aju- 
orul ciocănelelor «capitonate» cu pîslă a unor 
lăcuțe metalice dispuse pe niște cutii de re- 
onanță din lemn. Pentru celestă notele se 
:riu în cheia sol și cheia fa (mîna dreaptă și 
lîna stîngă) ca pentru pian, dar se aud cu o 
ctavă mai sus. Timbrul este foarte dulce, 
loale, celest, cristalin — «picături sonore», 
olosit uneori la noi ca instrument solist în 
rchestrații de muzică ușoară și de jazz de 
ichard Oschanitzky.
"ELLO — prescurtare italiană pentru cuvîn- 
ul violoncello — violoncel. Instrument cu 
oarde și arcuș utilizat < cîteodată în muzica 
șoară și arareori în jazz.
CEMBALO — prescurtare italiană pentru 
uvîntul clavicembalo —iclavecin (în franceză 
iavecin, în germană klavizimbei, în engleză 
irginal). Instrument cu claviatură și coarde 
ciupite», larg răspîndit în secolele al XVI-lea 
al XVIII-lea. Prevăzut cu două sau mai multe 

nanuaie (claviaturi) și butoane de acționare 
registrelor. Coardele sînt ciupite prin mij- 

>cirea unei pene sau a unui cep metalic. Su- 
etul, de intensitate constantă (deci incapabil 
e a realiza «nuanțe»), este scurt ca durată 
se stinge repede). Acest instrument constituie 
nul dintre predecesorii pianului. A fost uti

curier
Radu Hoitan — Cîmpina. 1. Incepînd 

hiar de astăzi puteți asculta la radio top-ul 
evistei noastre. 2. Ne raliem și noi urărilor 
e sănătate pentru losef Kappl. Lucian Ga
biei Petric— Orăștie și Romeo Lecca — 
trăi la, ne dau ca sigură ziua de 27 noiembrie 
945 ca dată de naștere a lui Jimi Hendrix. 
Rezervele noastre provin din faptul că într-iin 
iterviu mai vechi acordat de tatăl lui Hendrix 
evistei «Rolling Stone», acesta declară ca 
;ecunoscută ziua exactă cînd s-a născut fiul 
ău. Ana Lazăr — Săscior (Alba) și Nina 
4ircîu — Vodă (Constanța). Foto- 
rafii cu soliștii și actorii preferați se găsesc la 
hioșcurile de difuzarea presei. Livius Maxim 

într-adevăr există un mesaj bine definit.
Cu toate că acest album este unul de 

concepție, cîteva părți pot sta pe propriile 
lor picioare. «TIME» este o minunată melo
die rock cu nuanțe country, incluzînd un 
solo de chitară plin de forță al lui DAVID 
GILMOUR. «MONEY» (realizată și pe un 
single de mare succes) este construită și 
cîntată satiric cu un saxofon potrivit al lui 
DICK PARRY, care mai contribuie inspirat 
la introducerea din «US AND THEM». 
Piesa non-vocală «ON THE RUN» este un 
experiment sonor, cu pași alergînd de colo- 
colo (efectul stereo este admirabil), întrea
ga cursă fiind oprită de soneria unui ceas 
deșteptător și dublată de clopotele ceasuri
lor de catedrale — începutul bucății «TI
ME». Pe întregul album, formația con
struiește un sunet solid, îmbogățit de in
strumente noi, electronice (VCS 3), tăieturi 
de bandă, discuții, rîsete, totul rămînînd 
însă clar, distinct și bine structurat.

Cea mai interesantă parte a albumului 
cred că este «THE GREAT GIG IN THE 
SKY», unde liniștea și bucuria creației se 
apropie foarte mult de UMMAGUMMA. 
Este un moment dramatic la realizarea că
ruia își aduce aportul vocea stranie a cîntă- 
reței CLARE TORRY, alături de perfor
mantele celor care înseamnă de fapt PINK 
FLOYD: DAVID GILMOUR, RICHARD 
WRIGHT, ROGER WATERS și NICK MA
SON.

Albumul «THE DARK SIDE OF THE 
MOON» are strălucire, acea strălucire a- 
devărată care provine din frumusețea unei 
superbe realizări artistice.

Florian PITTIȘ

lizat în jazz de către formația clavecinistului 
George Gruntz în transcripții după teme 
preclasice.
CHEIE — semn grafic așezat la începutul 
fiecărui portativ muzical, indicînd o notă- 
«reper», în funcție de care se dispun celelalte 
note înscrise pe «liniile» și «spațiile» porta
tivului. A apărut din necesitatea de a cuprinde 
în limitele restrînse ale portativului întreaga 
întindere a scării muzicale: astfel, în funcție 
de cheia folosită, portativul poate înscrie su
netele înalte ale sopranei, violinei ori flautului, 
sau sunetele grave ale bas.-ului ori tubei. 
Teoretic există 10 chei (grupate în «chei 
de sol», «chei de do» și «chei de fa») dar în 
practica muzicală se întrebuințează efectiv 
patru chei: cheia de sol pe linia a doua 
pentru voci feminine, voci de tenor, vioară, 
flaut, oboi, clarinet, trompetă, corn, cu ex
cepția registrului grav), toate saxofoanele, 
«mîna dreaptă» a instrumentelor cu claviatură; 
cheia de do pe linia a treia (cheia de alto) 
pentru violă; cheia do pe linia a patra 
(cheia de tenor) pentru sunetele înalte ale 
violoncelului și ale fagotului; cheia de fa pe 
linia a patra (cheia de bas.) pentru voci de 
bas, registrul mediu și grav al violoncelului, 
pentru contrabas, fagot, registrul grav al 
cornului, pentru trombon, tuba și «mîna stîn
gă» a instrumentelor de claviatură.

Florian LUNGU 
Dumitru MOROȘANU

și un grup de prieteni — Periam. La radio 
București, pe programul III,există în zilele de 
luni și marți, la orele 19,35,emisiuni speciale 
de prezentarea L.P.-urilor. Mircea Dohan — 
Cărei, Andrei Stăncescu, Cornel Moldo
van — București, intîi ne trimiteți adre
sele dumneavoastră, iar apoi vă răspundem 
cu plăcere la întrebări. Adrian Grama — 
Sibiu. Nu posedăm adresele formațiilor dum
neavoastră preferate. Sorin Lungu — Roșiorii 
de Vede. Colaboratorilor paginii noastre muzi
cale le puteți scrie pe adresa redacției

G.S.

— Drept să-ți spun, mie nu prea îmi placi 
George Enache!

— Așa începînd discuția, normal ar tre
bui ca ea să se termine aici. Dar pentru că 
ai publicat cîndva un interviu «pozitiv», cu 
mine accept să discutăm în continuare, cu 
toate că, repet, nu-mi place cum ai înce
put-o. Totuși, de ce nu-ți plac?

— Ai așa, o veselie forțată, afișată exage
rat. Nu știu de ce, dar am senzația că atunci 
cînd intri în culise, după atîtea zîmbete din 
astea, te apucă plînsul, măcar așa,în com
pensație. Și. mă rog, ia spune-mi cine te-a 
învățat să fii într-un asemenea mod vesel?

— Melodiile pe care le cînt. Vezi dum
neata, eu am avut parte numai de piese 
«mișcate», vesele. Vrei nu vrei, trebuie să 
rîzi. Dă-mi însă un text care să pună o pro
blemă, să nu fie alb, arid și îți promit că 
nu voi mai surîde așa, pentru că astfel voi 
avea, într-adevăr, ceva de comunicat. A- 
propo, dar show-ul acela TV lucrat cu Au
rora Andronache l-ai văzut, ți-a plăcut?

— Foarte mult. Dida Drăgan, pe care ai 
invitat-o, a fost excelentă.

— Dar eu ?
— Nu erai dumneata!

tOp
Săptămîna 

trecytă
Săptămîna 

în curs Titlul Interpretul Săptămîni 
în top

1 1 Pastorală Roșu si Negru 11
Cîntec pentru Folk Group

2 2 Angela Davis Thalia 13
3 3 Chemarea dragostei Adrian Romcescu 6
6 4 Seara Anda Călugăreanu 5
5 5 Dacă ai ghici Margareta Pîslaru 6
4 6 Ce spui tu și ce spun eu luliu Merca 8
8 7 Si cîntau mandoline George Nicolescu 4
7 8 Ciocan itoarea Aura Urziceanu 13

10 9 Cine a găsit tinerețea mea Sergiu Cioiu 2
9 10 Ploaia Odeon 12

CompozftorclNancy Brandes. 2. ludit Csoma. 3. Marius Țeicu. 4. Radu Șerban. 5. Margareta Pîslaru, 
6. Mihai Dumbravă. 7. George Grigoriu. 8. Laurențiu Profeta. 9. Radu Șerban. 10. Sorin Vasiliu.

TOP„Flacăra“poate fi ascultat în fiecare sîmbătă la orele 21,00 pe pro
gramul III al postului de radio București.

— Cum asta?
— Nu erai dumneata, nu semăna! cu 

clișeul pe care-l știm cu toții. Mă întreb 
chiar, de ce n-ai rămas așa ca atunci, adică 
sincer. Cred că te-ar fi prins mai bine.

— Ai putea crede că show-ul acela este 
un accident. Ceva deosebit a fost totuși, 
pentru că era prima dată cînd un redactor 
TV, tot despre Aurora Andronache e vorba, 
mi-a acordat încredere deplină. Și altceva, 
piesele prezentate au fost foarte bine alese. 
Mă bucur că ai înțeles că realizarea acestui 
spectacol este axa de referință a carierei 
mele de pînă acum. Să știi că sincer sînt în
totdeauna, principalul este însă cum îți 
arăți sinceritatea. Din păcate, ea poate lua, 
dintr-un viciu de expresie, forma făcăturii, 
a convenționalului, asta apropo de eternul 
meu surîs.

— Dar dumneata știi ce înseamnă să fii 
sincer cu publicul?

— Da. Să-l convingi.
— Și cum îl convingi?
— Prin sinceritate. Cu singura condiție 

ca melodia și textul să mă ajute.

George STANCA
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zate de diverse surse ocazionale (persoane 
eliberate din robie, prizonieri sau dezertori 
turci, ori tătari etc.), lichidarea agenturii de 
spionaj turcesc în Țara Românească — în
făptuită de Mihai la începutul domniei sale — 
și numeroasele acțiuni de dezinformare a 
inamicului, au jucat un rol deosebit de im
portant în obținerea victoriilor asupra tur
cilor și tătarilor atît în cursul iernii, cît și 
în memorabila luptă de la Călugăreni, din 
15 august 1595.

Se spune căjmediat după luptă, un pri
zonier turc cunoscut de către Mihai Viteazul, 
aflînd cît de mic era numărul ostașilor ro
mâni, a zis domnitorului: «Dacă ar ști turcii 
una ca asta, și numai cu caii ți-ar călca oastea 
în picioare».

Turcii nu cunoșteau deci efectivele și în
zestrarea armatei lui Mihai, fiindcă agentura 
lor de spionaj fusese lichidată, în condițiile 
arătate mai înainte, iar populația Țării Ro
mânești și ostașii lui Mihai n-au comis acte 
de trădare.

Domnitorul, știind însă că forțele de care 
dispunea nu-i permiteau să urmărească pe 
turci și să exploateze astfel strălucita victo
rie de la Călugăreni, a dispus retragerea 
trupelor spre București și apoi a ocupat 
poziții în pădurile din apropierea orașului 
Tîrgovițte, de unde urmărea prin iscoade 
toate mișcările inamicului.

Din relatările cronicarilor turci rezultă că 
soarta finală a expediției lui Sinan-Pașa în 
Țara Românească a fost hotărîtă, în mare 
măsură, de activitatea informativă desfășu
rată în favoarea lui Mihai Viteazul.

«ROB AL NEȘTIINȚEI»
în anul 1598, viteazul domnitor, folosind 

procedeul inducerii în eroare a adversarului, 
a repurtat o nouă victorie în sudul Dunării. 
Cu privire la organizarea și efectele acestei 
ingenioase stratageme, cronicarul turc Kara- 
Celebi-Zade Abdul-Azis Efendi arată:

«Afurisitul de Mihai, arătînd față de muha- 
fizul de Vidin, Hafîz Ahmed-Pașa, o purtare 
devotată, l-a Scut rob al neștiinței pe acel 
sărman. De aceea, într-o zi a trimis ca să 
ceară îngăduință pentru a se închina la pă- 
mîntul de sub picioarele preamăritului stă- 
pîn. în ziua hotărîtă, mai sus-numitul pașă își 
înfrumusețase stîlpul cortului său, așezat pe 
malul Dunării, cu diferite podoabe, legîndu-l 
cu fire de mătase. El aștepta, stînd pe un 
scaun auriu ca la un bairam, corabia cu care 
urma să vină Mihai. Atunci oastea dușmană, 
sămănătoare de uneltiri, atacînd dintr-o a- 
nume parte, pe neașteptate și fără veste, 
oștite islamice, care erau așezate fără ordine 
ca să privească desfășurarea ceremonialului, 
le-au acoperit pe acestea cu valurile înfrîn- 
gerii.

Călăreții nenorocitului Mihai, afară de fap
tul că au luat multe capete și suflete, au mai 
avut parte și de diferite avuții».

Obiectivitatea celor narate este în afară 
de orice dubiu, dacă avem îfPvedere tendința 
manifestată constant de cronicarii turci de a 
exalta faptele comandanților și armatelor 
proprii și de a reduce proporțiile celor să- 
vîrșite de adversari.

Mai mult, în anul 1594, cronicarul Ibrahim 
Pecevi, «defterdar» de Dunăre, a consemnat 
în același an relatările lui Aii Djan care, după 
ce a fugit de la Giurgiu trecînd Dunărea 
înot, a fost numit cadiu la Bazargic.

Gradul de credibilitate a faptelor povesti
te este amplificat și de concordanța deplină 
dintre relatările lui Aii Djan și relatările lui 
Baltazar Walther cu privire la manifestările 
insolente ale creditorilor lui Mihai Viteazul 
și la cursa pe care acesta le-a întins-o pentru 
a scăpa de ei.

GREȘEALA DOMNULUI

în relațiile cu imperiul austriac spionajul 
lui Mihai Viteazul a fost inexistent, deoarece 
domnul a comis greșeala de a acorda prea 
mare încredere tratatului încheiat la 9 iunie 
1598 la Mănăstirea Dealu, cu împăratul Ru
dolf al ll-lea. Conform clauzelor acestui tra
tat, domnul Țării Românești recunoștea 
suzeranitatea împăratului Rudolf al ll-lea 
care, fără a pretinde tribut, recunoștea, la 
rîndul său, caracterul ereditar al domniei 
și se obliga să acorde lui Mihai subsidiile 
necesare întreținerii armatei.

De asemenea, în Transilvania și Moldova 
activitatea informativă a fost mai redusă 
decît împotriva turcilor și tătarilor, iar mă

FRONTUL DIN UMBRĂ
Activitățile informative

si contrainformative 
9

in apărarea independenței
Țărilor Române 

9

„dacă ar ști 
turcii 

una ca asta...“

surile contrainformative, în mare parte ine
ficiente, deoarece căpitanii transilvănenilor 
din armata lui Mihai s-au dovedit a fi spioni 
ai nobilimii maghiare, pe care domnul Țării 
Românești, al Transilvaniei și al Moldovei 
încerca fără succes să și-o apropie, zdrunci- 
nînd prin aceasta încrederea iobagilor care, 
din punct de vedere numeric, constituiau 
o forță ce nu trebuia neglijată în vremuri 
atît de grele.

Ne întemeiem succintele observații pe 
conținutul memoriului adresat de Mihai 
Viteazul împăratului Rudolf al ll-lea după 
lupta de la Mirăslău, în care generalul Basta, 
în loc să-i vină în ajutor, s-a alăturat nobili
mii maghiare din Transilvania. Cuprinsul 
acestui document istoric, de o excepțională 
importanță pentru înțelegerea problemei 
abordate și pentru aprecierea justă a eveni
mentelor și relațiilor externe ale Țării Ro
mânești de la sfîrșitul veacului al XVI-lea și 
începutul veacului al XVII-lea, se găsește 
publicat în culegerea lui Papiu llarian, inti
tulată «Tezaur de monumente istorice» voi. 
I, București, 1865, p. 253-270.

CONSPIRAȚIA

Cu privire la desfășurarea evenimentelor 
din Transilvania, Mihai Viteazul dădea lui 
Rudolf al ll-lea următoarele explicații, care 
oferă posibilitatea formării unei imagini 
clare asupra rolului activităților informative: 
«îndată ce a luat început conspirațiunea con
juraților, numaidecît am scris și am trimis 

dese epistole la Maiestatea Ta, atît din Tran
silvania cît și mai pe urmă din Țara Româ
nească, voind a te încunoștința despre toate. 
Ci, fiindcă toate intrările și ieșirile erau în
chise de către transilvani (nobilimea ma
ghiară — n.n.), s-a întîmplat că au căzut în 
mîinile lor toți oamenii mei trimiși cu scri
sori către Maiestatea Ta și scrisorile le-au 
ținut la sine, spre a putea executa, după da
tina lor, prodițiunea (trădarea) ce au-me
ditat contra Maiestății Tale»...

Pentru destrămarea alianței încheiate cu 

domnul Moldovei, «voievodul Aron fu stins 
prin venin în modul cel mai crud și perfid, 
numai pentru că voia a asculta de Maiestatea 
Ta și nu de Sigismund Bathory».

Recunoscînd carențele activității sale in
formative și contrainformative în Transil
vania, viteazul domn arăta nevrednicului 
împărat că în timp ce delegatul turcesc se 
afla în Transilvania, adversarii săi «merseră 
pe sub ascuns la dînsul și-i spuseră să nu 
spere nici o pace pe cît voi guverna eu Tran
silvania, ci să caute vreun mod de a restitui 
pe Sigismund, și atunci pacea va fi sigură și 
nestrămutată. Din aceste intrigi delegatul 
turc și ceilalți consilieri ai tiranului price
pură că negocierea mea de pace este numai 
un joc. însă despre această trădare eu am 
aflat numai după ce a plecat chihaia turcesc».

AGENȚII LUI MIHAI VITEAZUL 
ÎN TABĂRA ADVERSARULUI

Ocuparea Moldovei și realizarea primei 
uniuni a celor trei țări române a fost pre
zentată împăratului Rudolf ca o «măsură 
preventivă», a cărei stringentă necesitate 
era relevată de informațiile culese în urmă
toarele împrejurări:

«Pe cînd planurile pretinse se negocia și 
se delibera în secret între transilvani, mol
doveni și poloni, Sigismund nu sta departe 
de Transilvania, în cetatea Suceava, de unde 
trimitea pe sub ascuns scrisorile sale către 
credincioșii săi, întărindu-i în prepusul lor 
de apostasie. Prinzîndu-se scrisori de aces
tea de către oamenii mei, eu, după ce le-am 
citit, le-am trimis Măriei Tale și nu știu de 
ți-au venit în mînă. Văzînd eu această tră
dare și oastea polonilor adunată lîngă Sigis
mund, împreună cu ajutorul turcilor și tă
tarilor, cu scopul de a mă scoate din Transil
vania, în fața acestui pericol fui constrîns 
de necesitate a prevehFIucrul de timpuriu, 
decis a mă bate și a-mi cerca norocul mai bine 
în pămînt ostil decît în provincia Măriei Tale. 
Drept aceea, conducîndu-mi oastea, intrai 
în Moldova și, învingînd pe leremia, voievo

dul Moldovei, împreună cu cetele polonik 
turcilor și tătarilor, care voiau a restii 
pe Sigismund, am ocupat acea țară în numi 
Măriei Tale și am constrîns-o a depune j 
rămîntul de fidelitate către Măria Ta. Tra 
silvanii, după supunerea Moldovei, rămase 
tot în strămoșeasca lor perfidie, pentru 
Moise Szekel, pe care-l pusesem peste toa 
oastea mea numindu-l căpitan general, și 
alți căpitani de frunte, Gaspar Zibrik 
George Maka, urzind altă prodițiune (tr 
dare), se duseră peste Șiret la Sigismui 
Bathory în marginea Poloniei și acolo se co 
sultară și deliberară despre moartea m< 
obligîndu-se Moise Szekel cu ai săi căt 
Sigismund și acesta către Moise și întării 
legătura reciprocă prin înscris. Planul e 
ca Sigismund, cu oaste mare, bine preparat 
să irumpă din Polonia în Transilvania și j 
mine să mă ucidă sau în luptă pe față st 
prin asasinat, calculînd ei că eu, văzînd 
ceasta, fără îndoială voi ieși cu oastea m 
în cîmp deschis spre a întîmpina pe polot 
Și atunci conjurații erau deciși a pune mîi 
pe mine și a mă trăda lui Sigismund, iar n 
putîndu-se aceasta, căpitanul George Mai 
se oferise a-mi repezi un glonț. Aflînd eu < 
la unii din vechii și credincioșii mei servite 
despre această prodițiune și conjurațiun 
chemai la curte pe Moise Szekel cu ceilal 
căpitani; ei însă, știindu-se trădători, fugi 
cu complicii lor la Sigismund în Poloni 
răspîndind o mulțime de minciuni desp 
mine...»

Rezultă din aceste explicații că agent 
lui Mihai Viteazul, care își desfășurau activ 
tatea în tabăra adversarilor, îl informau < 
promptitudine despre tot ceea ce se puni 
la cale împotriva sa.

ÎNCEPUTUL SFÎRȘITULUI
Veracitatea situației expuse de Mihai V 

teazul în memoriul adresat lui Rudolf al ll-l< 
cu privire la uneltirile secrete ale polonilc 
și turcilor care, dîndu-și mîna, susținea 
candidatura la domnie a lui leremia Movi 
și a familiei sale, este confirmată și de conț 
nutul unei scrisori vizirale aflate în arhivei 
de la Constantinopol și care datează di 
1600 sau 1601.

In ajutorul cancelarului și al lui lerem 
Movilă a fost trimis cu oști vizirul Mahmu 
Pașa, serdar al părților dunărene. Acest: 
după ce a trecut cu galere Dunărea în Țat 
Românească, a întărit cetatea Giurgiului 
apoi a trimis oști la București și Tîrgoviști 
sub comanda lui Eiub-Pașa, care a înfrîr 
oastea lui Mihai și a tăiat capul banului Cak 
tă, pus de Mihai Viteazul «stăpîn la Craiova: 
Oastea lui Mihai, neputînd rezista regeh 
polon si lui leremia Voievod, a fost înfrînt 
și s-a împrăștiat.

După multe peripeții, Mihai, ajungînd 
Viena, a trimis împăratului Rudolf al ll-k 
memoriul despre care s-a vorbit și cu ma 
greutăți a reușit să fie primit în audienj 
și să obțină ajutorul solicitat. Rudolf al ll-k 
a ordonat generalului George Basta să de 
ajutor iui Mihai în lupta contra instabilul) 
Sigismund Bathory.

In urma victoriei de la TâorăsTău'(3-1 
august 1601), lipsa informațiilor cu privir 
la intențiile ți acțiunile lui George Basta a 
facilitat asasinarea viteazului domn în tabăr 
de pe Cîmpia Turzii (9/19 august 1601 
Tragică ilustrare a proverbului «ferește-m 
doamne de prieteni, că de dușmani mă feres 
eu!» *

Analiza acțiunilor întreprinse de Mih< 
Viteazul în timpul glorioasei sale domnii și 
condițiilor în care acesta a fost asasinat duc 
la concluzia că realizarea obiectivelor urmi 
rite în lupta pentru dobîndirea și menține 
rea independenței și unității statului poat 
fi asigurată numai dacă geniul conducători: 
lui este sprijinit de întregul popor atît îi 
activitatea de consolidare a edificiului sc 
cial, cît și pe cîmpul de bătaie. De aseme 
nea, atingerea acestor scopuri este de ne 
conceput fără o activitate informativă car 
să surprindă intențiile dușmanilor si i 
activitate contrainformativă capabilă să con 
tracareze acțiunile ostile ale acestora. Cee 
ce, din păcate, nu s-a întîmplat în ultim 
parte a vieții marelui voievod.

C. NE AGI 
D. MARIN ESC! 

R. GEORGESCI

(Va urma



• BULETin DE 5TIRI •
«LUNA PRODUCȚIEI RE- 

:ORD». în toate întreprinderile 
'.entratei industriei confecțiilor, 
eptembrie a fost declarată «luna 
roducției record». Inițiativa va 
vea drept rezultat obținerea 
nor importante sporuri de pro- 
ucție menite să contribuie la 
ideplinirea angajamentului asu- 
nat: cincinalul în patru ani. Urăm 
uturor colectivelor din unitățile 
entratei un călduros succes. 
E. Munteanu)
NUNȚI SÎNT! BOTE

ZURI CIND? lată, spre știință, 
in inedit program al Căminului 
ultural din comuna Otopeni: 
:,9,16,23,28 septembrie, nunți. 
>acă socotim o zi pentru amena- 
area sălii înainte de nuntă și una 
>entru curățenia de după, în- 
eamnă că jumătate din lună este 
(aranjată». Pe cînd botezuri, ani- 
'ersări sau, de ce nu, parastase? 
E. Munteanu)
EXCELENTA ȘCOALĂ 

ROMÂNEASCĂ DE BEL- 
3ANTO. Hertogenbosch, mica 
ocalitate olandeză, sediul unor 
>restigioase concursuri muzicale, 
ie oferă, din nou, satisfacții. La 
:ea de-a XX-a ediție a concursu- 
ui internațional de canto, sopra- 
>a Cornelia Pop și tenorul Anto- 
lius Nicolescu, ambii soliști ai 
Operei Române din București, 
iu fost răsplătiți cu premiul II 
ta tenori, premiul I nu s-a 
icordat) (E. Dascălu)

DISCUL MENESTRELU
LUI. Pentru iubitorii muzicii 
idevărate, în curînd un disc 
fUDOR GHEORGHE (L.P.). în 
«programul îndrăgitului — și atît 
Jeoriginalului nostru interpret — 
Macedonski, Blaga, loan Alexan
dru... ș.a. Discul poartă titlul 
«VIATA LUMII». (H. Pătrașcu)

200 LA 45 DE ANI! Capul de 
afiș al inovatorilor de la între
prinderea «Automatica» este 
maistrul Mircea Cheptrosu. Cea 
mai recentă realizare: «dispozi
tiv pentru recuperarea superioa
ră a deșeurilor de cupru». A 
:îta, tovarășe Cheptrosu!

— Aceasta din urmă rotunjește 
cifra de 200.

— De-a dreptul impresionant. 
Cîți ani aveți?

— 45. Dar am început de tînăr, 
de la vîrsta de 5 ani. Prima 
«operă» a fost un avion din 
coceni de porumb... Și care, 
bineînțeles, nu intră în cifra de 
mai sus. Păstrează însă o valoare 
de simbol. (E. Munteanu)

UN MARE POD PESTE 
SOMEȘUL MIC. A fost dat în 
mod oficial în exploatare, noul 
pod peste Someșul Mic de la 
juc. Această construcție execu
tată de Șantierul de drumuri și 
poduri-Gherla a fost terminată 
cu un an mai devreme față de 
termenul inițial prevăzut în pla
nul de stat. Felicitări! (Adrian 
Mitu)

UN ȘOFER DE TAXI 
POLITICOS. Zilele trecute un 
șofer de taxi cu stația în Piața 
Cosmonauților (nu dau mai multe 
date de teamă de a nu fi identificat 
și linșat de colegii săi) i-a cerut 
clientului său permisiunea să fu
meze. Se pare că acesta, neobiș
nuit cu o asemenea cerere, s-a 
speriat pur și simplu și s-a dat jos 
imediat. (Iulian Neacșu) -

NICI CHIAR AȘA! Am citit 
tot felul de avertismente de tipul: 
«Nu rupeți florile». «Nu căleați 
pe iarbă» etc. lată însă că ocroti
torii naturii din orașul Curtea 
de Argeș au găsit o formulă 
«forte». în trunchiul unui arbore 
de pe bulevardul Republicii a fost 
înfiptă o placă din metal cu urmă
torul conținut: «Atenție. Tran
dafiri stropiți cu substanțe toxice. 
Pericol de otrăvire». Păcat că 

acest temut avertisment nu preci
zează la cine se referă pericolul! 
(E. Munteanu)

DREPTUL PUMNULUI? 
Gheorghe Popa și-a ieșit din 
pepeni și a început să dea cu 
pumnii în Vasile Gheorghevici 
din Măcin, județul Tulcea. Cel 
atacat și-a pierdut echilibrul și, 
în cădere, s-a lovit cu capul de o 
placă de ciment, decedînd pe loc. 
(Lionel Nitescu)
DESPRE ZAHĂR CU...
AMAR! Zahăr tos, în pungi de 
un kilogram sau vărsat — acestea 
sînt cele două ipostaze în care se 
vinde, în magazine, dulcele suc 
cristalizat al sfeclei de zahăr. 
Zahăr cubic? O raritate. Zahăr 
farin? Doar din an în paște. Zahăr 
bucăți preambalat pentru ceaiul 
sau cafeaua de dimineață? Nu! 
Zahăr candel? Doar bunicii ne 
mai povestesc ce aromă are. Adică, 
să înțelegem că în industria zahă
rului nimeni nu se ocupă de 
diversificarea producției? (Ion 
Preda)
IGIENA MĂREȚIEI. Am re 
văzut, în chiar această săptămînă, 
Voineasa, colonia numărul 1 a 
constructorilor sistemului hidro
energetic de la Lotru. Munții sînt 
la fel de minunați, construcțiile 
la fel de masive, clădirile colo
niei la fel de frumos - moderne; 
dar, în jurul lor, prea multă de
zordine și chiar murdărie. Pă
cat! (L. Voica)
RÎMNICU VÎLCEA, PE ZI 
CE TRECE e mai bogat în clă
diri frumoase. Reconfortant lu
cru să constați că avem și gos
podari care știu să cheltuiască 
banii obștii cu chibzuială și gust. 
(L. Teodorescu).
DESTINUL TURISTIC AL 
UNEI BĂLȚI CU PEȘTE. Nu 
se știe de unde, într-o baltă care 
n-are încă nici măcar nume, au 
apărut peștii. Este vorba despre 
o baltă din perimetrul C.A.P. 
Pogoanele, din județul Buzău. 
Inginera Mișcovici Valeria inten
ționa s-o transforme în crescă
torie, dar o nebănuită avalanșă 
de bucureșteni în concediu lasă 
să se înțeleagă că viitorul acestei 
bălți este mai curînd legat de un 
destin turistic, de agrement. (To
ma Michinici)
HĂRNICIE PE CAP DE LO
CUITOR. LoCuitorii județului 
Botoșani au efectuat anul acesta 
lucrări prin muncă patriotică in 
valoare de 136 milioane lei, mai 
mult cu 31 milioane decît anga
jamentul inițial. Mai subliniem 
faptul că suma medie realizată 
pe fiecare locuitor este de 285,2 
lei. (A. Fluturaș)
MAI CALM NICI NU SE 
POATE. Și cel mai calm dintre 
calmii englezi și-ar pierde calmul 
văzînd cu cît «calm» (se poate 
citi și indolență) se lucrează la 
completarea fișelor (4 cuvinte) 
la centrul de microradiologie de 
pe strada M. Eminescu. Aici se 
reușește uluitoarea performanță 
de a se completa mai puține fișe 
decît numărul de țigări și cafele 
consumate de tînăra împuterni
cită să completeze fișele și tot 
aici mai vii încă o dată (o jumă
tate de zi) să ți se repete poza 
fiindcă... ai mișcat. Poate mai 
trebuie mișcat și altceva la acest 
centru. (Ilie Tudora)
4 000 DE POEZII ÎN 73 DE 
ANI. Comitetul pentru cultură 
și educație socialistă al județului 
Caraș-Severin a încredințat tipa
rului un volum de versuri care 
va cuprinde o parte din cele peste 
4 000 de poezii scrise de către 
rapsodul popular Gheorghe Bă
lan — azi în vîrstă de 73 de ani. 
Selecția a fost făcută de către 
profesorii Mihai Deleanu și Vasile 
loniță, iar ilustrațiile aparțin lui 

Stefan Szekely. (Liviu Timbus) 
MEREU ACEEAȘI ORĂ: 
CEASORNICELE (operă de 
artă!) din Sala mare a C.E.C. 
arată, «nemișcate» de ani de zile 
aceeași oră: unu și cinci minute. 
Totuși ghișeele sînt mereu des
chise — este doar ora unu și 
cinci minute! (A. Fluturaș) 
APROAPE O JUMĂTATE 
MILION VALOREAZĂ O 
IDEE. La întreprinderea de ar
ticole metalice din Arad s-a reali
zat o inovație prin care se modi
fică complet tehnologia de fini
sare a pieselor din aluminiu. Prin 
aplicarea acesteia se aduc econo
mii de aproape 500 000 lei în- 
tr-un an. (Marga Nedelea) 
100 DE TINERE DEPĂȘESC 
PRODUCȚIA LA COVOA
RE. în cadrul colectivului coope
rativei meșteșugărești «Progre
sul». secția de covoare a realizat 
substanțiale depășiri peste plan. 
Acest colectiv este format din 
100 lucrătoare tinere, calificate 
în majoritatea lor la locul de 
muncă. (Marga Nedelea) 
GIGANTUL FLOTEI CO
MERCIALE. Pe șantierul na
val din Constanța a început con
strucția navei-amir'al a flotei noas
tre comerciale, mineralierul de 
55 000 tdw, o premieră de uriașe 
dimensiuni și obiectiv de seamă 
al actualului cincinal. Vom reveni 
cu amănunte (A. Fluturaș) 
SPRE VEST PRIN SUD-EST. 
«O.N.T. Buzău organizează 
excursii «în vest»; Turcia». 
Din fericire, șoferii n-au timp să 
citească anunțurile oficiului bu- 
zoian și în ziua sorocului o iau 
totuși spre sud. (N. Cristache). 
CHIAR DE NEREZOLVAT? 
Haotică, inadmisibil de neglijată 
și de lăsată la voia hazardului a- 
provizionarea cu margarină a u- 
nităților comerciale. O zi o gă
sești, alte zece umbli zadarnic 
în căutarea acestui aliment re
comandat, dealtfel, și de medicii 
dieteticieni. Unde-o fi buba? 
(L. Voica).
RAPORTURILE STRĂZII 
CU TOAMNA. De douăzeci 
de ani locuitorii de pe strada 
Plutașilor, din București, au tot 
așteptat ca primăria sectorului 8 
să ia în seamă marea lor doleanță: 
să se introducă canalizare și con
ductă de apă și să se paveze la fel 
ca străzile din jur. Și văzînd că 
nimeni nu le ascultă ruga, dele
gatul străzii a strîns bani de la 
fiecare familie și a purces la 
treabă. S-a tocmit cu cîțiva «bă
ieți descurcăreți» care au adus 
cîteva autocamioane de nisip, l-au 
împrăștiat pe stradă și l-au bătut 
cu compresorul. Asta doar pe un 
sfert de stradă. Căci restul străzii, 
răscolită cu screperul, arată ca 
după un bombardament. Și toam
na,cu ploile ei, vine. (Gh. Tă- 
taru)
NOROI PENTRU O AUTO
GARA. Autogara din Oradea 
comunică ultima măsură luată 
în vederea «îmbunătățirii» con
dițiilor de confort ale călătorilor: 
autobuzele nu mai pleacă de pe 
platoul din fața autogării, ci din 
locul numit «șanțul cetății». A- 
dică de sub zidurile vechii cetăți 
a orașului, dintr-un veritabil șanț, 
fără nici o amenajare, care se 
transformă într-o întindere de 
noroi clisos, cînd plouă, și într-o 
mare de praf cînd nu plouă. E 
greu de descris cum arată «șan- 
țul cetății» în acea vînzoleală 
continuă de oameni și mașini și 
de aceea îl invităm pe primarul 
Oradei să facă acolo o vizită și 
să ne transmită ce spun călătorii 
despre năstrușnica măsură. (Ion 
Preda)
RECUNOSC, SINT VINO
VAT! Am 1,86 înălțime și bra

țele lungi, cît ale unui om de 
1.86. Port cămăși (adică doresc sâ 
port) nr. 38/1 și pulovere măsura 
52/1. De amar de timp chinuiesc 
salariatele magazinelor de lenje
rie și tricotaje și cu toată bună
voința de care au dat dovadă (și 
recunosc că au dat) nu m-au 
putut servi cu o cămașă sau cu un 
pulover cu mînecile mîneci, adică 
mai lungi decît pînă la coate. 
Pentru timpul răpit atîtor vîn- 
zătoare, recunosc, sînt vinovat! 
Vinovat ca toți cei de înălțimea 
mea (cel puțin 20 la sută din 
populația masculină). Dar oare, 
alții nu se simt vinovați?!... (Ilie 
Tudora)
BANCA AȘTEAPTĂ TEZAU
RUL. O întreprindere bine pusă 
la punct pentru producție, e 
vorba de Uzina de vinificație din 
Banca, județul Vaslui, așteaptă 
strugurii acestei toamne. Dar 
culegătorii celor șapte coopera
tive care ar trebui să livreze 
această — de foarte mulți bine- 
cuvîntată — materie primă lu
crează într-un ritm de-a dreptul 
leneș. Eu unul, pe cel care lasă 
iarna să prindă ciorchini neculeși, 
nu-l pot ierta niciodată; așa m-a 
învățat marele preot al strămo
șilor, Deceneu. (Nelu Ionescu) 
PAZNICUL ELECTRIC ILE
GAL. Pentru a bara calea virtua
lilor răufăcători, Szasz Domokos 
din Făgăraș a avut sinistra idee 
să tragă un fir de curent electric 
prin magazia casei sale. N-a apărut 
nici un hoț, ci doar un copil, 
Marcel Nedelcu, care din curio
zitate a pus mîna pe sîrma res
pectivă fiind electrocutat mor
tal. Arestat preventiv, Szasz Do
mokos va fi trimis în judecată 
sub învinuirea gravă de omor 
din culpă. (L. Voica)
CU CIT MAI REPEDE, CU 
ATÎT MAI BINE Intrată mai 
devreme în probe tehnologice, 
moderna fabrică de sticlărie-me- 
naj din Dorohoi va pune în va
loare bogatul zăcămînt de nisip 
de la Miorcani-Prut. Spre binele 
vechiului tîrg moldovenesc și nu 
mai puțin al beneficiarilor din 
întreaga tară. (Rodica Pop)
DE PE O LATURĂ PE ALTA. 
La chioșcul de presă din stația 
Emil Racoviță (cartierul Berceni), 
la unul din geamuri este anunțat: 
Aici se vînd ziare și reviste, 
iar în vitrina frontală se preci
zează: Unitate închisă din lip
să de gestionar. : Evident, rea
litatea contrazice doar primul 
afiș. (L. Teodorescu)
AUTO... PUBLICITATE în 
Ploiești, pe traseul 30, blocuri- 
nord-gara Sud, într-unul din auto
buze, se poate citi: «Tineri că
sătoriți căutăm cameră nemo
bilată. Adresați-vă șoferului». Mi
ca publicitate și-a găsit noi spații 
posibile pentru apariția ei? (Gri
gore lonaș)
AU DAT IN MINTEA COPII
LOR. In cursul unui control 
efectuat în raza municipiului Pi
tești și a orașului Curtea de 
Argeș s-a constatat că unii ges
tionari trimiteau la casieriile co
lectoare sume mari de bani prin 
intermediul unor rude și chiar 
al unor copii. Dacă te gîndești 
bine, ajungi la concluzia că în 
cazul de față copii nu erau copiii, 
ci gestionarii. (Lionel Nițescu) 
SE ÎMBOGĂȚEȘTE ZES
TREA INDUSTRIALĂ A BU
ZĂULUI. Recent, a început la 
Buzău construcția unei filaturi 
de lînă pieptănată. Obiectiv e- 
conomic important, marea fa
brică va permite unui mare nu
măr de femei din Buzău și din 
comunele apropiate să se califice 
intr-o profesiune. (M. Banu) 
MICUL BANCHER DIN MA
MAIA. Asupra ospătarului Lică

Zaharia, de la restaurantul «Cher
hana» din Mamaia, s-au găsit 
76 dolari americani, 620 guldeni 
olandezi, 31 lire sterline, 100 
franci francezi, 20 franci elvețieni, 
50 șilingi austrieci, 460 000 lire 
italiene. Gurile rele susțin că 
numitul Lică a cerut afilierea la 
Fondul Monetar Internațional. 
(Lionel Nitescu)
LOZUL CEL MARE. Necu- 
noscuți au furat din restaurantul 
din Recaș, județul Timiș, lozuri 
în plic în valoare de 1 500 lei. 
Nu știm dacă au avut noroc sau 
nu, dar îi asigurăm că lozul cel 
mare li-l pregătește nu «Loto- 
Pronosport»,ci o altă instituție. 
(V. Tudor)
PIONIERI CERAMIȘTI. La Pa 
latul pionierilor din Deva,cercul 
tinerilor ceramiști se bucură de 
un meritat renume. Acesta a fost 
și motivul pentru care munici
palitatea orașului a hotărît să 
construiască în incinta clădirii 
un modern cuptor pentru ars 
ceramica. Construcția a fost dată 
în folosință în această săptămînă, 
spre marea bucurie a micilor 
artiști. (M. Banu)
ÎN 20 DE ȚĂRI. Acesta este, 
deocamdată, numărul de țări în 
care se exportă produsele coope
rației meșteșugărești din județul 
Argeș. Numai că, prin înființarea 
unor noi secții și ateliere de pro
ducție, se prevede ca la sfîrșitul 
anului 1975 volumul exportului 
produselor meșteșugărești să fie 
de 5 ori mai mare decît realiză
rile anului 1970. (V. Tudor).
CEA MAI SCUMPĂ ȚIGARĂ 
DIN LUME a fost fumată re
cent de Ștefan Ursulescu, folosit 
ca paznic la depozitul de materii 
prime al întreprinderii «Textila» 
din Lugoj. Ursulescu s-a culcat 
beat cu țigara aprinsă. Rezultatul: 
un incendiu si pagube de 
2 000 000 lei. (V. Tudor)
DACĂ DORIȚI O HAINĂ 
SPORT și aveți o măsură destul 
de mare (54-56) o puteți găsi la 
magazinele de confecții pentru 
adolescenți! Bineînțeles că sacou
rile au reverele și buzunarele 
tighelite ca pentru cei mai tineri 
contemporani ai noștri, care însă 
nu le pot purta decît cînd vor fi 
foarte mari și oameni serioși, 
deci foarte departe de asemenea 
extravaganțe ale adolescenței. 
Confuzie, confuzie... (Iulian Neac
șu)
O CARTE A CINSTEI Șl O- 
NOAREI. Ideea aparține Con
siliului popular orășenesc Sîn- 
georz-Băi. în acest veritabil ma
nual al omeniei și responsabili
tății civice sînt trecute numele 
tuturor persoanelor care au adus 
la sediul primăriei diverse obiec
te pierdute aiurea de către con
cetățenii noștri neglijenți, uituci 
sau distrați. Paginile cărții cu
prind pînă în prezent numele a 
peste patruzeci de persoane care 
au dovedit prin fapte: cinstea 
valorează mai mult decît tot 
aurul din lume. (L. Teodorescu)

ARHITECTII NOȘTRI LUP
TĂ ÎMPOTRIVA SUPERSTI
ȚIILOR. Pe valea Buzăului, în 
frumoasa așezare Nehoiu, s-a con
struit relativ de curînd un mo
dern motel în care predomină 
cifra 13: 13 camere, 13 locuri în 
restaurant, 13 locuri în barul de 
zi... dar doar 11 trepte între 
parter și etaj — o informație pe 
care o dedicăm călătorilor su
perstițioși. (Iulian Neacșu).
MERCUR LA DEVA. în cen
trul orașului Deva se află într-un 
avansat stadiu de construcție un 
modern supermagazin. Să spe
răm că încă în această toamnă 
vom putea confirma inaugurarea 
sa. (M. Banu)
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• FLRCRRR Ln DISPOZITin DURIRERUORSTRR •
Din răspunsul întreprinderii 

canal apă București

în legătura cu articolul publicat în nr. 32 al 
revistei «Flacăra» sub titlul «Fitofagul și pes
carul sportiv bucureșteam\semnat de IIie Tudora, 
pentru a lămuri problemele pescuitului industrial 
și sportiv pe lacurile Capitalei, considerăm util 
și necesar să facem următoarele precizări:

începind cu anul 1970 a fost reluată problema 
valorificării prin piscicultura a lacurilor de pe 
valea rîului Colentina și printr-o hotârîre a Co
mitetului executiv al CPMB s-a înființat în 
cadrul ICAB-Exploatare lacuri o secție piscicolă 
și s-a aprobat un plan de măsuri privind dezvol
tarea activității piscicole pe perioada 1972-1975.

In baza acestui plan de măsuri aprobat de 
C.E. al CPMB, s-a realizat o primă pepinieră 
pentru puiet-pește la Valea Saulei și s-a trecut 
la popularea masivă a lacurilor.

Astfel, în toamna anului 1972 și primăvara 
anului 1973 au fost populate lacurile Buftea, 
Băneasa, Herăstrău, Floreasca, Tei, Balta Albă, 
Cocioc și Snagov, ceea ce asigură pentru toamna 
anului 1973 o producție sporită de pește ce se 
va valorifica pe piețele municipiului București.

Activitatea piscicolă nu a creat și nu va crea 
greutăți, activității de agrement, ci din contră 
se împacă foarte bine. Astfel, este de remarcat 
faptul că pe lacurile Băneasa, Herăstrău, Flo
reasca, Tei, Cocioc, Balta Albă, unde s-a introdus 
pește fitofag, în anul 1973 nu a mai apărut 
vegetația subacvatică (brădișul) care în anii 
trecuți a făcut atîtea greutăți activității de 
agrement.

Avînd în vedere cele de mai sus, lacurile popu
late au fost declarate crescătorii șif conform 
legii, în aceste lacuri pescuitul este interzis.

Dar în atenția noastră a fost și pescuitul 
sportiv. Astfel, ÎCAB a pus la dispoziția AGVPS, 
pe bază de contract, următoarele lacuri: Sna
gov, Buciumeni, Mogoșoaia, Chitila, Străulești, 
Grivița, Plumbuita, Fundeni și Pantelimon I.

în acest sens, vă asigurăm că ICAB va depune 
toate eforturile pentru a realiza în întregime 
sarcinile primite.

director, Exploatare lacuri,
inginer V. Mureșan inginer M. Mi hai ța

Ori mint, ori n-au dreptate

In ziua de 22 august a.c. trebuia să plec din 
Craiova la Brașov cu trenul 104, la orele 18,05. 
De la orele 13,00 am dat telefon la stația GETAX 
pentru a comanda un taxi pentru orele 17,30. 
Mi s-a răspuns că nu se primesc comenzi înainte, 
ci numai la ora cînd îmi trebuie. Fiind pățit 
însă, n-am vrut să risc. Am telefonat la cel de-al 
doilea număr de telefon și ultimul! N-a mai 
răspuns nimeni.

Am plecat spre prima stație GETAX, șoferul 
de pe mașina 1-Dj-6266 mi-a răspuns că nu 
știe unde este adresa mea în Craiova. Următoarea 
mașină: 1-Dj-570, nu-l ține ambreiajul pînă la 
orele 17,30; următorul, 1-Dj-1347: la orele 17,30 
se schimbă, îi pare rău, nu poate, să dau telefon 
atunci cînd îmi trebuie mașina; l-Dj-6275: tre
buie să plece la garaj; 1-DJ-2631: nu poate, să 
dau telefon atunci, el pleacă la gară; 1-Dj-3633: 
supărat, plictisit, mi-a dat de înțeles să-l las în 
pace; 1-Dj-6272: nu poate, că îi vine schimbul, 
care are poate un aranjament pentru aceeași 
oră; 1-Dj-6265: tot cu aranjamente.

Totuși, la orele 15,00, după aproape două ore 
de milogeală, 1-Dj-6265, aducîndu-și aminte că 
este pus pentru a servi populația, a acceptat.

Acum vă scriu din Brașov. De curiozitate am 
repetat de trei ori figura de la Craiova. Alte 
rezultate!! Toți șoferi! au fost de acord cu o 
comandă anticipată.

Toți șoferii din Craiova mi-au spus că n-au 
voie să răspundă unor comenzi făcute din timp.

Eu lucrez la C.F.R. Nu cunosc regulamentele 
de la I.T.C., dar cred că șoferii din Craiova mint. 
Iar dacă mint, cred că este foarte nelalocul lui 
acest lucru. Și chiar dacă «Flacăra» n-ar fi citită 
de șoferii în cauză poate o citește conducerea 
I.T.C.

Radu Colan
Craiova

Din partea clubului Progresul

Scrisoare deschisă către 
Federația română de fotbal

Tovarășe președinte.

Vă aducem la cunoștință cele întîmplate în ziua de 
16 septembrie 1973 la meciul de fotbal dintre echipele 
«Drobeta-Turnu-Severin» și «Progresul» București, dispu
tat în cadrul Diviziei naționale B, cu rugămintea de a 
lua măsurile ce se impun spre a se înlătura de pe tere
nurile noastre de sport manifestări ce nu fac cinste 
eticii noastre sportive.

De la început, subliniem faptul că rezultatul final, 
2—1 pentru echipa gazdă, a fost viciat flagrant de 
arbitrul Oprița din Arad.

Astfel, în minutul 35, jucătorul Ba taci iu a fost faultat 
3 metri în interiorul careului de 16 metri, dar arbitrul 
Oprița a mutat lovitura la 16 metri. După golul marcat 
de echipa Progresul — în urma unei acțiuni clare (mi
nutul 64) — la care Batacliu a driblat întreaga apărare 

și a marcat în poarta goală, obligîndu-l pe arbitru să 
acorde golul, jucătorul nostru Petre Gheorghe (minutul 
70) a scăpat singur din propriul teren spre poarta ad
versă. Arbitrul de tușă nu a ridicat fanionul, în schimb 
arbitrul principal Oprița, după ce se convinge că jucă
torul nostru nu mai poate fi ajuns și golul nu va putea fi 
evitat, fluieră ofsaid, deși se afla mult undeva în urmă.

în minutul 76 sintern egalați printr-un gol dubios. 
Din acest moment, arbitrul Oprița a folosit întreaga 
gamă de lovituri directe și indirecte împotriva echipei 
noastre, pentru a forța înscrierea golului care sa con
sfințească victoria echipei gazdă.

Văzînd că pînă la terminarea timpului regulamentar 
de joc scorul era tot egal, arbitrul prelungește timpul 
de joc și astfel, în minutul 96 (!), echipa gazdă înscrie 
un gol din ofsaid clar, pe care arbitrul îl consideră 
valabil.

Vă aducem, de asemeni, la cunoștință că la Drobeta- 
Turnu Severin nu au fost asigurate condiții pentru 
securitatea noastră nici pe terenul de sport și nici după 
terminarea jocului.

Am fost nevoiți să răminem o oră în cabina stadionului 
după terminarea jocului, apoi an fost scoși printr-o 
poartă dosnica a stadionului de către un grup de mili
țieni. Am ajuns la gară escortați de miliție și, cu toate 
astea, unii cetățeni incitați de antrenor au ținut să ne 
conducă cu pietre. Văzînd că nu putem ajunge la gară 
în aceste condiții, organele de miliție au fost nevoite să 
oprească un autobuz de pe traseu, să evacueze pasagerii 
și să ne conducă pe căi lăturalnice la gară.

Toate acestea s-au datorat incitării publicului de 
către antrenorul Matache Constantin, care în ultimele 
20 minute de joc s-a «plimbat» pe marginea terenului 
de joc, influențînd arbitrajul și proferînd amenințări și 
injurii la adresa jucătorilor noștri. Menționăm că an
trenorul Matache a intrat și în terenul de joc, bruscîndu-l 
și zgîriindu-l pe față pe portarul nostru Giron, iar lui 
Ardeleana Cezar (fundașul nostru central) i-a «admi
nistrat» un cap în gură, umplîndu-l de sînge. La ieșirea 
de pe teren, băieții noștri au luat cîteva corpuri delicte, 
pietre și reteveie de lemn, pentru a le prezenta arbi
trului. Antrenorul Matache, ținut de doi milițieni, ame
nința că ne omoară și că nu ieșim vii de pe teren! Am 
lăsat jos toate aceste corpuri delicte și ne-am îndreptat 
spre vestiare. Pe culoarul care duce la cabine, în locul 
unde se despart cabinele celor două echipe (loc întune
cos), antrenorul Matache, «dispărut» de pe teren, a 
așteptat la adăpostul întunericului pe primul jucător 
din echipa noastră (Gal Carol), pe care l-a lovit cu pi
ciorul și împreuna cu un om de ordine l-au tras în ca
bina lor și au continuat să-l lovească cu capul de perete. 
In urma acestor lovituri, sportivul Gal a făcut comoție 
cerebrală, rămînînd în stare de inconștiență timp de 
20 de minute.

Pentru dovedirea celor arătate, anexăm certificatele 
medicale și declarația sportivului.

Atitudinea antrenorului Matache nu s-a oprit nici 
aici, el reușind să închidă cu lacătul pe arbitrii în ca
bina lor.

Considerăm că arbitrii au fost forțap să greșească în 
timpul ultimelor 20 de minute de joc, din cauza ame
nințărilor venite din partea antrenorului Matache și a 
jucătorilor adverși. în acest sens, la două ore după ter
minarea jocului, întîlnindu-ne în gară cu arbitrii, aceștia 
au declarat că dacă nu procedau așa nu mai ieșeau 
vii de pe teren.

Vd rugam să luați în discuție faptele petrecute.
Considerăm că am fost frustrați de o victorie în mod 

necinstit și pentru aceasta cerem rejucarea meciului in 
condiții regulamentare și în prezența unui reprezentant 
al federației.

președinte club președinte secție fotbal 
8. Pilug 8. Epure

O hotărîre luată cu ochelari

Cetățenii cartierului Ohaba-Bistra din orașul 
Oțelu Roșu vin pe aceasta cale și vă prezintă 
următoarea plîngere:

De mult timp s-au purtat discuții cu* privire 
la sistematizarea orașului Oțelu Roșu. în acest 
scop s-au elaborat mai multe variante de siste
matizare. Dintre acestea, una prevede demolarea 
caselor proprietate personală din fosta comună 
Ohaba-Bistra, variantă care a fost adoptată de 
Comitetul executiv al Consiliului popular fără a 
se consulta cu masele de cetățeni din cartierul 
în cauză, care cu siguranță aveau și alte pro
puneri pe linia sistematizării. Precizăm că lo
cuitorii din Ohaba-Bistra se ocupă și cu agricul
tura, punînd accentul în primul rînd pe creș
terea vitelor, contract!nd cu statul taurine și 
bovine, reușind prin aceasta să acopere parțial 
consumul de lapte și carne necesare populației 
din acest oraș.

Prin aplicarea planului de sistematizare care 
prevede demolarea caselor proprietate perso
nală a fostei comune Ohaba-Bistra, în prezent 
cartierul agricol al orașului Oțelu Roșu, se dis
truge șeptelul existent, acești cetățeni devenind 
în felul acesta din producători consumatori.

Totodată, prin distrugerea spațiului locativ 
existent, însemnate fonduri ale statului se iro
sesc, prin construirea de locuințe pentru cetățenii 
ale căror case devin demolate, crescînd in felul 
acesta necesarul de fonduri pentru acoperirea 
cererilor de locuințe.

Considerăm că forul în drept al orașului 
Oțelu Roșu a adoptat, după părerea noastră, o 
hotărîre pripită, fără a analiza temeinic și din 
punct de vedere economic, aduci nd astfel pier
deri însemnate și nejustificate din fondurile 
statului.

Ținem să mai precizăm că prin adoptarea 
acestei variante se nesocotește faptul de a se 
ocoli demolarea spațiului locativ existent, de a 
se evita exproprierea terenurilor agricole și de 
a se evita construirea de locuințe în zonele din 
apropierea uzinelor și fabricilor care prin natura 
procesului de producție poluează atmosfera și 
mediul înconjurător.

Bazați pe cele arătate, considerăm că trebuie 
reanalizate variantele de sistematizare care au 
fost în număr de cinci, acceptîndu-se cea 

mai rațională și economică, consultînd și masa 
largă de locuitori

Elisabeta Stan
Oțeiu-Roșu

str. 23 August nr. 94

Un răspuns de la întreprinderea 
avicolă de stat Crevedia

în revista «Flacăra» nr. 34 din 18 august 1973 
a apărut scrisoarea «Am rămas cu promisiu
nile», la care vă răspundem următoarele:

- Relatările tovarășului BODRUG VASILE, do
miciliat în Buciumeni, str. Motoc nr. 39, orașul 
Buftea, sînt în parte justificate.

Dorim să vă relatăm însă adevărata situație a 
problemei dejecțiilor rezultate de la găinile cres
cute în combinatul nostru.

In urma trecerii creșterii găinilor în sistemul 
de baterii, densitatea păsărilor pe aceeași supra
fața a crescut de 3 ori, iar dejecțiile în aceeași 
proporție.

Transportarea acestora se face deocamdată 
în locuri anume stabilite pentru a-și ajunge 
scopul privind valorificarea în sistemul de ferti
lizare a culturilor agricole de pe terenurile 
fermelor învecinate satului Buciumeni.

Avînd în vedere cantitățile mari de dejecții 
rezultate, pentru folosirea lor eficientă atît ca 
îngrășăminte naturale, cît și în furajarea tauri
nelor la îngrășat, întreprinderii noastre i s-au 
afectat fonduri pentru instalarea a 2 stații de 
uscat dejecții, una pentru fermele de la Buciu
meni și a doua pentru păsările crescute în fer
mele din comuna Mogoșoaia.

Cele 2 stații de uscat dejecții prevăzute cu 
utilaje din import se află în faza finală de exe
cuție și vor intra în funcțiune în cursul trim. 
IV a.c.

în acest fel, considerăm că neajunsurile în 
ceea ce privește poluarea semnalată de tovarășul 
Bodrug Vasile, vor fi complet îndepărtate.

director, 
inginer Barbu Nicolae

Modernizare cu bucluc

Va trimit alăturat o fotografie realizată în 
orașul Baia de Aramă, jud. Mehedinți (strada 
de ieșire din Baia de Aramă spre comuna Po
noare). După cum se vede, un stîlp de susținerea 
firelor electrice a rămas în stradă la circa 1,20 
metri de trotuar. Oare permite legea circulației 
acest lucru? Cine răspunde de eventualele acci
dente care ar putea lua naștere din această 
cauză? Șoseaua a fost asfaltată însă stîlpii au 
rămas pe vechiul lor loc (sînt în număr de trei 
în această situație). Sper ca fotografia să fie 
privita și de către cei care trebuiau să vadă 
această lucrare de modernizare a străzii înaintea 
subsemnatului.

loan Angheiescu 
Craiova, str. Brazda lui Novac

Tele-competență literară

In seara de 24 august curent, emisiunea pro
gramului I T.V. s-a încheiat cu un recital de ro

manțe, intitulat sugestiv «Stih și melodie». Nir 
neobișnuit pînă aici. Asemenea emisiuni au 
săptămînal la televiziune — și ele nu pot de 
să ne bucure. Neobișnuitul a venit abia la 
doilea cîntec, romanța «Pe sub fereastră- 
curge-un rîu», despre care am citit negru pe . 
pe micul ecran, că ar avea textul scris dt 
Octavian Goga. Nu mă surprinde că realizate 
rămași anonimi, ai emisiunii cu pricina n- 
auzit de Maria Cunțan, poetă și ea, ardelear 
și ea, dar în mod cert singura autoare a poez 
respective. De mirare e faptul că au putut atrii 
lui Octavian Goga, cunoscut cîntăreț al Ardi 
lului, niște versuri care nu-i aparțin.

Ne-am obișnuit de mult cu sistemul unor < 
teri sau cîntăreți care «colaborează» intens 
autorii ale căror versuri le recită sau cîntă. / 
auzit numeroase versuri din Eminescu, Coșbi 
Minulescu etc., încît nu m-ar mai surprin 
nimic în această privință. Dar a confunda pot 
pînă într-atît încît să le încurcăm poeziile 
tegral este grav.

Le-aș recomanda realizatorilor emisiunilor n 
zicale ale televiziunii ca, în anume cazuri, s 
consulte pe colegii lor de la emisiunile litere 
atunci cînd intervine cîte un asemenea «lapsus 
Oricum, e mai comod decît să iei de la cap 
toată istoria literaturii române.

Andrei Ciuruni 
București, str. Cornelia 8, sect.

Așa se deschide «cariera» fetelor?

Ce alta decît grija față de viitorul copii 
mei și al copiilor celorlalți compatrioți mă pi 
pe mine, simplu spectator de cinematograf, 
scriu aceste rînduri? Că n-am avut și nu < 
veleități nici de scenarist, nici de regizor de fi 
și nici barem de cronicar cinematografic ca 
nutresc invidie față de autorii «Dragostei (ca 
începe vineri».

Luat oarecum în mod simplist, conținutul 
mului ar putea fi rezumat așa:

Ca să ajungă la maturizare, la alegerea ui 
drum sănătos spre muncă, o tînără cu bacalauri 
trebuie să trăiască o aventură amoroasă în pa 
unui Don Juan, din care cauză (?) să nu reușeai 
la facultate și — sfătuită de un serios con 
rențiar universitar (îndrăgostit la țanc de ea) 
să se angajeze muncitoare necalificată la 
uzină.

Face impresia că tot începutul ăsta a f 
decupat din zecile de filme din apus, folosi 
spectaculosul distracțiilor de local, plus see 
tăvălirilor pătimașe din pat, spre a fi și noi 
înălțimea acelora. Și barem dacă n-ar fi f 
cusut cu ață albă. Eroina, fată serioasă și < 
minte, care îl consideră aidoma pe partene 
ei, merge în vizită la viitoarea soacră cu un n 
cadou în mînă și aici, intr-un mediu famil 
considerat serios, nu i se pare deplasat să 
culce de îndată cu viitorul mire.

De aci încolo — după terminarea aces 
episod inutil și hidos — filmul e film. Amu: 
convinge, emoționează chiar pe ici-colo. E 
film cu tineri, despre tineri, cu viață, cu muz 
bună, frumos colorat.

Rămîne neclar de ce eroina n-ar fi putut a\ 
un eșec la admiterea în facultate fără aventi 
de dragoste sau de ce n-ar fi putut avea nor 
chiar dacă a făcut aventura, dar mai ales (pen 
a fi într-adevăr exemplu) de ce n-ar putea să 
hotărască pentru munca în uzină fără să n 
încerce la facultate. Era nevoie să-și «desch 
cariera» (cum se zice popular) spre a reuși sc 
găsească apoi adevărata dragoste ? E ace 
un sfat, un model?

Cu asemenea întrebări s-au întors de la sp 
tacol oamenii cumsecade ai zilelor noastre. Po< 
unii tineri, nu. Ei și-au justificat, prin vedei 
scenaristului, pornirile lor spre aventură. Fete 
neserioase li s-a adus plocon justificarea, mode 
E foarte ușor să dai apă la moara patimii 
greu e să le combați. Și asta am aștepta de 
filmele din țara noastră socialistă.

loan Crc
Oradea, str. Pasteur nr.

Un răspuns de la
Oficiul județean de turism Brașov, 

Filiala de turism și tratament
Făgăraș

în revista Flacăra nr. 37, din 8 septembi 
1973 a apărut articolul «Am aspirat spre nemu 
torul Ol imp, dar am ajuns la hotel Terra» semr 
de inginerul Mihai D. Săbăduș.

Ca urmare acestui articol vă facem cunosc 
că filiala noastră, ai adresa nr. 17286/28 apri 
a Oficiului județean de turism Brașov, a prin 
repartiția locurilor în stațiunea O/imp. Numai 
locurilor era 10 pe serie, din care a cumpărat 
autorul acestui articol 3 locuri. Noi nu am f< 
înștiințați de anularea repartiției sau de vr 
modificare, deci considerări că pentru transfei 
turiștilor de la Olimp la hotelul Terra se f 
vinovați alții, care au contractat locurile și 
Oficiul județean de turism Brașov și cu o firr 
străină.

sef filial
Mihai Păcurar



• războiul sannrfiTii •
loi orizonturi ale chirurgiei

De vorbă cu general-maior doctor docent luliu Șuteu

«Operația a reușit, dar pacientul a murit» 
Dricît ar părea de curios, această arhi- 
:unoscută glumă macabră pune în lumină 
jna din problemele centrale ale chirurgiei, 
ie aceeași arzătoare actualitate în 1973 ca 
;i la începuturile chirurgiei. Firește, în ulti
mi ani, în ultimele decenii, s-au făcut pro
grese însemnate, dar problema îngrijirii 
bolnavilor gravi, problema combaterii riscu
rilor postoperatorii nu și-a găsit încă o re
zolvare pe deplin satisfăcătoare. Ca dovadă, 
sa figurează și pe agenda Congresului Socie
tății internaționale de chirurgie care va 
ivea loc în curînd la Barcelona. Și este o 
mîndrie pentru țara noastră că în acest 
domeniu prioritar al medicinei contempo
rane, specialiștii români aduc o contribuție 
originală, cu larg ecou internațional.

Foarte recent a apărut la București un 
cuprinzător tratat intitulat «Șocul», sub 
semnătura generalului-maior doctor docent 
luliu Șuteu și a colaboratorilor săi. Lucrarea 
i stîrnit un interes care a depășit cu mult 
granițele țării. O editură din Paris și o edi
tură din Londra și-au manifestat dorința 
— doar la cîteva zile după apariție! — de a 
publica traduceri în limbile franceză și 
engleză, iar unele aspecte vor fi dezbătute 
și la Congresul de la Barcelona al Societății 
internaționale de chirurgie, al cărei membru 
titular este și generaju l-maior luliu Șuteu 
De unde acest interes deosebit?, l-am întrebat 
pe autorul cărții.

SOCUL — PROBLEMA 
NUMĂRUL UNU A CHIRURGIEI

— Aș vrea să încep cu un exemplu Sim
plu: peri tonica apendiculară, cunoscută de 
toată lumea. Dacă după operație nu s-ar 
efectua un tratament complex pentru com
baterea șocului, mortalitatea ar fi de 15-20% 
— și mă refer aici doar la operațiile reușite! 
Dacă însă se aplică un tratament antișoc 
corect; mortalitatea coboară sub 1%! Cifrele 
vorbesc de la sine, evidențiind importanța 
covîrșitoare a stăpînirii șocului de către 
chirurg.

— Chirurgul de azi, judecind chiar după 
exemplul dat de dumneavoastră, pare în mă
sură să stăpînească șocul.

— Da și nu. Este adevărat că succesele 
mari ale chirurgiei moderne se bazează pe 
cunoașterea mai amănunțită a fenomenului, 
dar lupta antișoc rămîne foarte complexă 
și se dă pe mai multe planuri. Astfel, se 
impune, în primul rînd, atenuarea cauzei 
care a declanșat șocul: infecția, arsura, trau
matismul, hemoragia etc. Acesta nu este un 
lucru nou. Se citează un exemplu devenit 
celebru: la începutul primului război mon
dial, răniții englezi cu fractură de coapsă, 
care erau transportați din Franța pentru 
îngrijiri în patrie, mureau în proporție de 
50%. Abia după ce medicul englez Thomas 
a preconizat ca acești răniți să nu mai fie 
transportați peste Canalul Mînecii și nu
mai după ce li s-au imobilizat membrele 

vătămate pentru a se atenua iritația din 
focarul de fractură declanșatoare de șoc, 
mortalitatea a scăzut, în mod spectaculos, 
la 2%/

Dar mai există un aspect care n-a fost 
studiat temeinic decît în ultima vreme. 
S-a observat recent că în condiții de pericol 
(accident grav, de pildă) organismul pune 
în mișcare un mecanism special de apărare: 
el reduce circulația sanguină în așa-zisele 
organe secundare (ficat, rinichi, stomac, 
pancreas etc.) pentru a asigura irigarea și 
aprovizionarea cu oxigen a celor trei or
gane vitale: creierul, inima, plămînii. Este 
o măsură luată in extremis, pentru a se evita 
moartea. Dar ce se întîmplă la nivel celular 
în organele periferice, în aceste condiții? 
Noi am studiat aceste fenomene prin infra- 
microscopie și am făcut unele descoperiri 
interesante. Organitele, adică elementele 
componente ale celulelor, în condițiile ară
tate mai sus, adică de privațiune de oxigen, 
se alterează! Apar toxine care se revarsă 
în celulă, o omoară și apoi, trecînd în apa
ratul circulator, ajung în creier și sfîrșesc 
prin a nimici și acest cartier general al 
organismului. Așadar, trebuie făcut impo
sibilul pentru a asigura peste tot o irigare 
sanguină adecvată. Altfel încep alterări ire
versibile la nivel celular și bătălia este pier
dută.

UN BOMBARDAMENT 
SUI-GENERIS

— Ce alte puncte de vedere originale con
ține cartea dumneavoastră?

— Orice plagă, orice agresiune împotriva 
corpului nostru declanșează complexe reac
ții neuroendocrine. Să presupunem că pe 
braț ne este provocată o arsură. De la a- 
ceasta pleacă excitații puternice în creier, 
iar dacă focarul de agresiune este întins, 
creierul este supus unui adevărat bombar
dament de excitații dureroase care îl de
reglează și îl epuizează. Se spune «de frică, 
omul a murit». Se întîmplă în aceste cazuri 
exact acest fenomen al bombardării creie
rului care, nemaiputînd face față, cedează.

Dar creierul dirijează și orchestra glan
delor endocrine. Apar — în condiții de 
șoc—reacții neuroendocrine complicate: 
în organism se revarsă haotic hormoni ai hipo- 
fizei, ai glandei suprarenale, ai pancreasu
lui etc., și aceste procese trebuie cunoscute 
și stăpînite. Am studiat aceste aspecte în 
cartea noastră.

— După cîte înțeleg, ario de investigație a 
chirurgului, așa cum o concepeți dumnea
voastră, trebuie mult lărgită: ea trebuie să 
cuprindă și fenomenele endocrine.

— întocmai. De fapt eu aș spune mai mult: 
chirurgul de azi trebuie să fie și internist, 
și biochimist, și fiziopatolog, și endocrino- 
log, și cibernetician. Da, cibernetician, căci 
o serie de fenomene biologice nu pot fi 
profund înțelese decît în lumina teoriei 

sistemelor și cu aceasta intrăm în miezul 
ciberneticii.

— Din păcate n-o putem face acum.

«TRĂIM ÎNTR-O LUME 
A ACCIDENTELOR»

— Mai există un aspect foarte interesant 
al șocului pe care aș vrea să-l menționez, 
fiindcă din nefericire el privește, cel puțin 
potențial, pe foarte mulți dintre noi.

Fie că ne place sau nu, trăim într-o lume 
a accidentelor de circulație. Este tributul 
pe care trebuie să-l plătim tehnicizării. O 
statistică din 1971 a Organizației Mondiale 
a Sănătății menționează, pentru acel an, 
250 000 de morți și peste 7 000 000 răniți. 
O adevărată hecatombă! Or, s-a constatat 
că în primele 3-4 zile după accident șocul 
este prima cauză de moarte. Dar chiar dacă 
răniții au fost salvați de pericolul vital al 
șocului, ei intră într-o a doua perioadă în 
care viața le este amenințată de apariția 
infecției, și aceasta cu atît mai mult cu cît, 
din cauza șocului, rezistența naturală a 
organismului se prăbușește și omul cade 
victimă unei infecții pe care în condiții nor
male ar fi putut-o lesne învinge.

— Dar antibioticele ?
— Ele nu pot face totul. Experiența a ară

tat că acțiunea lor este optimă numai în 
condițiile în care există și o ridicată rezis
tență naturală a organismului. Tocmai de 
aceea, după cum se știe, organismele reac
ționează în mod diferit la antibiotice. în 
această idee, eu am propus și studiat o 
soluție care are în vedere ambele aspecte. 
Am în vedere deci și protejarea preventivă 
a accidentaților potențiali, prin vaccinarea 
lor polimicrobiană.

O IDEE SIMPLĂ, 
DAR BOGATĂ ÎN CONSECINȚE

— Deci dumneavoastră propuneți un fel de 
vaccin care să «prindă bine» în caz de accident?

— într-un anumit sens, da. Trei microbi, 
și anume: streptococul, stafilococul și pio- 
cianicul invadează 95% din plăgi și sînt deci 
răspunzători, în aceeași proporție, pentru 
urmările nefaste, adesea fatale, ale infecțiilor 
în caz de accident. Așadar, de ce să nu vacci
năm preventiv împotriva acestor trei microbi 
persoanele mai expuse? De pildă, șoferii. 
Adică, de ce să acționăm după ce s-au rănit, 
și nu înainte?

— Ați pus în practică această idee ?
— Da. Am făcut cîteva experimente cu 

șoferi și alte colectivități expuse. Am avut 
rezultatele scontate.

— A fost o discuție extrem de instructivă 
pentru mine și, desigur, pentru cititorii «Flă
cării». Scurtul nostru tur de orizont, al chirur
giei contemporane, a abordat domenii atît 
de diverse ca endocrinologia și biochimia 
moleculară, neurologia și microbiologiâ. A- 
proape că am uitat de chirurgie.

— Nu, n-am uitat, dar este un semn al 
vremii. Chirurgul, în luptă cu șocul și 
infecția, dușmanii săi principali, trebuie să 
dispună de un arsenal bogat, în afara clasi
cului bisturiu. Doar pe această cale el își 
poate înfăptui azi, în 1973, menirea, aceea de 
a apăra viața omului.

Lionel NIȚESCU 

ce este nou? ■■■■■■■■mi

O nouă metodă românească privi
toare la studiul structurii fine a cro
mozomilor. în laboratorul de genetică al 
Institutului de endocrinologie se folosesc 
în mod curent mai multe tehnici pentru 
studiul structurii fine a cromozomilor. Se 
pot analiza astfel, cu multă precizie, varia
țiile structurale ale cromozomilor. Meto
dele au o mare valoare practică. Ele permit, 
de pildă, recunoașterea unora dintre mame
le care au un risc mare de a naște copii 
anormali.

Combaterea aberațiilor cromozomia- 
le. Un grup de cercetători de la Institutul 
de endocrinologie lucrează la introducerea 
unei metode simple și fidele de recunoaș
tere indirectă a aberațiilor cromozomiale. 
Folosirea acestei metode face posibilă iden
tificarea medicamentelor cu acțiune nega
tivă asupra cromozomilor, precum și a per
soanelor care au variate aberații cromo
zomiale.

Noi posibilități de adaptare morfo- 
funcțională a rinichiului în condiții 
patologice. La Institutul de patologie și 
genetică medicală «Victor Babeș», un grup 
de cercetători de la laboratorul de micro
scopie electronică a aplicat cu succes histo- 
antiradiografia în determinarea capacității 
de regenerare și adaptare morfofuncțio- 
nală a rinichiului, în diferite condiții pato
logice.

Cercetări privind prevenirea hepa
titei. Laboratoarele de imunologie, citolo- 
gie și microscopie electronică din cadrul 
Institutului de patologie și genetică medi
cală «Victor Babeș» abordează multilateral 
problema hepatitei,în vederea stabilirii de 
criterii pentru aprecierea cronicizării și a 
factorilor de natură imunologică, morfolo
gică și ereditară care favorizează acest pro
ces, în vederea prevenirii lui.

Noi experimente în terapia cance
rului. Un colectiv al Institutului de pato
logie și genetică medicală «Victor Babeș», 
sub conducerea profesorului doctor docent 
L. Moraru, a reușit obținerea inhibiției 
dezvoltării unor transplante de tumori la 
șoareci, inoculînd la animalele care au su
portat grefa celule din timus de șoareci 
rezistenți la transplant. Se speră că feno
menul analog transplantării de celule tumo- 
rale, și anume metastazarea, cea mai dificilă 
problemă de rezolvat în terapia canceroasă, 
să poată fi stăpînită în același mod.

urgențe
O primă lecție de viață. Angajată de numai 
cinci zile la întreprinderea de industrializare 
a iutei, Cihodan Elena, 19 ani, absolventă de 
liceu, își bagă mîna din neatenție într-un ca
landru, strivindu-și degetele 2-3-4-5. Adusă 
imediat cu mașina întreprinderii la spitalul de 
chirurgie plastică, i se face o plastie de piele 
liberă despicată (i s-au pus grefe de piele). 
Starea Elenei Cihodan necesită o spitalizare 
de o lună. Peste încă una își va putea relua 
activitatea.
Bătrini, nu vă jucați cu focul! Dumitrache 
Constantin, 78 de ani, pensionar din comuna 
Tunari, aprinde neatent cuptorul la aragaz 
și-și produce arsuri prin flacără, aproximativ 
15% din suprafața corpului (la cap și la mem
brele superioare). I se face tratament local și 
general. Acum starea arsurilor e mult ame
liorată.

poșta medicului

RAPORTORU SPIREA - Brașov. Tra
tamentul medical și fizioterapie pe care l-ați 
urmat (și care trebuie repetat) în tulburările 
parestezice, sechele ale sindromului pon- 
to-peduncular de care ați suferit, este 
foarte bun și în prezent singurul posibil. 
Am mai adăuga doar exercițiile de gimnas
tică pasivă și activă combinate cu masaje, 
executate de un kineziterapeut calificat, și 
voință, multă voință din partea dumnea
voastră pentru a vă vindeca. O speranță, dar 
deocamdată numai o speranță, o constituie 
experiențele ce se fac actualmente de către 
profesorul Pinneo din California cu așa-nu- 
mitele «proteze cerebrale», niște electrozi 
racordați la un stimulator cerebral electro
nic ce emite fluxuri cu o intensitate variabilă 
ivînd menirea de a înlocui funcția neuroni
lor slăbiți și de a «comanda» mișcările omu
lui. Experiențele făcute pînă acum pe mai
muțe cărora li se extrag din creier zonele 

cu neuroni care comandă mișcările voluntare 
ale unei anumite părți a corpului, provocîn- 
du-li-se o hemiplegie experimentală au dat, 
zice-se, rezultate favorabile. Dar pînă să 
devină o metodă curentă în tratamentul 
paraliziilor și paresteziilor (amorțelilor) u- 
mane credem că mai este foarte mult.

VASILE POPA - București. E drept - 
că în ultimul timp se discută tot mai mult 
despre «caloriile goale». E vorba de alimente 
care servesc mai ales ca sursă de energie 
(bunăoară grăsimile, zahărul),dar sînt lipsite 
de substanțe nutritive atît de importante 
cum sînt aminoacizii esențiali («cărămizile 
vieții»), vitaminele și sărurile minerale. în 
zahărul rafinat, zaharoza pură reprezintă 
99,9% și de aceea el este ușor asimilabil. 
Valoarea calorică a 100 grame zahăr este 
de aproximativ 400 calorii. Dar cu toate a- 
ceste avantaje, zahărul ca atare nu poate 
acoperi nevoile calorice ale organismului.

Consumarea lui este mai utilă sub formă de 
fructe proaspete și eventual produse de co
fetărie, dulceață, marmeladă, compot șa, 
care constituie surse prețioase de energie, 
îmbogățind totodată hrana cu substanțe nu
tritive folositoare.

S.S. — Sibiu. Cearcănele, semn al obo
selii ochilor și, poate, al orelor de somn 
neregulate, se înlătură aplicînd în fiecare 
seară comprese de tifon înmuiate în fiertură 
călduță de mușețel, de tei, în infuzie proaspă
tă de romaniță sau în apă boricată 3%. 
Compresele vor fi ținute zilnic timp de cel 
puțin 15 minute. Dacă totuși cearcănele nu 
dispar, este indicat să consultați și medicul 
pentru a stabili dacă cearcănele sau pungile 
de la ochi (edeme palpebrale) nu sînt în 
legătură cu unele boli endocrine, de ficat, 
de rinichi, de inimă etc.

VALERIA - Craiova. în transpirațiile 
generalizate, rețeta publicată în nr. 33 al 

revistei nu este indicată. Această hiperhi- 
droză, tot o tulburare neurovegetativă (pa- 
rasimpaticotonie), va fi tratată, în afară de 
Distonocalm, 3-4 cpr/zi, cu următoarele:

PILULE ÎMPOTRIVA TRANSPI
RAȚIEI GENERALIZATE

Rp. Extract de beladonă 0,02 g
sau atropină 0,0005 g
Agăric ale. 0,20 g
Fosfat tricalcic 0,40 g
Pentru o pilulă.

D.S. int. De luat 3-4 pilule/zi cu 4 ore 
înainte de apariția obișnuită a transpirațiilor.

De asemenea, înainte de culcare: fricțiuni 
cu apă de Colonia + formol 1% sau cu 
alcool camforat; repaus prelungit; igienă 
alimentară (cină nu prea copioasă).



• UniUERSUL •
mapamond '73 ■■■■■■■■■■■■■■

jurnal parizian (II) mafia (III)
Ca de cîte ori am prilejul, trec din nou 

pe la jeu de paume, muzeul cel mai agreabil 
din Paris. Sînt toate piesele importante ale 
impresionismului, începînd cu le Dejeuner sur 
l’herbe (1863) a lui Edouard Manet (aceea care 
a scandalizat critica oficisfă), Olympia (1863) 
de același, apoi Catedralele lui Monet, 
le Moulin de la Galette (1876), Lesjeunes filles. 
Les Baigneuses de Renoir. Pissarro, Sisley și 
Georges Seurat, bine reprezentări, ei și teh
nica divizionistă, pointilistă, care permite 
ochiului să perceapă un ton complex, prin- 
tr-o operație de sinteză a elementelor sim
ple. Culorile lui Cezanne sînt mai hotărîte, 
figurile umane mai bine puse în evidență: 
Les joueurs de cartes, La Femme d la Cafetiere. 
Tonul este și mai violent în pînzele lui Vin
cent Van Gogh, reprezentat aici prin cîteva 
tablouri, între care un autoportret și por
tretul d-lui Gachet.

*
De pe terasa de la jeu de paume privesc 

Place de la Concorde, cheiurile Senei, pomii 
înfrunziți de pe Champs Elysees. O după- 
amiază formidabilă, lumină intensă, în gră
dina Tuileries lumea a ieșit la plimbare. 
Zeci de grupuri joacă petanque. Primăvară 
pariziană. Mă întorc acasă pe Faubourg St.- 
Honore, atent la mișcarea străzii. Cafenelele 
au ieșit în stradă. într-un bistro de lîngă 
Madeleine cer un gini pe care îl plătesc mai 
mult decît oriunde. Bistro-ul este bine așe
zat. Afluența este mare, gurile sînt însetate. 
Familii întregi au ieșit la plimbare, iar fetele 
(Madeleine este un centru important în 
viața demimondenă a orașului) au ieșit la 
lucru, în costumele lor din ce în ce mai sim
bolice. Privesc atent călătorii solitari, din 
cînd în cînd li se adresează tandru: mon 
petit.

*
Plouă și orașul a devenit deodată trist, 

urît, murdar. Ploaia nu spală, nu curăță 
străzile, pune doar în evidență murdăria. 
Pe străduțele de lîngă Porte-Martin s-au 
adunat gunoaiele, muncitorii de la serviciul 
de salubritate sînt din nou în grevă. îmi ima
ginez ce s-ar întîmplă dacă timp de o lună 
de zile stivele de lăzi, pubelele cu orduri 
n-ar fi strînse. Apocalips. Parisul înghițit 
de gunoaie.

*
...Și, deodată, peste orașul putrezit de 

ploaie și acoperit de murdărie, a căzut o 
lumină extraordinară. Lumina de la 7 d.a„ 
transparentă, albind zidurile negre ale clă
dirilor, dînd o notă de irealitate acestor 
bătrîne case umede, din care ies aburi. E 
ora cea mai favorabilă pentru Paris. De pe 
colina de la Sacre-Coeur văd orașul scăldat 
de lumină, cu punctele lui de reper: Tour 

Eiffel, Pantheonul, Turnul din Montparnasse, 
Notre-Dame... *

Franța îmi dă impresia unei societăți care 
este pe punctul de a exploda. Un motor în 
veșnică stare de presiune. Dar nu explo
dează. Rezistă. O minge, o minge care sare 
și cade, și cu cît căderea este mai profundă 
cu atît saltul este mai mare.

*
Iau, la podul Alexandre III, autobuzul ce 

merge spre Cartierul Latin. Caut un loc și 
observ în spate o bancă liberă. In față,un cu
plu de tineri îmbrăcați pshychedelique. Băia
tul are barbă, o rubașcă murdară, mărgele, 
brățări la mîini, ghete, plete lungi. Se scarpi
nă cu o mînă pe pieptul lui păros și cu cea
laltă ține după umeri blonda de rigoare. Se 
scarpină, e mulțumit, și se odihnește cu pi
cioarele pe banca pe care vreau să mă așez 
eu. Nu-i tulburat de faptul că m-am oprit în 
fața locului gol și dau semne că vreau să 
mă așez. Tînărul stă liniștit, în continuare, cu 
ghetele lui mari, murdare, pe bancă și se 
scarpină cu satisfacție. îl fac atent și, vădit 
indispus, își retrage picioarele, lăsînd două 
urme bine imprimate în plasticul de pe bancă 
Apoi se întoarce spre parteneră și o sărută 
scurt, de patru, cinci, zece ori. Mi se face 
deodată greață și-mi piere pofta de a mă mai 
așeza. Pe pieptul individului văd o insignă. 
Am înțeles, amicul este contestatar. Con
testă valorile societății de consum, contestă 
valorile în care au crezut părinții lui, contestă 
totul. Contestă și-și pune ghetele lui mur
dare pe banca pe care trebuie să stea alt
cineva. împărtășesc uimirea mea unui prie
ten francez. Acesta e blazat. Nu-i nimic, e un 
pojar care trece, tinerii cinici de azi vor 
deveni notarii zeloși de mîine. Ideologia nu 
explică totul, nu definește total un individ 
Violența, mîrlănia nu sînt justificate de 
nici o ideologie.

*
încep să citesc Le solitaire, noul roman al 

lui Eugene Ionesco. Obsesiile din piesele și 
jurnalele sale trec și aici. Ideea ratării, 
plictiseala, singurătatea, teama de moarte 
sînt exprimate direct. Un lung monolog 
Lumea văzută ca o pușcărie. Existența — o 
lungă, grea plictiseală. Ce este, se întreabă 
personajul, mai greu de suportat: angoasa 
sau plictiseala?!... Plictiseala — o insupor
tabilă mișcare în rond, fără ieșire, fără per
spectivă, fără variație. Există apoi o dublă 
singurătate: mica singurătate (socială, prin 
raportare la alții) și mareo singurătate: 
singurătatea cosmică.

Eugen SIMION
(Va urma)

Cînd am ajuns la Palermo, un măturător 
de stradă spăla în fața gării, cu detergent, 
urma unei bălți de sînge scurs din trupurile 
a două victime cărora mafia le dăduse în 
ajun «cep» cu o rafală de pistoale automate 
trase din goana mașinii. Atît rămăsese după 
«lichidarea exemplară a unui cont» pentru 
care se plătise cu viața: o pată umedă. Cazul 
se repeta aidoma celui de la Belice, 
unde frații Carlo și Alberto Ancona fuse
seră «curățați» după toate regulile «ar
tei» mafiote. Cu cîtva timp mai înainte, 
al treilea dintre frații Ancona fusese trimis 
pe lumea cealaltă drept avertisment față 
de activitatea de informatori ai poliției 
desfășurată de aceștia.

De cînd operează mafia astfel' De două 
decenii, de trei? De un secol? Dacă forța nu 
creează drept, glontele mafiei vrea să țină 
la respect legea. Iar legea înseamnă oamenii. 
Și oamenii nu pot fi ținuți în frîu decît prin 
intimidare. Glontele mafiei, dincolo de o 
viață răpusă, înseamnă intimidarea celor
lalți. Guri cusute cu frică. Ochi orbiți de 
groază. Somn cutremurat de spaime. Taci, 
și nu ți se va întîmplă, nimic. Vorbește, și 
ți-ai pecetluit soarta. în cartea sa «Mafia 
ieri, mafia azi»,publicistul italian Domenico 
Novaco scrie: «Mafia moare în fiecare zi; 
în fiecare zi, mafia renaște. în asta constă 
uriașa ei capacitate de transformare și disi
mulare impusă de nevoia supraviețuirii și a 
expansiunii...» La 11 iulie 1973,«Corriere 
della Sera» traducea astfel această necesitate 
de expansiune: «Italia întreagă a intrat în- 
tr-un proces desicilianizare; cancerul mafiot 
atacă din interior organismul social, mafia 
domină la Milano ca la Trapani printr-un 

ramificat sistem de corupție...» Corupție 
plus violență. Mîinile pe oraș plus teroare. 
Cu un an în urmă, la 26 septembrie 1972 este 
împușcat Raffaele Spina din clanul lui Greco; 
la 28 octombrie îl urmează Giuseppe Messina, 
un florar din Pallavicina; la 13 noiembrie se 
duce după ei Giuseppe Rizzo, contrabandist 
din Varese; la 28 noiembrie cade un alt 
contrabandist, Giuseppe Lupo; la 8 decem
brie este descoperit cadavrul lui Ignazio 
Fiore, trei săptămîni mai tîrziu, cel al lui 
Salvadore Raffa. Acest sinistru inventar al 
răfuielilor mafiote, întocmit de ziaristul Al

fonso Madeo de la «Corriere», continuă în 
1973: Ia7 ianuarie este ucis Rosario di Chiara, 
a doua zi sînt găsite cadavrele lui Paolo 
Terrana și Vincenzo Vitali, «victimele unei 
execuții sumare la Favoritta» — cum scrie 
cronica judiciară. La 22 ianuarie cade Luigi 
Contorno, o săptămînă mai tîrziu — Giu
seppe Musanserra. în februarie este «elimi
nat» Giusto Saitta, în martie — Salvatore 
Vitale, în aprilie — Salvatore Porretto; în 
mai — triplul asasinat al fraților Ancona... 

Lista nu se încheie aici, căci mafia «regene
rează» cu fiecare asasinat și se pare că nimic 
nu-i dă o mai mare apetență de viață și putere 
ca omorul «de onoare», omorul «scuzabil», 

omorul «de intimidare». «Uciderea nu es 
un scop, ci un mijloc» — spun mafioț 
Mulți dintre cei uciși aparțin unor clanu 
rivale, căci mafia nu numai devorează, ci : 
și autodevorează, încît te miri cum de r 
i se epuizează resursele interne și ce nes* 
cătuit izvor de fărădelegi îi alimentează ni 
contenit ținta gloanțelor cu carne de toc: 
pe asfaltul străzilor.

Predilecția pentru crima «la vedere» esi 
slăbiciunea onorabilei societăți și nici u 
omor nu este socotit «ă la carte» dacă nu s 
consumă în fața a cît mai mulți martori. S 
întîmplă însă un lucru uluitor: la toți ma 

torii le ia Dumnezeu graiurile,și ochii, 
urechile,căci nimeni n-aude, nu vede d 
greul pămîntului! Vendeta interdanuri î: 
are «rațiunile» ei, cine s-a înfipt la pai 
tea leului pe nemeritate trebuie să plăteasc 
onoarea e glonte, cuvîntul e glonte, trădare 
e glonte. S-ar părea că mafia apasă pe tr: 
gaci numai de dragul pocniturii, în realitat» 
totul este analizat, dezbătut, judecat înaint 
de aplicarea rezolvării finale după cari 
orice comentariu devine superfluu. Căci î 
dosul răfuielilor se află interese vitale, af 
ceri pe picior mare, lovituri de stil. «Mafii 
tul» nu mai este un bandit de drumul mar 
ci un boss cu alură de manager, cunoscătt 
al subtilităților expansiunii industriale și 
marketingului. întregul comerț funciar-ed 
litar al Palermo-ului se află în mîinile mafie 
Creditele și politica dobînzilor, de asemene 
Obscurul trafic de stupefiante, contrabam 
cu tutun și mărfuri porto-franco, bursa c 
valori siciliana, succesul electoral, negoț 
de carne vie, pompele funebre, specula c 
locuințe, tot ce mișcă și suspină, tot ce vr< 
să plece sau să rămînă își împarte destine 
cu «onorabila» societate care este oricur 
numai onorabilă nu.

Ar fi însă simplist să se creadă că absoh 
totul a fost corupt, că nimeni nu se m 
opune, că italienii tac și înghit, că victime 
mafiei s-ar împăca cu soarta. Dovada, sur 
bra și sinistra dovadă a acestei neîmpăcă 
și neiertări este însăși lista cu victimele m 
fiei, altele decît cele din pomelnicul răfuii 
Iii dintre clanuri. Antimafioții n-au capitula 
nici cei din administrația de stat, nici c 
care prin spiritul lor de dreptate și de abn 
gație se situează în fruntea maselor popular 
Spun asta ca pe o constatare de visu făcu 
la Palermo.

întrebat dacă știe «ce este mafia?» un 
merican care debarca Tn Italia a dat un ră 
puns deconcertant: «Mafia? Parcă voi, italii 
nil, aveți o insulă numită astfel!»

Nu, dacă Sicilia are și un alt nume, ea i 
cheamă Triacria. Insula care înalță spre bon 
beul cizmei italiene promontoriul Carii 
dei este o insulă a oamenilor. Mafia nu est 
decît un vis rău, un coșmar trecător care t 
dispărea la trezire

loan GRIGORESCI

oameni despre care se vorbește
NORMAN KIRK, primukministru ai Noii Zeeiande (născut 
în anui 1923, studii medii, intră de tînăr în activitatea politică, 
militant ai Partidului Laburist din Noua Zeelandă; vice
președinte al partidului în 1963, lider — în aceiași an), a 
anunțat că țara sa va acorda un ajutor de un milion de dolari 
neozeelandezi țărilor din Indochina, prima parte a unui 
ajutor total de 10 milioane pentru refacerea economică a 
acestor țări lovite de război.

ROBERT STOLZ, compozitor austriac (născut în anul 
1880 la Graz, studii muzicale la Graz, Viena, Berlin, unui 
din părinții foarte iubiți ai operetei moderne, autor a 27 
de operete, peste 100 de filme muzicale, reviste, musicaiuri, 
lieduri), a împlinit 93 de ani, prilej pentru manifestări 
festive în multe țări: concerte, programe speciale radio și 
televizate, spectacole; în Austria a fost emisă o marcă 
specială cu portretul său.

CARL AL XVI-lea GUSTAF, regele Suediei (născut în anul 
1946, nepotul — de fiu — al regelui Gustaf al Yl-lea Adolf, 
de curînd decedat, a devenit moștenitorul tronului în 1948, 
în urma decesului, într-un accident, al tatălui său Gustaf 
Adolf, duce de Vesterbotten). La depunerea jurămîntului 
ca șef al statului, în palatul regal din Stockholm, a declarat, 
că va continua politica predecesorului său de menținere 
a unității naționale.

pe aici va trece tunelul
Apropiata începere a lucrărilor proiectatului tunel pe sub Canalul Mînecii (prevăzut 
peste 18 luni) pune constructorilor probleme noi, evident minore în raport cu ce 
politice, financiare, tehnice,deja rezolvate, totuși probleme, lată, de pildă, chestiuni 
exproprierilor impuse de traseul lucrărilor. Acest tînăr fermier, Peter Vincent, a căr 
gospodărie, foarte înfloritoare, dealtfel, se află la Holy Welle lîngă Folkstone, in zoi 
de construcție a noii căi ferate, va fi nevoit să-și părăsească proprietatea, căminul, pămî 
tul, acareturile și să caute altceva, altundeva... Nu e ușor pentru nimeni și cu atît m 
puțin pentru un britanic.
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despre 
pablo neruda, 
el însusi si altii

9 9 9

Am înțeles curînd că munca mea creatoare 
îbuia să fie organică și totală, astfel încît 
ezia să fie ca propria mea respirație, un 
odus natural al existenței mele, rezultat 
creșterii mele firești.

Este foarte necesar, la anumite ore ale 
ei sau ale nopții, să observi cu luare aminte 
liectele care se odihnesc: roțile căruțelor 
re au făcut drumuri lungi prin praf și 
ad, transportînd roadele pămîntului, sacii 
! cărbuni așezați în grămezi, butoaiele, 
șurile, uneltele dulgherului. Din contem- 
area lor să înveți să înțelegi contactul 
nulul cu pămîntul, care este cea mai bună 
cție pentru torturatul poet liric.

Cei care mi-au reproșat faptul că am 
ansformat poezia într-o armă de luptă îmi 
>r aduce reproșuri și de acum înainte, 

ceea ce mă privește, îmi asum încă o 
ită, cu deplină mîndrie, datoriile de poet 
levărat. Căci poezia a avut întotdeauna 
jritatea apei și a focului, care totuși spală 
arde... Atît de mult au suferit popoarele 

aastre, încît, chiar dacă le dăm tot ce avem, 
j le vom putea da atît cît merită. Am sem
it un tratat de iubire cu frumusețea, dar 
un tratat de sînge cu poporul meu.

Lumea artelor este un imens atelier în 
ire toți lucrează și se ajută, chiar atunci 
nd nu știu sau nu cred acest lucru... Fără 
ongora n-ar fi putut exista Rub6n Dario, 
ci Apollinaire fără Rimbaud, nici' Baude- 
ire fără Lamartine, nici Pablo Neruda fără 
>ți împreună.

Pablo NERUDA

Viața s-a deschis largă în fața ochilor lui 
eruda, dezvăluindu-i sufletul și suferințele 
nujui simplu, suflul maselor, sensul istoriei, 
lată cu spațiile largi ale continentului natal.

ie la lume adunate ■■■■■

UN BARAJ LA ÎNĂLȚIME. Un baraj din 
eton, înalt de 116 metri, va lega cele mai 
lalte podișuri ale lumii — Pamirul și Tian- 
anul. Baraiul se construiește în defileul 
are separă podișurile respective, la hotarul 
intre Uzbekistan și Kirghizia și va forma 
nul dintre cele mai mari rezervoare de apă 
in această parte a Uniunii Sovietice, cu o 
apacitate de 1 750 000 000 metri cubi de 
pă folosită pentru irigarea a 420 000 de 
ectare de teren, cultivate cu bumbac din 
Kirghizia si Uzbekistan.

CIFRE AMARE. Mai mult de jumătate din 
opiii lumii nu mai frecventează cursurile 
colii dună vîcstr de 11-12 ani și suferă, tot- 
idată, de malnutriție — a declarat secreta- 
ul general adjunct al O.N.U. pentru pro- 
ileme umanitare și dezvoltare, HELVI SI
MLA. Marea majoritate a acestor copii tră

iesc în zone ale subdezvoltării.
SĂ BEM ȘAMPANIE, CĂ E DESTULĂ! 

Omenirea poate răsufla ușurată: producă

pablo neruda, călătorul imobil, 
a pornit în călătoria din urmă

• SĂ ÎNVEȚI SĂ ÎNȚELEGI CONTACTUL CU PĂMÎNTUL, 
CEA* MAI BUNĂ LECȚIE PENTRU TORTURATUL POET 
LIRIC • ÎMI ASUM ÎNCĂ O DATĂ, CU DEPLINĂ MÎNDRIE, 
DATORIILE DE POET ADEVĂRAT • AM SEMNAT UN 
TRATAT DE IUBIRE CU FRUMUSEȚEA, DAR SI UN TRA
TAT DE SÎNGE CU POPORUL MEU • UN IMENS ATELIER 
ÎN CARE TOȚI LUCREAZĂ Șl SE AJUTĂ

Cîntăreț al solidarității umane, prieten al 
omului, Pablo Neruda s-a definit, de la început, 
ca un adversar al strîmbelor rînduieli care 
sufocă încă și astăzi continentul său.

Șerban CIOCULESCU

(Opera lui Pablo Neruda, n.n.)... reprezen
tarea realistă a unității dialectice a omului cu 
natura, a vieții cu istoria, a ființei cu devenirea.

Dario PUCCINI

Poezia ta atinge piscurile homeride
/Yo estoy aqui para contar la historia/
(Eu sînt aici pentru a povesti istoria)

Ești, într-adevăr, la tine, în Chile... și aici, 
printre noi, prietenii tăi... și pe cuprinsul 
întregului pămînt «pentru a povesti istoria».

Pablo, Pablito, tu ai adus țării tale, și 
^mericii Latine, și tuturor celor care te iubim 
și te admirăm, lauri cu mult înainte ca pămîn
tul pe care te-ai născut să fie liber, atunci 
cînd oamenii politici, rînd pe rînd, aproape 
fără excepție, au dat mina cu trădarea.

Dă-mi voie să-ți sărut de aici, de departe, din 
România care te-a îmbrățișat demult și care 
te iubește, inima.

Eugen JEBELEANU

Este un poet mai aproape de moarte decît 
de filozofie, mai aproape de durere decît de 
inteligență, mai aproape de singe decît de 
cerneală. Este un poet ce cîntă melodii mis
terioase pe care din fericire nici el nu ie poate 
descifra.

Federico Garcia LORCA

E multiform Pablo. E simplu și rafinat. Sub 
limpezimea de cristal a oceanului lui de poezie 
mișună monștrii adincului... Ceea ce Pablo 
vede, curge paralel cu viața și rămine in 
«jocul secund», rămine in amplă curgere epo

torii francezi de șampanie apreciază că re
colta anului în curs se situează pe locul doi 
în acest secol, atît din pună de vedere cali
tativ, cît și cantitativ; se estimează că rezul
tatul recoltei va fi îmbuteliat în nu mai pu
țin de 186 milioane de sticle! Va fi suficient 
și pentru Sahelul însetat?

COMPUTERUL NU-I VINOVAT. Corpo
rația «International Business Machine», 
IBM, care a dominat, încă de la începuturile 
sale industria constructoare de computere 
din Statele Unite, a fost obligată, în baza unei 
hotărîri judecătorești, să plătească firmei 
concurente, «Telex Corporation», suma de 
352,5 milioane de dolari. IBM a fost găsită 
vinovată de «practici monopoliste în rela
țiile cu concurenții». Se înțelege că aceste 
«practici» n-au fost gîndite de computer, 
ci de oameni.

CÎND ARDE APA. Mii de pești, unii din
tre ei exemplare rare, au pierit ca urmare 
a unui incendiu care a distrus acvariul «Mar

îți spun adio astăzi 
dar vei fi cu mine mereu 
(din „Ultima scrisoare")

peică sau cristalizat in miniaturile de jad ale 
sonetelor. Rămin luptele tragice ale mulțimi
lor și călătoriile dragostei și obiectele cele mai 
umile, lucruri simple și necesare: ceapa, și 
lingura, și pruna, proslăvite de poet cu sme
renie.

Maria BANUȘ

Pentru Neruda, așa cum a spus-o, indianul 
fecundează gindirea spaniolă... Acest pămînt, 
acești indieni, această Spanie îndepărtată 
alcătuiesc materia care-l frămîntă și pe care o 
frămîntă Neruda.

Gilbert Maurice DUPREZ

...s-o născut odată cu destinul propriei sale 
poezii, însemnat de steaua misiunii sale: 
să iubească și să urască prin cîntec, să demaște 
și să aline. Să iubească omul, omenirea, să 
urască și să stigmatizeze tot ce încearcă să 
chinuie existența umană. A umblat mult 
pămînt și multe mii de leghe peste imensitățile 
oceanelor. Și umblînd mult, a văzut mult, a 
înscris mult în memorie. Multe lacrimi și 
sînge.

Procesul de elaborare a conținutului artei se 
petrece greu, dureros, contradictoriu. Procesul 
făuririi personalității lui Pablo Neruda a fost 
în salturi, dar aceste salturi au fost catapultate 
de marele material pe care l-a adunat și de 
marea sa receptivitate.

Radu BOUREANU

Neruda e un fluviu care se revarsă pesțe tot 
ceea ce i se pune în cale.

Ninb AMANDORI

Călătorul imobil (Pablo Neruda — n.n.), poe
tul care în pofida numeroaselor călătorii pe 
toate meridianele a rămas credincios viziunii 
cosmice dobindite in copilărie, aceea pe care 
i-o oferă peisajul zonei sudice din Chile.

Emir Rodriguez MONEGAL

tin’s» din Jenkintown, statul Pennsylvania, 
considerat ca unul dintre cele mai mari 
acvarii din lume. Valoarea peștilor care au 
pierit este estimată la 100 000 dolari, iar 
costul recipientelor în care aceștia erau 
expuși ridică pagubele totale la peste 1 mi
lion dolari.

ÎN ULTIMII 684 DE ANI... în localitatea 
franceză Cahors a avut loc o întrevedere 
între cei doi coprincipi ai Principatului An
dorra (a nu se confunda cu cei doi căpitani- 
regenți), președintele Franței, Georges 
Pompidou, și episcopul spaniol de Urgel — 
care au purtat convorbiri timp de cîteva 
ore. Ceea ce a determinat această reuniune 
la nivel înalt, după 684 de ani, a fost necesi
tatea de a efectua o «largă trecere în revistă 
a problemelor care au apărut datorită schim
bărilor ce au avut loc în acești ani» — men
ționează un comunicat oficial.

poem în cer 
și pe pămînt
Stare de urgență într-un oraș al acestei lumi. 
Un leu tînăr a scăpat din cușca sa de la circ 
Lumea îl caută peste tot.
Sus, în cer, Alan Bean de pe Skylab cheamă 
baza de la Houston.
Jos, pe pămînt, toreadorul El Vitti, 
marele El Vitti, genialul El Vitti, 
refuză lupta cu un taur mai puternic decît el. 
Uimire. întrebare:
«De ce, Santiago Martin, fiindcă nu te mai 
putem numi El Vitti, 
nu te-ai retras, lîngă părinții tăi, 
la Vitigudino, în Castilia!»
De ce ai acceptat această umilință. 
Să-ți fie frică de un taur?» 
întrebare din cer, a lui Alan Bean: 
«Sînt deasupra Alpilor. Care a fost itinerarul 
lui Hanibal Cartaginezul cînd a trecut Alpii, 
în anul 218 înainte de Christos, 
cu elefanții săi!»
Pe șoseaua văii Ronului se plantează arbori 
din plastic
Avantaje: nu cer îngrijire, nu pot lua foc 
nu lasă frunze moarte toamna, sînt elastici, 
mașinile lovindu-se de ei au șansa să nu crape. 
Răspuns de pe pămînt:
«Hanibal a trecut cu elefanții peste vîrful 
Mont-Genăvre».
Răspuns din cer:
«Eroare. Hanibal mai avea două treceri 
practicabile».
Dar Hanibal n-avea Skylab și nu știa. 
Se descoperă în regiunea Pas-de-Calais 
(Franța) 
cadavrele a 10 soldați englezi și 
80 de grenade 
rămase acolo din 1940, din luptele 
cumplite anglo-germane.
Se descoperă în vestul Amazoniei, printre 
pădurile neexplorate, într-o regiune cît 
jumătate din Statele Unite, 
un fluviu absolut necunoscut,de 
400 kilometri lungime.
Lumea mai are fluvii neștiute.
Se descoperă că leul cel tînăr nu fugise 
din cușca sa.
El nu dispăruse.
Leul cel tînăr fusese devorat de ceilalți 
lei tineri, 
în clipa cînd aceștia aflară că semenul lor 
vroia să evadeze.

Radu COSAȘU

Noul președinte al Republicii Argentina, JUAN 
PERON, și noul vicepreședinte, ISABEL 
MARTINEZ PERON, într-o recentă fotografie, 
în fața reședinței lor de la Vicente, în apropiere 
de Buenos Aires. Juan Peron devine președinte 
al statului pentru a treia oară, dar este pentru 
prima oară în istoria țării că aceeași persoană 
obține de trei ori mandatul prezidențial. De 
asemenea, este pentru prima oară în istoria 
Argentinei că funcția de vicepreședinte al 
republicii este ocupată de o femeie.
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